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KURENTOVANJE94 
S KARNEVALOM 

Prireditve V Šotoru 
Preobrazba osrednje ptujske pustne prireditve 

poteka že tri leta. Letošnja sicer prinaša nekatere 
novosti, preteklo pa bo še nekaj časa, da bodo 
želeni cilji doseženi . Ptuj si že več kot tri desetletja 
prizadeva, da bi postal središče slovenske folk
lore in karnevalskih prireditev. 

utrinek z lanskega kurentovanja. 
(Foto: OM) 

Vključitev v evropsko združenje karnevalskih mest in med
narodnega združenja folklornih skupin, naj bi bila mestu s 
tradicijo in neizmernim bogastvom pustnega izročila, v spod
budo in pomoč. Največ pa bo seveda potrebno narediti v 
domačem Okolju. Organizatorji, zbrani v turističnoinformaci-
jskem centru in ob pomoči občinskega izvršnega sveta, se že 
ne kaj časa trudijo,da bi bilovpustnemčasuv Ptuju drugačekot 
v prejšnjih letih, da bi se domačini in obiskovalci ne dolgočasili 
ob že videnem, predvsem pa, da bi o tem nekaj imeli. Nastopi 
domačih in tujih folklornih skupin se bodo pričeli že petega fe
bruarja in končali petnajstega. Kraj dogajanja bo velik šotor, 
za katerega prostor še ni izbran, v katerem se bodo pustne 
skupine predstavile po nastopu na ptujskih ulicah. Do de
setega bodo v glavnem nastopale domače in kurenti. Od de
setega do trinajstega februarjapa pričakujejo v velikem šotoru 
in na ptujskih ulicah tuje skupine. Vabilu organizatorjev so se 
odzvali v Litvi, Madžarski^ ki jo bo predstavljala tudi skupina 
romunske narodnosti, v Švici in Avstriji. Gre za folklorne 
skupine spustninii običaji. Osrednja ptujska pustna prireditev 
bo trinajstega februarja. Dopoldne se bodo folklorne skupine 
najprej predstavile na odru, popoldne pa na ptujskih ulicah. 
Ziitem se bo pustno rajanje z mestnih ulic preneslo v šotor. V 
njem bo na pustno soboto tudi velika gala pustna prireditev. V 
šotoru bo vsak dan od petega do petnajstega februarja potekal 
tudi zabavni program z gostinsko in glasbeno ponudbo. Koliko 
karnevalskega pridiha bo imelo letošnje kurentovanje, pa v 
tem trenutku še ni mogoče napovedati. Prav tako ne o drugi 
ponudbi mesta, ki želi živeti od turizma in za turizem. 

MG 

PRAZNIK ZGORNJE 
LOŽNICE 

Krajani zgornjeložniške krajevne skupnosti v občini Slovenska 
Bistrica so za krajevni praznik izbrali 4. januar- rojstni dan sloven-
skeganarodncgabudilelja,vdrugi polovici 19.stoletja-zd ravnika 
dr. Josipa Vošnjaka, ki je najlepša leta svojega življenja preživel v 
bližnjih Visolah. 

Minuli petek, 7. januarjaso vprostorih tamkajšnje osnovne šole 
pripravili proslavo in tako počastili šestnajsti krajevni praznik, 
sočasno pa so se spomnili še enainpctdesete obletnice zadnjega 
hoja Pohorskega bataljona pri Treh žebljih, blizu Osankance. 

LABODJA DRUŽINA SE VEČA 
Med naravne lepote Ptuja zagotovo sodijo tudi veliki in ponosni beli pernati lepotci, Id so si za drugi dom izbrali 
s hrano dobro založeno ptujsko jezero. Labodja družina je iz leta v leto večja; letos so jih našteli ze 35, najpo
gosteje pa se zadržujejo ob plavajočem lesenem navezu pri restavraciji Ribič, kjer jim vsak dan postrežejo tudi 
z zrnjem. FotoiM.Ozmec 

Seja predsedstva Športne zveze 
Sejo predsedstva Športne zveze, ki je bila sklicana za četrtek 

zvečer, so člani predsedstva deloma opravili že v sredo, deloma 
pavčetrtekpopoldne.Takojezvečerpredsednik Zveze, Branko 
Resnik, povedal, da so se v zvezi z disciplinsko prijavo zoper 
vodjo delovne skupnosti Športne zveze odločili za uvedbo disci
plinskega postopka, ponovno so razpravljali in soglasno podprii 
Zvoneta Zinrajha, ki kandidira za vršilca dolžno-sti še neus-
tanovljenega Športnega zavoda, dogovorili pa so se tudi o pro
glasitvi najboljših ptujskih športnikov. Prireditevbo 21 januarja 
v Srednješolskem centru. Potekala bo pod geslom Športniki 
športu, kar pomeni predvsem to, da bodo bivši ali sedanji šport
niki tudi nastopali v programu prireditve. 

Zvečer je imel sestanek še sedemčlanski gradbeni odbor za 
nadgradnjo Mladike, ki je razpravljal o predloženi pogodbi izva
jalca, Gradbenega podjetja Ptuj in nadzorniku te gradnje. 

McZ 

v 

Janez Stuhec najboljši s pištolo 

Janez Štuhec 

Poleg priznanj Strelske zveze 
Slovenije ptujskemu Trap 
skeetu, o čemer smo že pisali, je 

bil med najboljšimi strelci 
Slovenije tudi Janez Štuhec, član 
ptujske Občinske strelske zveze. 
Na slovesnosti v Ljubljani so ga 
namreč proglasili za najboljšega 
strelca s pištolo za leto 1993. Med 
mladinci je v streljanju s pištolo 
najuspešnejši GorazdSelišek. 

McZ 

SLOVENSKA BISTRICA 

SPOMIN NA POHORSKI 
BATALJON 

8. januarje dan spomina na Pohorski bataljon, ki je tega dne 
pred enainpetdesetimi leti bojeval svojo zadnjo bitko proti 
premočnemu sovražniku pri Treh žebljih na Pohorju - nedaleč 
od Osankarice. Pred leti je bil to občinski praznik, vendar so se 
zadnjaletavobčini dogovorili,dabosamošespominskidan. Na 
predvečer obletnice zadnjega boja so Bistričani pripravili v 
viteški dvorani bistriškega gradu slovesno proslavo, 
komemoracije na samem bojišču pa letos ni bilo, saj jih bodo 
pripravljali vsakih pet let. 

Na bojišče so na sam dan praznika odšle le delegacije 
borčevske organizacije, šolarji iz oplotniške šole ter četa vo
jakov 710. učnega centra in nekateri posamezniki. 

Na proslavi, v kulturnem delu programa, so sodelovali učitelji 
glasbene in baletne šole iz Maribora ter gledališki igralec Mar
jan Bačko,je slovenjebistriški župan Ivan Pučnik podelil javna 
družbena priznanja občine Slovenska Bistrica za leto 1993. 
Tako letos niso podelili naslova častnega občana ter nagrade 
občine, podelili pa so štiri priznanja. Prejeli sojih Jože Majcen iz 
Slovenske Bistrice, Alojz Šrot iz Poljčan, Jože Štumf iz 
Črešry evca ter Dušan Pečnik iz Slovenske Bistrice. 

Jože Štumf in Alojz Šrot sta priznanja prejela za prizadevno 
delov krajevnih skupnosti, Dušan Pečnik za delo na kulturnem 
področju, Jože Majcen pa za organizacijo strelskega športa v 
občini. 

Vida Topolovec 



PISMA IZ RIMA 

GiulioAndreotti 

Piše: 
ImkoCeslaik 

Giulio An-
dreotti je brez 
dvoma osebno
st, ki povzema 
vso sodobno 
italijansko po
litiko. Zable-
ščal je takoj po 
vojni in se 
obdržal navrhu 
vse do žalost
nega konca 

takoimenovane "Prve Repub
like". Kar sedemkrat je bil pred
sednik vlade in ničkolikokrat 
minister. 

Andreotti' je izjemno prebri
san, enciklopedično razgledan in 
globoko veren mož. Ampak last
nost, po kateri je najbolj zaslovel, 
je njegova stojična nespremen
ljivost. Vedno je enak: 
nenavadno miren in sključen. 
(Hudomušni nasprotniki mu 
pravijo "grbavec".) Ko je med 
ljudmi se mu na obrazu opazi ra
hel nasmešek. Ali je ta nasmešek 
znamenje cinizma ali do
brodušnosti, še ni jasno. Kakork
oli že, nikoli ne izgine. 

Guilio Andreotti deluje 
skrivnostno. Kakor nekdo, ki živi 
med nami, pa vendar ni izmed 
nas; mistično bitje, ki v svoji 
vsevednosti neprestano ohranja 
hladno distanco do vsega, kar 
tare navadne smrtnike. Strastno 
polemiziranje, politično 
tribunaštvo, vihrava velikopo-
teznost... Vse to je tipično itali
jansko, vendar tuje Andreottiju. 
Do uspeha (beri: oblasti) je pri
hajal s potrpežljivim in pogosto 
skromnim zakulisnim delom. 

Slovenci ga poznamo pred
vsem kot odličnega politika sve
tovnega formata. Ni pa nam 
znano, da je glavni vir njegovega 
zaslužka novinarstvo in uspešno 
pisateljevanje. Pisal je o 
marsičem: od resnih zgodovin-
sko-političnih študij do zabavnih 
zgodbic iz parlamentarnega 
življenja. Pred kratkim je izdal 
pravljice za otroke. 

Kojeizbruhnilapodkupovalna 
afera in se začelo razkrajati 
družbeno tkivo, so mnogi pričak
ovali (nekateri pa vroče želeli), 
da bo prej ali slej tudi Andreottija 
pograbil antikurpcijski ciklon. Pa 
nič! "Starega lisjaka" - kljub nje
govim petinštiridesetim letom 
aktivnega političnega življenja -
ni bilo mogoče obdolžiti za 
nepravilnosti ali korupcijo. 
Nekega pozno|X)mladanskega 
dne pa... 

bila je sobota. Senator An
dreotti je imel na obisku privatno 
televizijo "TMC, ki je pripravila 
neposredni prenos iz njegove 
hiše. Zazvonil je telefon. Nujno 
sporočilo iz Palerma. Andreotti 
vzame slušalko, posluša, pre
bledi. Palermski sodniki so odprli 
preiskavo proti njemu. V rokah 
imajo 260 strani gradiva. Sum in 
obtožba - formulirana v trdem 
pravosodnem izrazoslovju - se 
glasita: "Associazione a delin-
quere di stampo mafioso"; ak
tivno sodelovanje z mafijo, 
skratka! 

Prvi Andreottijev komentar: 
"Boljše to kot pa "lupara!" ("Lu-
para" je lovska puška z odrezano 

cevjo - orožje, s katerim siciljan-
ska mafija izvršuje smrtne ob
sodbe). 

Novica je obletela svet. Star 
Andreottijev sovražnik - levičar
ski časopis "La Repubblica" - je 
naslednjega dne izšel z velikan
skim naslovom: "Na vrsti je 
Belzebub" ("Belzebub" je sve
topisemsko ime za poglavarja 
hudobnih duhov). Pod ta naslov 
je postavil veliko karikaturo, kije 
prikazovala Andreottija kako si 
snema masko - lasten obraz. Pod 
to masko so se režali zobje lo
banje - smrti. Sporočilo je bilo 
jasno nakazano: Andreotti je vi
sok mafijski hierarh. 

Okrog Andreottijevega 
primera sta se izoblikovali dve 
tezi in dva med seboj polemizi
rajoča tabora. 

Prva teza: "Andreotti je Belze
bub". Zagovarjajo jo levičarji in 
brezštevilni sovražniki "Velikega 
Grbavca", ki trdijo, da je An
dreotti dolga desetletja s svojimi 
političnimi podtalnimi manevri 
zavestno pokrival mafijo in ji zag
otavljal nemoteno delovanje. V 
zameno je njegova stranka 
(Krščanska Demokracija) brez 
skrbi zmagovala na jugu države. 
Če je kakšen sodnik ali novinar 
prišel na sled tej povezavi, gaje 
prej ali slej preluknjala lupara. 
Nekatere od teh eksekucij so bile 
izvršene po neposrednem 
naročilu Andreottija. Na to 
namreč nakazujejo "pentiti" v 
svojih pričevanjih. ("Pentito" 
pomeni"spokomik". Tako Itali
jani imenujejo bivše mafijce, ki 
sodelujejo z državo v boju proti 
"Častni Družbi".) 

Druga teza: "Andreotti je žrtev 
zarote". Logika druge teze je 
naslednja: Andreotti se je vedno 
boril proti mafiji in to 
sorazmeroma uspešno. Zato se 
mu je mafija morala maščevati. 
Samo, da tokrat ni uporabila lu-
parce ali eksploziva, temveč 
spokomike, kar tudi ni prvič. Z 
njihovimi lažnimi pričevanji je 
udarila po Andreottiju in po 
državi, katere simbol je ta človek. 
Zdaj, ko ji gre za nohte, ji pač leži 
nestabilna država in zmedeno 
javno mnenje. Še vedno pa je za 
Andreottija bolje soočenje s to 
podlo zaroto, kot pa srečanje z lu-
paro in njenimi šibrami. 

Katera od teh dveh težje prava, 
bomo videli šele takrat, ko se 
bodo zaključile sodne obravnave. 
Zaenkrat še ne vemo, kdaj se 
bodo sploh začele. 

Andreotti je tisto nedeljo, ko je 
vse pisalo in govorilo o njem, šel 
peš k zgodnji maši v bližnjo 
cerkev. Spremljala ga je množica 
novinarjev in fotoreporterjev. 
Med drugim jih je tudi zanimalo, 
kako bo molil kesanje. Ali bo 
zadrhtel ob besedah "Žal mi je, 
zelo mi ježal..." in se morda udaril 
po prsih močneje? Kesanje je 
zmolil kakor vsako nedeljo in 
kakorvsako nedeljoje tudi tokrat 
klošarjem, ki so ga čakali pomaši, 
razdelil pa deset tisoč lir 
miloščine na glavo. Kljub 
neprespanosti je ohranjal brez
izrazno okamenelost, ki jo je 
mehčal komaj opazni nasmešek. 

TEDNIK 
TEDNIKje naslednik Ptujskega tednika oziroma Našega dela, ki ga je us
tanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 1948. Izdaja Zavod za radijsko in 
časopisno dejavnost RADIO- TEDNIK PTUJ. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen (direktor in glavni urednik), Ludvik Kotar 
(odgovorni urednik), Jože Šmigoc (pomočnik odgovornega urednika in 
lektor), Jože Bračič, Ivo Ciani, Majda Goznik, Darja Lukman Žunec, Mar
tin Ozmec, Marija Slodnjak, Vida Topolovec, Nataša Vodušekin Milena 
Zupanič (novinarji). 
TEHNIČNO UREJANJE: Slavko Ribarič. 
PROPAGANDA: OliverTežak. o776-207 
Naslov: RADIO-TEDNIK Raičeva6,62250 Ptuj, p.p. 99;-0(062) 771-226; 
faks (062) 771-223. 
Celoletna naročnina 3.120 tolarjev, za tujino 6240 tolarjev. 
Ptuj: 52400-603-31023. 
Tisk: GZP Mariborski tisk, Maribor. 
Po mnenju Ministrstva za informiranje Republike Slovenije št. 23/58-92 
zdne 12.2.1992sešteje Tednik za izdelek informativnega značaja iz 13. 
točke tarifne številke 3, za katerega se plačuje davek od prometa proiz
vodov po stopnji 5 odstotkov. 

Z VODJEM PROJEKTA REVIT ŠTEFANOM 
ČELANOM O RAZVOJNI KONFERENCI 

Le jasna razvojna 
strategija vodi iz težav 

Januarja ali v začetku februarja bo v Ptuju razvojna konfer
enca, ki jo pripravka občinski izvršni sveL Njen namen je analizi
rati razvojne rezultate, izmei\jati mnenja in poglede o strateških 
razvojnih področjih ter oblikovati ugotovitve, ki bodo potrdile in 
dopolnile vizijo Ptuja, i\jegovo globalno strategjgo, predloge pro
jektov in oblike projektnega sodelovanja. 

O pomenu in namenu razvojne 
konference, ki se je bodo 
udeležili predstavniki občin
skega menedžmenta, 
posameznih republiških min
istrstev, finančnih ustanov, 
državnega zbora, sveta, voditelji 
političnih strank in novinarji, 
smo se pogovarjali z vodjem pro
gramov Revit mag. Štefanom 
Celanom. 

RAZVOJNA KONFERENCA 
VVROČICI RAZPRAV O 
BODOČI LOKALNI SAMOU
PRAVI 

Tednik: Kakšen pomen ima 
občinska razvojna konferenca na 
pragu sprememb lokalne samou
prave? 

Mag. Čelan: "Vsak dober 
gospodar dobro ve, da se je na
jprej potrebno odločiti o tem, kaj 
bo sejal, šele nato pa kako bo se-
jal. Postavljanje organizacijskih 
modelov, ki prehodno niso pod
prti z vsebino se je še vedno 
izkazalo kot nesmiselno početje. 
Postavljanje novih občin po dveh 
različnih sistemih preden je jasno 
določeno, kaj in s čim bodo de
lale, je podobno zidanju hiše od 
dimnika proti temeljem. Dokler 
ne bomo uspeli naše deklarirane 
suverenosti podpreti z ustrezno 
gospodarsko močjo, so vsa or
ganizacijska prizadevanja jalova. 
Števila brezposelnih, padanja 
gospodarske rasti in socialnih 
težav ne bo rešila nobena občin
ska meja. Upam si trditi, da je 
jasno postavljena razvojna 
strategija, ki jo podpira večina 
subjektov v in zunaj občinskih 
meja, najboljši porok, da se 
omenjeni navedeni negativni 
trendi zaustavijo." 

Tednik: Kakšna je na kratko 
vsebina razvojne konference? 
Mag. Čelan: "Oblikovanje razvo
jnih strategij je dinamičen 

proces, ki se mora nenehno 
dopolnjevati s spremembo 
procesnih spremenljivk. Posvet 
Ptuj "včeraj-danes-jutri"jepred-
videl ta postopek z vsakoletno or
ganizacijo razvojne konference, 
ki mora preveriti planirano in 
dopolniti manjkajoče. Lani smov 
občini pristopili k programu Re
vit, ki je ob izobraževanju pro
jektnega tima, dopolnil strategije 
na posameznih strateških razvo
jnih področjih in le-te podprl s 
konkretnimi projekti. Rezultati 

prizadevanj so zbrani v katalogu 
Revit, ki so ga prejeli vsi 
sodelujoči na razvojni konfer
enci. Po kritični in konstruktivni 
presoji vseh dosedanjih rezulta
tov, kijih bodo udeleženci izrekli 
na treh okroglih mizah (Ali se 
znamo tržiti, prostor kot 
priložnost ali ovira in družbene 
dejavnosti-temeljalinadstavba), 
bomo posamezna strateška raz
vojna področja dopolnili in jih 
podprii z dodatnimi aplika
tivnimi projekti." 

Tednik: Kako boste uresničili 
projekte iz kataloga Revit? 

Mag. Čelan: "Na razvojno kon
ferenco so ob občinskem me-
nedžmentu vabljeni tudi pred

stavniki iz posameznih re
publiških ministrstev, finančnih 
institucij, državnega zbora in 
državnega sveta, voditelji 
političnih strank in novinarji. Os
novni namen razvojne konfer
ence je predstavitev dosedanjih 
razultatov najpomembnejšim 
predstavnikom v slovenskem 
prostoru, od katerih želimo, da se 
opredelijo do doseženih rezulta
tov iz kataloga Revit." 

Tednik: Kako se tuji poslovni 
partnerji odzivajo na program 
Revit? 

Mag. Čelan: "Priznati moram, 
da sem nad odzivom tujih pos
lovnih partnerjev prijetno pre
senečen. Konec novembra 
prejšnjega leta smo katalog Revit 

predstavili v Regensburgu in na 
Bledu. Na osnovi teh predsta
vitev smo na željo gospodarskih 
zbornic kataloge že poslali v 
Italijo, Avstrijo, Nizozemsko in 
Korejo. Iz posameznih podjetij 
nas obveščajo, da že prejemajo 
povpraševanja o projektih iz 
kataloga Revit. Osebno sem pre
jel ponudbo avtstrijskega pod
jetja Vogel&Not, ki se ukvarja s 
procesno opremo za biodizel in 
želi sodelovati pri naših razvojnih 
prizadevanjih. Še večji odziv 
pričakujemo letos, saj bo bavar
sko ministrstvo za gospodarstvo 
predvidoma organiziralo devet 
poslovnih borz. 

Pripravila: MG 

Ptuj v pričakovanju razvojne konference. (Foto.OM) 

PRIPRAVE NA REFORMO LOKALNE 
SAMOUPRAVE SO KONČNO STEKLE 
v nedeljo, 9. januarja 1994, je v 

Destrniku potekala javna 
razprava o reformi lokalne 
samouprave z osnovno temo 
"DESTRNIČANl PONOVNO 
O SVOJI OBČINI". 

Pobudo za javno razpravo so dali 
SLS Podružnica Ptuj in SKD OO 
Ptuj. Kljub obvestilom in poslanim 
vabilom je bil odziv občanov na 
razpravo skromen. Še posebej je bil 

skromen ob upoštevanju dejstva, da 
so Destrničani lani ob volitvah v 
anketi izkazali visok interes za 
samostojno občino. 

V razpravi je bilo veliko govora o 
možnosti financiranja bodoče 
občine Destrnik, premalo pa o tem, 
ali želijo prebivalci krajevne skup
nosti Destrnik imeti v občini tudi 
sosednje KS kot so: Vitomarci, 
Trnovska vas ali morda vsaj 
posamezna naselja iz sosednjih KS. 

Na razpravi je sodeloval tudi pred
sednik KS Trnovska vas, kije v svoji 
razpravi izrazil veliko volje za sode
lovanje, ni pa imel stališča na 
vprašanje ali prebivalci njegove KS 
želijo imeti svojo občino ali morda 
občino skupaj s prebivalci KS De
strnik. Javna razprava v Destrniku 
je kljub vsemu le začetek resnih 
priprav na reformo lokalne samou
prave in ta razprava bo zagotovo 
pospešila razmišljanje tudi v drugih 
KS kako in kaj se bodo odločali na 
bodočih referendumih. 

Zakon o lokalni samoupravi v 
prehodnih določbah postavlja zelo 
kratek čas za izvedbo vseh javnih 
razprav in zato je nujno potrebno, 
da se razprave prično takoj. Kljub 
pričakovanju, da bo morda državni 
zbor z ustavnim zakonom in spre
membami v prehodnih določbah 
podaljšal čas za razpravo, je vsako 
odlašanje lahko škodljivo. Obstaja 
namreč možnost, da bi državni zbor 
z zakonom sam določil bodoče 
občine in tako onemogočil, da se 
ljudje samostojno opredelijo, v 
katerih občinah bodo živeli. 

Javna razprava v Destrniku naj bi 
vzpodbudila tudi druge kraje, daor-
ganizirajo podobne razprave in da 
izkoristijo demokratično možnost, 
kijimjodajezakonolokalnisamou-
pravi. 

Ivan Jurkovič 

BOSNA IN HERCEGOVINA: 
Srbi so povzročili kar precej 
zapletov, ko zaradi njihovega 
topniškega obstreljevanja bosan
sko hercegovski predsednik Alija 
Izetbegovič ni mogel na poga
janja s hrvaškim predsednikom 
Pranjem Tudmanom v Bonnu. 
Po drugi strani pa viri poročajo, 
da so muslimanske sile tik pred 
pogajanji pričele ofenzivo na 
območju hrvaške enklave v os
rednji Bosni. Muslimani naj bi 
bombarjjirali hrvaške položaje v 
Vitezu in prebili hrvaške obram
bne položjijc ter h^aško enklavo 
razbile na dva dela. Tako je v 
obroču okoli Viteza zdaj zajetih 
okrog sedemdesettisoč ljudi. 
Nemška diplomacija je 
napovedala zavzemanje za 
vojaško posredovanje Nata v Bih, 
če bodo Srbi še naprej izzivali 
medna rodno javnost. 

* * * 
ZDA - EVROPA: Ameriški 

predsednik Bili Clinton je v 
začetku tedna v Bruslju pričel 
evropsko turnejo. Udeležil seje 
vrha Nato, napovedal pa tudi 
sestanek z ruskim predsednikom 
Borisom Jelcinom. Obiskal naj bi 
tudi Minsk v Rusiji in se v Ženevi 
sestal še s sirskim predsednikom 
Asadom, s katerim se bo pogo
voril o razpletanju bližnjevzho-
dne krize. Na sestanku Nata v 
Bruslju je posebej izpostavili, da 
mora ta vojaška zveza oblikovati 
novo varnostno doktrino, ki naj 
seže tudi v 21.stoletje. Evropo bi 
morali, še posebej zaradi vojne na 
Balkanu, okrepiti, napovedal pa 
je tudi večjo odprtost zveze za vse 
nekdanje komunistične in druge 
države, tudi Rusijo in Ukrajino. 

* * * 
GRUZIJA: Tam buri duhove 

dejstvo, da še vedno ni trdnih 
d o k a z o v , ali je in kako je umri 
nekdanji gruzjjski predsednik 
Zviad Gamsahurdi. Uradno naj 
bi naredil samomor, vendar nihče 
ne ve kje je njegovo truplo. Nje
gova soproga trdi, da se je ubil 
nekje v zahodni Gruziji, odkoder 
naj bi ga potem prepeljali v rusko 
Čečensko republiko in ga pok
opali začasno, dokler ga v Gruziji 
v normalnih razmerah ne bi pok
opali na družinskem pok
opališču. O dogodku naj bi največ 
vedeli samo dve neznani osebi, ki 
sta bili v trenutku samomora v 
njegovi bližini. Vse dokler ne 
bodo našli njegovega trupla in 
opravili obdukcije b(5 Gamsa-
hurdijeva smrt razburljiva 
skivnost, ki bo še dodatno zaple
tala gruzijsko politično pri
zorišče. 

* * * 
SLOVAŠKA: Kot je bilo 

pričakovati so se po osamosvo
jitvi dežele za svoje nacionalne 
pravice pričeli potegovati 
tamkajšnji Madžari. Okoli tri 
tisoč predstavnikov madžarske 
narodne skupnosti je vladi v Bra
tislavi poslalo številne zahteve za 
ureditev položaja manjšin, pred
vsem seveda največje - madžar
ske. Zahtevajo kulturno in šolsko 
avtonomijo in prenos širših pris
tojnosti na lokalne oblasti. 
Napovedali pa so tudi izvolitev 
narodnostnega parlamenta, ki 
naj bi bil zametek politične 
avtonomije, vendar so ga potem 
umaknili z dnevnega reda. Misija 
sveta Evrope je že napovedala 
obisk pri madžarski manjšini, ki 
bo predvidoma 17. in 18. januarja 
letos. 

* * * 
BLIŽNJI VZHOD: Izraelci so 

umik svoje vojske iz Gaze in 
Jeriha napovedali za 22. februar. 
To je javnosti sporočil nek član 
izraelskega parlamenta, ki se je 
dokopal do tajnih vojaških 
dokumentov. Kot je znano bi se 
morale izraelske sile iz Gaze in 
Jeriha umakniti že 13. decembra 
lani, vendar so sporazumno pre-
stavilizačetekumikavleto 1994. 

pripravilaiDLZ 
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zvedeli smo 
Tudi v Ptuju povečano število virozili obolenj 

Po p(xiatkih ptujskih zdravstvenih ustanov in 
higienskoepidemiološkega oddelka seje tudi v Ptuju v zadnjih dneh 
prejšnjega in v prvih dneh novega leta povečalo število bolnikov s 
prehladnimi obolenji. Dokler virusgripeše ni izoliran, kaže pa, dabov 
kratkem, govorimo o viroznih obolenjih, katerih najpogostejši znaki 
so visoka temperatura, glavobol, suh kašelj in bolečine v mišicah. 
Obisk v splošnih ambulantah, v otroškem in šolskem dispanzerju seje 
vzadnjih dneh povečal za dobro tretjino, toliko pa naj bi bilo tudi bol
nikov z različnimi virozami, ki jih zdravijo z antiperitiki, antitusiki in 
antibiotiki. V ptujski lekarni imajo kljub povečani porabi za zdaj do
volj zdravil. Ker pa nekatera zdravila .sami izdeljujejo, kot na primer 
timijanov sirup, ki ga zdravniki najpogosteje predpisujejo proti kašlju, 
se ne more zgoditi, da bi ostali brez njih. Iz preventivnih razlogov paso 
v ptujski bolnišnici od prejšnje srede do nadaljnjega prepovedali 
obiske bolnikov na posameznih oddelkih. S tem jih želijo zavarovati 
pred dodatnimi obolenji. V higiensko epidemiološkem oddelku v 
Ptuju pa so povedali, da se zdravi občani še lahko cepijo proti gripi. 
MMOOrMMOIHOMIOOOIllOOOOOOiriHIIIOMIlfi'illllll'111111 )l0UMWIMMmilMMMM̂^ 
Ptujska občina ni med kršitelji za izplačilo regresa 

Le devet slovenskih občin, med njimi je tudi ptujska, je lani 
spoštovalo sklep vlade o najvišjem dovoljenem znesku bruto regresa 
za dopust. Svojim delavcem v občinskih upravnih organih so izplačale 
le dovoljenih 30 tisoč tolarjev. 

Zaključna predavanja v okviru programa Revit 
v Ormožu so bila 10. in 11. januarja zaključna predavanja v okviru 

izobraževalnega programa Revit. Poudarek je bil na projektnem me-
nedžmentu, o katerem je govoril prof. dr. Anton Hauc. 

Še V tem tednu pogodba o nakupu opreme 
Ptujska bolnišnica naj bi še v tem tednu podpisala pogodbo o nakupu 

nemedicinskeopremeza novi otroški oddelek v vrednsoti desetih mili
jonov tolarjev. V ožjem izboru so trije dobavitelji, ki so morali svoje 
ponudbe še dopolniti. Rok za dobavo opreme po podpisu pogodbe je 
dva meseca. Novi oddelek naj bi predvidoma odprli aprila. Slovesnost 
bodo združili s 120-letnico obstoja ptujske bolnišnice. 

Druga obravnava zakona o omejevanju uporabe 
tobačnih izdelkov 

Državni zbor bo na prvi letošnji seji obravaval tudi zakon o ome
jevanju uporabe tobačnih izdelkov. Grezaobravnavo v drugi fazi tako, 
daje mogoče pričakovati še številne spremembe in dopolnitve določil. 
Čeprav je bilo pričakovati, da bodo že v sedanji fazi razprave "dosegli" 
omejitev prodaje tobačnih izdelkov samo na trafike, se to ni zgodilo. 

V soboto in nedeljo na ptujski televiziji v znamenju 
Orfejčkove parade 

Druga letošnja oddaja ptujske televizije, ki sijo bomo lahko ogledali 
v soboto na tretjem kanalu ob 21. uri, bo vceloti posvečena Orfejčkovi 
paradi. Posnetek je prispevala RTM Maribor. Oddajo bodo ponovili v 
nedeljo na istem kanalu ob desetih. 

Pripravila: MG 

Izvedeli smo 

POSOJILA STANOVANJSKEGA 
SKLADA REPUBLIKE SLOVENIJE 

Prednost tisti, ki bodo imeli tudi občinsko stanovanjsko 
posojilo 

Posojilo sklada n^več do 40 odstotkov * Za kvadratni meter 
največ 1.200 nemških mark * Od 17 januarja obrazci za vloge na 
poštah* 

Peti razpis stanovaiyskih posojil je Stanovanjski sklad Re« 
publike objavil 20.decembra lani. Vloge za posojila bo sklad 
sprejemal od 1. do 19.februarja, od 17januarja naprej pa bo 
mogoče dobiti obrazce na vseh enotah pošte. 

Gre za posojila naroei\jena fizičnim osebam, ki svoje stano
va iysko vprašanje rešuj^o z nakupom stanovaiga, z zadružno 
gradnjo, preureditvijo podstrešja v več stanovanjski hiši (ki ni 
družinska hiša) ali z rekonstrukcijo stanovanja na območju, 
razglašenem za kulturni ali zgodovinski spomenik. 

Razpisni pogoji med drugim Izločajo graditelje individual
nih hiš, prosilce, ki imajo gradbeno dovoUenje izdano pred le
tom 1990 ter kupce, katerih pogodbena cena presega 1.600 
nemških mark za kvadratni meter novega stanovanja ali 1.200 
nemških mark za kvadratni meter starega stanovanja. Nakup 
starega stanovaiya se lahko kreditira !e, če prodajalec kupuje 
novozgrajeno stanovanje ali gradi hišo. Prosilci, ki so odkupili 
stanovai\ja po določilih stanovaiyskega zakona ne pridejo v 
poštev. 

Prednost pri dodelitvi posojila Stanovanjskega sklada bodo 
imeli prosilci, ki bodo del sredstev pridobili z občinskim stano
vanjskim posojilom,mladedružineindružinezvegim številom 
otrok, z manj zaposlenimi, invalidi, prosilci z daljšo delovno 
dobo. 

Posojilo sklada bo lahko največ40 odstotkov vrednosti stano
va iy a obračunane po ceni 1200nem ških markza kvadra tni me
ter. Obrestna mera je R + 3 odstotke, odplačilna doba pa največ 
15 let. 

NaV 

GOVORI SE... 
...DA bodo kmalu znova razglasili 

najboljše športnike ptujske občine za 
leto 1993. Menda naj bi po sklepu us
treznega organa in glede na predno-
voletne dogodke kot novo disciplino v 
športni konkurencu uvedli tudi "ba-
canjeručnih bombi". 

...DA nekateri sklicujejo nekatere, 
problematike polne seje brez 
natančne napovedi časa. Zato, da ne 
bi prišli predstavniki agencije GS (go
vori se). Pa se govorice kljub temu kar 
naprej ukvarjajo z njihovimi bom-
bometalskimi in direktorskimi 
problemi. 

...DA bi bila ptujsko nadvse aktu
alna športna panoga tudi streljanje 
kozlov Za leto 1993 pa bi v množici 
nadvse uspešnih kandidatov težko 
pravično izbrali tistega, kije ustrelil 
največjega. (Kozla). 

...DA se je veja bojne organizacije 
za delavske pravice pričela ukvarjati 
tudi s pojavom psihiatrizacije sloven
ske dmžbe. Nestrokovno in v žargonu 

bi lahko rekli, da gre za proučevanje 
množičnega pojava rolanja v 

možganih. 

...DAje pred kratkim prišlaizšolske 
stavbe potomka pomembnega ptu
jskega moža, si dala na široko odpreti 
vrata in skupaj s kolegico sedla v 
službeno limuzino. Potem so se od
peljali na slavnostno kosilo v čast 
njenega rojstnega dne. 

...DAsote dni izložbena okna polna 
reklamnih sporočil o 30 do 40 od-
stonih popustih v posezonskih 
razprodajah. O predsezonski, 50 do 
90 odstotni razprodaji slov gospo
darstva žal ni bilo nobenega 
sporočila, kupcev pa kljub temu 
veliko. 

...DA zbiralci kaznovalnih listkov 
utemeljeno sumijo, da je komunalna 
nadzornica že kak teden dni na 
dopustu. Ob tem, ko ji privoščijo 
zaslužen dopust jo prosijo, da jih ob 
prvi naslednji dopustni priložnosti 
obvesti, da bodo imeli tudi oni nekaj 
mim in užitkov napačnega parkiranja. 

C E R T ^ E ENAKOVREDNO VKLJUČUJE V PTUJSKIMESTNI PROMET 

Pri ptujskem Certusu so 
dosegli, kar so želeli, 
vključitev v ptujski mestni 
promet. Vodja enote Janez 
Cafuta pravi, da projekt mest
nega prometa v Ptuju ni nov, 
pri njih so ga prvič načrtovali 
že leta 1983. Ko so ga leta 1990 
prvič predstavili predsedniku 
Skupščine občine Ptuj Vo-
jtehu Rajherju, jim je ta 
ponudil vso pomoč pri reali
zaciji. Kaže pa, da so projekt 
mestnega prometa 
pripravljali v več občinskih 
pisarnah, sicer do razmer, 
kakršnim smo bile priče zad
nje decembrske in prve dni 
januarja ne bi prišlo. Direkto
rica Stajertoursa Irena Vi-
dovič jc prepričana, da gre za 
nelojalno konkurenco, prav 
tako njegovi delavci. Vodja 
Certusa v Ptuju Janez Cafuta 
pa je zadovoljen, da je do pro
jekta mestnega prometa 
končno le prišlo ne glede na 
okoliščine. Na nek način so 
Stajcrtoursu celo hvaležni, 
ker sicer malih avtobusov za 
mestni promet še ne bi tako 
hitro kuDili in oričelj 

uresničevati pred leti "zas
tavljeni "načrt mestnega 
prometa. Dvanajst do pet
najst sedežna avtobusa z 
imenoma Mitrej in Poetovio 
sedaj pripravljajo, da se bosta 
vključila v mestni promet. 

Avtobus Korant, kije svojo promocijsko vožnjopričel že ob lan
skem kurentovanju. 

Voziti bosta pričela v 
ponedeljek, 17. januarja. Na 
njuno skladnost s celostno po
dobo, k i jo jezaprva avtobusa 
Jurij in Koraht izdelal Studio 
Marketing Ljubljana, pa bo 

potrebno še nekaj časa 
počakati. S Stajertoursom so 
se uskladili glede cene vo
zovnic. Za mladino bo 40, za 
odraslega 50 tolarjev. Takšna 
cena bo veljala do konca 
poskusnega obratovanja 

(Foto:OM) 
mestnega prometa, do 31. 
marca letos. Janez Cafuta in 
vodja prometne operative 
Ivan Hojnik sta preričana, da 
jim bo do konca tega obdobja 
uspelo uvesti tudi magnetno 

kartico. Čimprej pa si tudi 
želijo, da bi za potrebe mest
nega prometa lahko kupili 
avtobus, ki ne onesnažuje ok
olja, kar bi morala biti tudi ena 
od zahtev Ptuja v okviru pro
jekta zdravega mesta. Ivan 
Hoj nikj e ob vključitvi Certusa 
v ptujski mestni promet še 
posebej poudaril, da se ptujski 
Certus, v katerem je 
zaposlenih 112 delavcev, v 
mariborskem delu podjetja pa 
še 70, ni nikoli šel domicilnega 
prevoznika. Od leta 1946, od
kar poslujejo pa so za razvoj 
Ptuja veliko naredili. V 
poskusnem obodbju mest
nega prometa zelo veliko 
pričakujejo od proge Mitrej, 
ki povezuje blokovsko naselje 
s starim mestnim jedrom. Ker 
je potrpljenje božja mast, bo 
tudi v primeru ptujskega 
mestnega prometa potrebno 
počakati na rezultate, da bi la
hko z zanesljivostjo sklepali in 
odločili. Najslabše bi sedaj 
bilo, da bi od projekta od
stopili. 

MG 

ODGOVOR PREDSEDNIKA 
REPUBLIKE SJ.OVENIJE 

MILANAKUCANANA 
JAVNO PISMO ZLRP 

SLOVENIJE 
Združenje lastnikov razlaščenega premoženja Sloveni i i 

predsednika g. Milana Kučana pred kratkim naslovile j i i 
pismo, katerega odgovor objavljamo v celoti: 

"Na vaše javno pismo, ki sem ga prejel 23.12.1993, v k; i i i 
opozarjate, da se Zakon o denacionalizaciji ne izvaja dosledno, 
da so določbe o Slovenskem odškodninskem skladu neustrezne 
in še posebej, da Republika Slovenija ne jamči za obveznice 
sklada, da so neustrezne določbe nekaterih podzakonskih pred
pisov in da vlada ne stori ničesar za pravilno uporabo zakona, 
Vam sporočam, daje na realizaciji Zakona o denacionalizaciji 
odgovornavlada, ki razpolaga zvsemi sredstvi, ki so potrebna za 
njegovo izvrševanje. Zato Vam predlagam, da se s svojimi ugo
tovitvami, opozorili in zahtevami obrnete neposredno na vlado 
in na njenega predsednika dr. Janeza Drnovška. Moje zavze
manje za dosledno izvajanje Zakona o denacionalizaciji Vam je 
znano, za kar se je zavzemalo tudi že prejšnje predsedstvo re
publike in dalo pobude parlamentu in vladi, da ocenijo stanje in 
ukrenejo vse potrebno za odpravo vsega, kar ovira ažurno in 
dosledno izvedbo zakona. 

PredsednikZLRP Slovenije 
^ Franc Izgoršek 

Lastninjenje se še 
ni pričelo 

s prvim januarjem je pričel teči enolotni rok, v katerem se 
morajo vsa družbena podjetja lastninsko preoblikovati po 
veljavnem zakonu. Na Agenciji za prestrukturiranje so 
povedali, da do sedaj niso prejeli in torej prav tako seveda .še 
niso odobrili prav nobenega programa za lastninsko preoblik
ovanje podjetij z območja Ptuja in Ormoža. V podjetijih sedaj 
pripravljajo dokumentacijo, potrebno za predložitev pro
grama. Prav tako se pripravljajo v tistih podjetjih, kijih še čaka 
postopek revizije, čeprav programa do konca revizijskih pos
topkov ne morejo predložiti. Tako se torej ne mudi niti z 
razmišljanjem o certifikatih, čeprav jih nekatera podjetja, pa 
čeprav še nimajo programa, že zbirajo. 

McZ 



OPOZORILNA STAVKA SLOVENSKIH ZDRAVNIKOV IN ZOBOZDRAVNIKOV 

Vlada ponovno za izpitu 
Ker do prvega januarja letos ni bila podpisana kolektivna pogodba 

za zdravnike in zobozdravnike, seje v ponedeljek zjutraj od sedmih 
pričela napovedana sedemdnevna gandijevska stavka slovenskih 
zdravnikov in zobozdravnikov. Ob začetku stavke so v sindikatu Fides 
|N>vedali,da računajo na podporojavnosti,zatojim po vsej verjetnosti 
ne bo treba poseči po hujši obliki stavkovnega pritiska. Za milejšo 
obliko stavke seje s podpisom odločila večina slovenskih zdravnikov 
in zobozdravnikov, ki pa sindikatu Fides tudi zamergo, ker se ni 
odločil za ostro obliko stavke. V času opozorilne stavke zdravniki in 
zobozdravniki normalno delajo, ker ne želijo prizadeti tistih, ki potre
bujejo i\jihovo pomoč. V času stavke pa se bodo vsak dan ob trinajstih 
sestali na protestnih zborih, na katerih bodo obravnavali težavne 
razmere, v katerih delajo. Stavka bo trajala dokler ne bo podpisana 
kolektivna pogodba za zdravnike. V Fidesu ocenjujejo, da bi se to la
hko zgodilo že v času sedemdnevne opo/^irilne stavke, saj je bilo že 
pred stavko uskl^enih 90 odstotkov predlaganih rešitev. Kamen 
spotike je ostal predlog za 30-odstotno zvišai\je plačila za dežurstva. 
Potrpljei\ja zdravnikov je konec in niso več pripravljeni razumeti, 
kako je i\jihova neto plača lahko že ni^a od povprečne plače, 
izplačane vgospodarstvuvRepubliki Sloveniji. V novembru 1993je ta 
znašala 58.520 tolarjev, zdravnik brez delovne dobe sedaj prejme 
56.916 tolarjev. Delo zdravnika specialista, brez dodatna za delovno 
dobo, je za državo vredno zgolj 63.988 tolarjev. 

Ptujski zdravniki so o stavki 
povedali: 

Dr. Janez Mršek, član re
publiškega odbora Fidesa in njegov 
koordinator na območju ptujske in 
ormoške občine: "Z enotedensko 
opozorilno stavko žel imo opozoriti 
javnost na probleme, kijih imamo 
slovenski zdravniki in 
zobozdravniki. O b osebnih dohod
kih obstaja še kup drugih zadev, ki 
jih moramo rešiti v okviru stotih 
členov kolektivne pogodbe. Naše 
delo je odgovorno, za to družbo 
pomembno. Mislim, da bi družba 
sama morala imeti interes, da se to 
delo tudi v bodočedobro in organiz
irano opravlja." 

Dr. Ljubo Toš: "Če bi vlada ukre
pala tako kot bi morala, zaščitila je 
nekatere poklice, ne pa vseh, stavka 
ne bi bila potrebna. Da pa so plače 
zdravnikov in zobozdravnikov 
izpod vsake kritike, pa ne bom niti 
razlagal." 

Dr. Dušan Kolarič: Neznosnoje . 
Ne strinjam se, da si b o m o s stavko 
izborili primerne osebne dohodke. 
Prepričan sem, da je stavka v 
medicini neizvedljiva. Na vrata naj 
nalepim sporočilo o opozorilni 
stavki, delam pa normalno? Nima 
smisla, da smo v Fidesu, če se dela 
na ta način." 

Dr. Josip Čačkovič: "Pacienti 
niso krivi, da zdravniki opozori lno 
stavkamo. Podobno je pri šolnikih. 
Sedanja stavka je samo nujno zlo. 
Sicer pa je stavka v medicini 
nemogoča." 

Dr. Tone Florjančič: "Absolutno 

sem proti stavki. Bolje je, da se 
zadeve rešujejo z dogovori, v skra
jnem primeru pa neka oblika pri

tiska kot opozori lo . Z vsebino opo
zorilne stavke, sem bil kot član sin
dikata Fidesa, slabo informiran. Ti
him protestom se bom pridružil, 
sicer pa bom normalno delal, 
pacienti te stavke ne smejoobčutiti . 
Res pa je tudi, da so osebni dohodki 
v zdravstvu kriminalno slabi, še 
posebej tistih z nižjo izobrazbo. Če 
primerjamo osebne dohodke 
zdravnikov z drugimi dohodki v 
javnih službah, je nujno, da se jih 
postavi na primerno mesto. Razlike 
so prevelike, da ne omenjam 
kakšne so med nami in poslanci." 

Dr. Miroslav Luci:"Sedanjaopo-
zorilna stavka naj bi pripeljala do 
tehtnejših pogovorov z republiško 

vlado in ministrstvom za zdravstvo. 
Čim prej je po trebnosprejeti kolek
tivno pogodbo za zdravnike. V po
dročni enot i zdravniške zbornice za 
ptujsko in ormoško območje stavko 
podpiramo." 

Dr. Tatjana Kolar - Rop: "Nad 
stavko nisem navdušena. Odprta 
vprašanja bi lahko rešili drugače. 
Na žalost pa ne gre drugače. Odgo
vorni nam pridigajo o etiki, z nami 
pa delajo, kar hočejo. Poskrbeli so 
za poslance, sodnike, nas zdravnike 
pa pustili... M i pa vemo, da moramo 
delati, ker nas ljudje potrebujejo, 
ker so bolni... Res žalostno, da se 
moramo na tak način boriti za svoje 
plače." 

Dr. Lojze Arko: "Že pred novim 
letom smo opozorili , da so osebni 
dohodki v naši bolnišnici močno 
podvrednoteni in da si pri
zadevamo, da bi čimprej prišli do 
podpisa nove kolektivne pogodbe, 
predvsem pa tarifnega dela, ki ga 
predlagajo sindikati ter do podpisa 
posebne pogodbe za zdravnike in 
zobozdravnike, ki jo predlaga Fi
des. Prizadevamo si, da pacienti 

opozorilne stavke ne bi občutili. 
Močno upamo, da bo prišlo do pod
pisa pogodbe z vlado že pred or
ganizacijo klasične stavke, ki pa 
prav gotovo ne bo mogla potekati 
brez posledic za uporabnike 
zdravstvenih storitev." 

Stavka ljudi v belem, ki so jo 
začeli v ponedeljek, da bi oblast in 
vse druge, ki še dvomijo opozorili v 
resnost svojih zahtev - ureditev 
kolektivne pogodbe, s tem plač in 
tudi siceršnjih razmer v slovenskem 
zdravstvu,zazdajbolnih ljudi nipri-
zadela, saj s o zdravniki jn 
zobozdravniki delali normalno. Če 
pa jim oblast ne bo prisluhnila, 
posledice prav gotovo b)odo. Vse je 

sedaj odvisno od torkovega uskla
jevanja na vladnem odboru za javne 
zavode, danes pa naj bi republiška 
vlada pooblastila dr. Božidarja 
Voljča, da pogodbo podpiše, je med 
drugim povedal predsednik stavk
ovnega odbora sindikata Fides dr. 
Andrej Šikovec. Kakorkoli že, 
vlada sedaj, ko posledic še ni, mora 
odgovoriti. Najbolj nerazumljivo 
je, da pa seje zalomilo pri povišanju 
dežurne ure za 30 odstotkov, ker 
denar je in torej ni nobenega 
razloga za zavlačevanje. Če pa bo 
prišlo do klasične stavke, ki bo brez 
dvoma prizadela tudi bolnike, bodo 
v Fidesu zaostrili svoje zahteve tudi 
glede izhodiščne plače, nakateroso 
v bistvu v pogajanjih že pristali in naj 
bi bila v okviru novega zakona o 
razmerjih plač v javnih zavodih in 
državni upravi za okrog deset tisoč 
tolarjev višja. Stavka ljudi v belem v 
mehki različici odpira tudi druga 
vprašanja v zdravstvu, predvsem 
podpis panožne kolektivne po
godbe v tej dejavnosti. Ve se, da sin
dikata zdravstva in socialnega var
stva ter zdravstva in socialnega 
skrbstva pri svobodnihsindikatihže 
zbirata podpise in se pripravljata na 
splošno stavko vseh delavcev v 
zdravstvu. 

MG 

Iz sporočila javnosti , ki g a j e 
stavkovni odbor Fidesa objavU v 
ponedeljek, 10. januarja, prvi 
dan opozorilne stavke 
zdravnikov in zobozdravnikov: 
"Državljanke, državljani Re
publike Slovenije, ne želimo in 
tudi nočemo prizadeti vseh vas, 
ki ste potrebni naše pomoči. 
Obljubljamo, da vi, ki niste nič 
krivi, ne boste v prvi fazi čutili 
teh posledic, pros imo pa vas, da 
nam prisluhnete, ko vas bo 
morda vaš zdravnik želel obves
titi tudi o naših težavah. Naše 
akcije bodo v stavki usmerjene v 
obvesčanmje javnosti o našem 
delu in razmerah v zdravstvu in 
na opozaijanje oblasti , ki je 
povzročila tak položaj. Če s 
takšnimi akcijami ne bomo us
peli, b o m o pričeli s stavko, ki bo 
žal, prizadela tudi vas. Pričaku
jemo, da nas razumete, in da se , 
če boste nezadovoljni zaradi 
dolge čakalne dobe, kvalitete 
uslug ali česa drugega, obrnete 
na vlado, ministrstvo in 
poslance. Vedite, da zdravniki 
na organizacijo zdravstva, na 
sredstva, namenjena za 
zdravstvo in njihovo uporabo 
n imamo prav nobenega vpliva. 
Med zdravnike In vas so se 
vrinile politične stranke, ki v 
parlamentu igrajo svojo igro, ki 
ogroža naše nujno potrebno 
medsebojno zaupanje." 

Kljub stavki so zdravniki in zobozdravniki normalno delali. 
(Foto: OM) 

LENARSKE NOVICE 

Program prireditev za 
leto 1994 

Odgovorni Lenarčani so se odločili, da bodo napravili več 
reda na področju kulturnih, zabavnih ter drugih javnih 
prireditev. Prešnja leta se je namreč večkrat zgodilo, da na
javljena prireditev ni bila nikoli uresničena, drugi pa niso do
bili željenega termina. Vsa društva in druge ustanove, ki 
načrtujejov letu 1994 prireditev.jo morajo letos prijavit i do 15. 
januarja v tamkajšnjem Turističnem informacij.skem centru. 
Re.sen namen pa morajo potrditi s plačilom kavcije. Konec 
januarjabodovTic-u izdali program vseh prireditev, ki se bodo 
v letošnjem letu dogajale v lenarški občini. 

Iformativni zbori krajanov 
Predsestvolenarške občinske skupščincjc v četrtek začeloz 

zbori občanov po F>osameznih krajevnih skupnostih, na 
katerihbodo predstavili novo lokalnosamou pravo. Kot nam je 
povedal župan Jože Škrlec, so se za takšno oblikoodločili, da bi 
ljudi čimbolj seznanili z novo lokalno organiziranostjo. 
Pozneje bodo izvedli referendume, na katerih se bodo ljudje 
odločali, ali želijo dosedanjo ureditev občin ali novo. 

Pomoč ogroženim po suši - premajhna in 
prepozna 

v lenarški obči n i so te d neve že prejel i prve obl i ke pomoči za 
lansko sušo, ki je povzročilaza petsto milijonov tolarjevškode. 
Kmetje so zelo nezadovoljni, saj jim že primanjkuje potrebne 
krme za živino in nekateri bodo morali zmanjšati osnovno 
čredo. Kot nam je povedal sekretar za družbenogospodarske 
zadeve, Edo Zorko, so prejeli le pičli del pomoči in sicer 218 
ton regresiranega krmilnega ječmena ter nekaj voluminozne 
krme. Pomoči ne bodo začeli deliti, ker čakajo še na dodatna 
navodila iz Republike ter drugi del pomoči. Drobljenje 
pomoči bi namreč povzročilo še dodatne stroške. 

Marya Slodmak 

KULTURNI KRIZEMKRAZEM 
PTUJ * Jutri ob 19.uri bo v romanskem palaciju gradu 

koncert AnsamblaHORTUSMUSICUS iz Ce lovca . Pred
stavili bodo ORAZZIO VECCHI UAMHPARNASO 
(1954) renesančno madrigalno komedijo z lutkami. Ani-
mator lutkje Tine Vari, lutke je izdelala Breda Vari. 

PTUJ * V četrtek, 20.januarja ob 18,30 uri bo v Narod
nem domu koncert. Nastopili bodo Mešani pevski zbor 
Društva upokojencev DPD Svoboda Ptuj, Mešani pevski 
zbor Cirkulane, Moški pevski zbor Komunale Ptuj in 
Mešani pevski zbor Gasilskega društva Hajdoše. Vse štiri 
zbore vodi Jože Dernikovič, koncert pa posvečajo 80 letnici 
Jožeta G regorca. 

SEDEM (NEVPOMEMBNIH DNI 

HITRE (OB)SODBE 
Komentatorka slovenske 

televizije je Danila Kovačiča, direk
torja novogoriškega poslovnega 
sistema HIT in izvoljenega 
državnega svetnika, povezala z 
rjavim medvedom, kije menda ze lo 
zaščiten. Tako naj bi bil, po njenih 
namigih, zavarovan tudi Dani lo 
Kovačičin televizijska aluzija je več 
kot očitno letela tudi na prednovo-
letno odločitev državnega sveta, ki 
je s tajnim gla.sovanjem in z veliko 
večino glasov odbil zahtevo novo
goriškega javnega tožilca, naj mu 
svetodobripriprtjesvetnikaDanila 
Kovačiča. 

MEDVEDI IN LOPOVI 
Tistega dne, ko je televizijska 

komentatorka govorila o "rjavih 
medvedih", je predsednik 
državnega sveta dr. Ivan Kristan v 
posebnem javnem pismu poskušal 
(še enkrat) pojasniti vlogo 
državnega sveta pri "zadevi HIT in 
Kovačič", vendar pa tega televizi
jska novinarka sploh ni omenila . 
Dr.Kristan je zapLsal, "da je 
odločanje o dovoljenju za pripor 
(svetnika - op.p.) ustavno določena 
kompetenca državnega sveta. 
Sodišče mora za pripor državnega 
svetnika dobiti dovoljenje od 
državnega sveta: brez dovoljenja 
pripor ni mogoč. Potemtakem je 
povsem legitimna pravica 
državnega sveta, da pripor odobri 
ali pa zavrne..."Obe možnosti sta 
torej povsem "normalni" in o obeh 
je seveda moč razpravljati in 
polemizirati ter odločitvam ugovar-
iati. Vendar z argumenti in ob 

poslušanju argumentov ter vsaj s 
približnim poznavanjem tematike. 
Za nekatere komentarje in 
politične izjave pa tooč i tno ne velja, 
saj so v dejanju državnega sveta 
takoj "odkrili" pravi škandal in kar 
poskus državnega sveta, da apriori 
zaščiti lopove in prepreči kazensko 
preiskavo v zadevi HIT. Kljub 
temu, da dr.Kristan trdi, da se z 
zavrnitvijo zahteve po priporu ne 
bo prekinilo nobeno preiskovalno 
dejanje in "daje kontinuiteta kazen
ske preiskave oh ranjena v ce lot i. Ko 
bo javno tožilstvo zbralo potrebne 
dokaze, bo normalno lahko vložilo 
obtožnico in sodišče bo normalno 
odločalo o obtožnici, ugotovilo 
krivdo, izreklo kazen in kazen po 
pravnomočnosti tudi izvršilo." 

Predsednik socialdemokratske 
stranke in minister za obrambo 
Janez Janša je v novoletnem in
tervjuju v Slovencu dejal, da je 
odločitev državnega sveta o neod-
vzemu imunitete Kovačiču "posme
hovanje pravni državi". Janša 
očitno ni prebral (ali pa ne spre
jema) pojasnila iz državnega sveta, 
da imunitete svetniku Kovačiču ni 
bilo treba niti vzpostavljati niti od
vzemali , ker se Kovačič nanjo ne 
sklicuje in sam žel i ,dadoobravnave 
na sodišču pride... 

HISTERIČNO OZRAČJE 
Z zelo dramatičnim opozorilom 

se je oglasil tudi prof. dr. Ljubo 
Bavcon. "Nobene nevarnosti ni, da 
sodi.šča ne bi kaznovala vsakogar, ki 
je vpleten v to ali o n o afero, če bodo 
seveda podani prepnčliivi dokazi. 

"pravi dr. Ljubo Bavcon. "Nevar
nost je nasprotna, in sicer, da bodo 
spričo histeričnega vzdušja, ki so ga 
na Slovenskem ustvarili nekateri 
politiki in nekateri novinarji, za ob
sodbo zadostovali tudi "šepavi" 
dokazi. Zato moram opozoriti na 
starodavno maksimo, da je bolje, če 
deset krivcev uide roki pravice, kot 
da bi bil en sam nedolžen človek 
kaznovan. Zato, ker prejšnji 
politični režim ni spoštoval tega in 
še drugih podobnih "varnostnih" 
ventilov, ki so vgrajeni v sistem de
mokratičnega kazenskega pra
vosodja, so življenje izgubili celo 
premnogi docela nedolžni ljudje, 
da o tistih, še bolj številnih, ki so 
izgubili prostost, niti ne govorim. V 
demokratični pravni državi ni do
voljeno zlorabljati kazenske 
represije kot sredstva za politične 
spopade..." 

Ali se dovolj zavedamo, kakšno 
ozračje nastaja pri nas z nenehnimi 
pozivi in pritiski na sodi.šče, naj so
dijo hitro in predvsem tako, kot bi 
nekateri med nami radi videli, ne 
glede na dejansko stanje? Kam nas 
bo pripeljalo nasedanje logiki 
različnih hitrih obtožb in anonimk, 
katerih avtorje policija ne more in 
ne more najti? Ali se lahko 
počutimo prijetno in varno v državi, 
v kateri najvišji državn i funkcionarj i 
vnaprej dvomijo, da bo policija pri 
tem uspešna. Kaj naj pomeni 
"upanje" predsednika državnega 
zbora Hermana Rigelnika, najbolj 
izpostavljene žrtve piscev enonimk, 
da bodo organi pregona, ki imajo 

zdaj vse skupaj v rokah, ukrepali 
skladno s svojim i pooblastili in se ne 
bodo pustili zvleči v nobeno 
politično igro (čeprav tudi doslej o 
korektnosti plicije ni dvomil) in 
skušali kaj prikriti. "Če bo namreč 
policija odkrila anonimne storilce, 
bo napravila največjo uslugo pravni 
državi, pravi predsednik državnega 
zbora. Rigelnika pa je sicer strah za 
pravno državo, ker od javnega 
tožilca Miklavčiča, kateremu je 
štirikrat pisal in ga spraševal, kaj je 
ukrenil v zvezi z anonimnimi pismi, 
ki ju je tako imenovana "Civilna 
inicijativa" pisala proti njemu, ni 
dobil niti odgovora. "Kako neki se 
tožilec vede do drugih, če se mu ne 
zdi vredno odgovoriti niti predsed
niku parlamenta?" 

NEDOLŽEN V JEČI? 
Ugledni in znani slovenski direk

tor Marjan Cerar iz ljubljanske Be-
linke je v Delavski enotnosti 
zgroženo reagiral na vse več poja
vov na hitro skonstruiranih afer in 
obtožb o tako imenovani ud-
bomafiji. Cerar pravi, da verjame 
samo v "dejstva in dokaze", dokaze, 
ki bi ga prepričali pa lahko dajo 
samo resni preiskovalni postopki. 
Cerar pravi, daje v podobne zanke, 
kakršne se zdaj sple tajo ob različn ih 
aferah, tudi sam padel še fX)d 
komunističnim režimom. "Grozilo 
mi je, da bom moral v zapor, in zato 
vem, kako zelo so za to, da se razk
rije prava resnica, potrebm for
malni preiskovalni postopki. Če bi v 
mojem primeru leta 1978 vsevprek 
kričali, daje potrebnosprejeti pose
bne zakone in da me je trebaspraviti 
pred hitro sodišče, kot se dogaja 
zdaj, bi končal v arestu. Če sodišče 
takrat ne bi opravilo svojega 
poslanstva, bi se kot jx)polnoma ne
dolžen človek znašel v ječi samo 

zato, ker sem prišel v spor s tedanjo 
partijo, ki ji je udba ubogljivo poma
gala. Ker je bila sodnija takrat 
veliko bolj neodvisna in ne
poslušna, kot se danes misli, m e j e 
to rešilo. Zato sem tudi tako proti 
temu, da bi se zdaj uveljavile fx)se-
bne razmere, v katerih bi sodstvo 
moralo podlečisedanji histeriji..." 

Vsekakor bi bilo dobro (in kor
istno), če bi te misli prebrali tisti, ki 
so ta čas v prvih vrstah "lova na 
čarovnice" in različnih hitrih 
diskvalifikacij pravosodja kot 
nekakšne najbolj zlizane veje 
oblasti z nekdanjo partijo, ki naj bi 
kot takšna tudi zdaj ostala najbolj 
nedotaknjena in glavna prepreicaza 
vzpostavitev temelja civilizirane 
družbe-pravne države... 

PRIHAJAŽIRINOVSKI?, 

Sicer pa je postal predmet novih 
medsebojnih (notranjih) sloven
skih sporov vodja ruske Liberalno 
demokratične stranke iri dokazani 
ekstremist Vladimir Žirinovski. 
Potem, ko so iz Nacionalno-so-
cialne zveze iz Velenja sporočili, da 
bodo tega ruskega kričača in hu
jskača povabi li na svoj kongres, so iz 
ministrstva za zaupanje zadeve 
sporočili, da za kaj takšnega 
pravzaprav ni nobenih zadržkov. 
Slovenija in Rusija še naprej 
.spoštujetasporazum med nekdanjo 
Jugoslavijo in nekdanjo Sovjetsko 
zvezo o potovanjih med obema 
državama brez vizumov (pod 
dol'.Kenimi pogoji). Slovenska 
televizija in ljubljanjski Dnevnik sta 
takšno "tolmačenje" ministrstva os
tro kritizirala, čeprav ima najbž 
ministrstvo, formalno gledano, 
povsem prav. Žirinovksemu laže 
preprečijo prihod v svoje države 
tiste vlade, ki imajo z Rusijo še 

vedno v veljavi v izume. 'Lahko bi 
razpravljali tudi o dilemi, ki jo je 
odprl nemški zunanji minister 
Kinkel (in že samo zato v Nemčiji 
požel veliko napadov) - ali se je z ek-
stremisti bolje pogovarjati (in jih 
poskušati prepričati v nevarnost in 
škodljivost njihovega početja), ali 
pa jim zaloputniti vsa vrata? 
Vsekakor pa je nenavadno in 
nenormalno, da v času, ko vsa 
Evropa kaže veliko nezadovoljstva 
zaradi izjav in groženj, ki jih daje 
Žironovski (in mu zato tudi odreka 
gostoljubje), s lovensko ministrstvo 
za zunanje zadeve ne čuti potrebe, 
da bi povedalo svoje mnenje in 
nestrinjanje s tem "fenomenom" 
ruske politične scene.. . 

Prav tako je nedopustno, da niti 
vlada niti pristojnoobrambno min
istrstvo nista poskrbela za 
celovitejšo informacijo ob zamen
javi direktorja vojaške 
obveščevalne službe - Voma, An
dreja Ix)všina, na njegovo "osebno 
željo". 

O (donedavnem) vodji te 
p)omembne (in v marsičem protis
lovne) tajne državne službe tako 
zdaj krožijo v slovenski javnosti na
jrazličnejše zgodbe in "resnice". 
Lovšin se hkrati prikazuje kot veliki 
"zaupnik" Janše in hkrati kot nje
gova žrtev, odstop naj bi bil po 
nekaterih razlagah samo dogovor
jena taktična poteza med minis
trom obrambni Janšo in direktorjem 
obveščevalne službe Lovšinom, po 
drugih papt)sledica resnoomajanih 
odnos<w in zaupanja med obema. 
Vse to se pojavlja pred našimi očmi. 
ne da bi kdo od "uradnih" po.skušal 
kakšno stvar popraviti ali demanti-
rati. 

Jak Koprive 

http://Re.se
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Piše: TiašaMrgole-Jukič-68 
Z G O D O V I N A R E L I G U E Z A M L A D E 

ODPUŠČAVNIKOVDO 
MENIHOV 

Ko je postalo krščanstvo 
državna vera in se je prilagodilo 
večini, to je laikom, so postale za
hteve do vernikov tudi ohlap-
nejše. Krščanska občina se je 
spremenila v močnocerkvenoor-
ganizacijo in tako je prenehala 
biti zatošišče za tiste, ki so se 
hoteli umakniti iz družbe in se 
posvetili le duhovnemu življenju. 

Tedaj so se najbolj goreči krist
jani odločili in začeli odhajati v 
puščave, kjer so se v asketskem 
živ^enju lahko v miru posvetili 
Bogu (beseda asketes je grškega 
izvora in pomeni spokomika oz. 
človeka, ki je nravno močan, saj 
se lahko odreče mnogim življen
jskih užitkom). Te ljudi - askete 
so prav zato, ker so odhajali v 
puščave, imenovali puščavnike. 
Nekateri so se umaknili začasno, 
nekateri pa do konca življenja. 

Ker so prvi puščavniki odhajali 
v puščave že v času, ko krščanstvo 
ni bilo državno priznana vera, 
nekateri menijo, da so se 
umaknili pred oblastmi, ki so 
prve kristjane preganjale. To bo 
morda držalo, toda samostani in 
meniško življenje se je razvijalo 
tudi kasneje; tako je bolj verjeti 
trditvam, da so si nekateri 
resnično želeli takega načina 
življenja. 

Govotovo si ni težko pred
stavljati, da je bilo življenje v 
puščavi kljub strogemu asket
skemu življenju naporno za 
preživetje in prav zato so se 
pričeli nekateri puščavniki 
združevati. Tako so se sčasoma 

razvili prvi samostani. Ali veš, kje 
so nastali? Da, v puščavi! Že, že, 
toda v kateri? Prvi samostani so , 
nastali konec3. in vzačetku4. st. v 
deželi, o kateri sva že veliko go
vorila - v Egiptu in Siriji. 

Za utemeljitelja puščavništva 
štejejo danes Pahomeja. Pa-
homej je bil vojak, ki pa je svojo 
službozapustilinvEgiptuobNilu 
ustavil svojo prvo asketsko skup
nost. Pahomerj je nasprotoval 
skrajnostim, za katere pa so se 
mnogi v tiskem času navdušili. 
Zavzemal s je za to, da bi se asket
ske skupnosti preživljale s svojim 
delom same. Vsak, ki je hotel 
stopiti v skupnost je moral skup
nosti podariti svoje premoženje. 
Priti v tako skupnost pa tudi ni 
bilo kar tako lahko. Ako si se po 

• razmisleku odločil oditi v samo
stan, so te pustili kar nekaj dni 
čakati pred vrati, da bi tako 
dokazal svojo voljo, želje in 
gorečnost do takega življenja. 
Najpej so te sprejeli le za določen 
čas in vseskozi si moral doka

zovati želje in moč po takem 
načinu življenja. 

Glavne naloge puščavnikov so 
bile molitve in meditacija, pa 
branje Svetega pisma, posti, 
poslušnost pravilom. Kakor po 
pravilu so se menihi odpovedali 

tudi družinskemu življenju in 
tako je prepoved poroke - celibat, 
postalo sčasoma tudi pravilo. 

Nekateri puščavniki pa so bili 
prepričani, da je na
jpomembnejša pokora. Tako so 
sami sebe trpinčili z zelo dolgimi 
molitvami, ki so jih opravljali 
stoje, strogimi posti, ali pa so se 
odločili živeti npr. v kaki gorski 
razpoki, na visokem stebru in 
tako so vse svoje živlejnje 
preživeli v molitvi in 
razmišljanju. Kako na steblu? 
Kar sedeli so na steblu in sploh 
niso šli dol? Da, in hrano so jim 
morali potegniti na steber s 
košarami. Kaj praviš, to pa so res 
pravi asketi, kajne? Ali veš kako 
sojih imenovali ljudje? Rekli so 
jim svetiniki s stebrov 

V Irtaliji je konec 6 st. živel 
menih, ki se s takim načinom 
življenja ni strinjal, saj je menil, 
da zgolj pokora kristusovemu 
nauku tudi ne ustreza. To je bil 
Benedikt, in prav on je postavil 
dokončna pravila samostanom 
na Zahodu. Menil je, dovolj, ako 
sam postaneš dober, ampak 
moraš opravljati tudi dobra dela. 
če pa hočeš opravljati dobra dela, 
potlej ne smeš samo sedeti na ste
bru moliti in razmišljati, ampak 
moraš tudi delati. Geslo 
Benediktaje bilo moli in delaj. 

Z nekaterimi enako mislečimi 
je Benedikt ustanovil red, ki se po 
njem imenuje benediktinski red. 
Ce si želel fX)stati njegov menih, 
si moral imeti visoka nravstvena 
načela in, če si vstopil v red, si za 
večno ostal njen član. Pravila so 
bila zelo stroga. Najpom 
embnejša pravila pa so bila, da si 
se odpovedal lastnini, da se nisi 
poročil in da si bil brezpogojno 
poslušen opatu (vodji samo
stana). Benediktinski samostani 
so kasneje postali izobraževalna 
središčain so odigrali pomembno 
vlogo v srednjem veku. 

Samostani so se hitro začeli 
širiti tudi po drugih deželah, kjer 
se je že uveljavilo krščanstvo. 
Zaradi načina življenja in dela 
jim je rastel ugled. Zaradi daril, ki 
sojih pošiljali verniki pa so pričeli 
tudi bogateti. Tako so samostani 
polagoma predstavljali ne samo 
duhovno, kulturno in izo
braževalno, ampak tudi veliko 
gospodarsko silo. Toda menihi, ti 
so ostali še naprej skromni in 
revni - molili so in delali, kakor 
jim je svetoval Benedikt. 

Puščavnik sedi na stebru in opravlja pokoro. 

Menihi so bili in so zmeraj skromni in to kažejo tudi nazven s 
svojo skromno obleko. 

MARTETA CIGLENECKI 
Ptujski muzej prevzel Strokovno skrb nam 

zbirko tapiserij Dekorativna 
V Sloveniji nismo ravno bogati s tapiserijami. Nekdaj so bili gra

dovi in bogatejši domovi po mestih tudi na današnjem Slovenskem 
bogato opremljeni s tkanimi umetninami. O tem dovolj zgovorno pri
povedujejo stari inventarji. Bogati naročniki in kupci z ozemlja 
današi\je Slovenije so tapiserije iskali v velikih manufakturah, največ 
v Franciji in na Flamskem. Od vsega tega bogastva pa seje ohranilo 
bore malo. Deset tapiserij v ptujskem in pet v Narodnem muzeju v 
LJubljani ter nekaj fragmentovje vse, kar je ostalo iz 17. in 18. stoletja. 

Leta 1898 je bil v Ljubljani z 
mnogimi pričakovanji us
tanovljen Kranjski zavod za 
umetniško tkanje, prva tovrstna 
ustanova na slovenskih tleh. 
Gospa Pevc, vodja tkalnice, se je 
izobrazila na Skandinavskem, 
nato pa je 20 tkalk pod njenim 
vodstvom tkalo po predlogah du
najskih in mijnchenskih slikarjev, 
ki so nihali med realističnimi kra
jinami in secesijskimi motivi. 
Obrtno visokokvalitetni izdelki 
so dobili več nagrad na med
narodnih razstavah; med drugim 
so se ljubljanske tkalke leta 1900 
predstavile na svetovni razstavi v 
Parizu. 

Kljub mnogim uspehom pa je 
Zavod leta 1909 prenehal delati. 
Naročil je bilo premalo in proiz
vodnja predraga. V dveh letih so 
razprodali zaloge in orodje, nato 
pa je delo tkalnice utonilo v poz
abo. V spomin nam jo je znova 
priklicala razstava Tapiserija v 
Sloveniji, ki jo je leta 1982 v 
Narodnem muzeju v Ljubljani 
postavilagospaHankaŠtular. 

V prvi polovici 20. stoletja na 
Slovenskem ni bilo pravega zani
manja za tapiserije. Sele v šestde
setih letih se je polagoma oblik
ovala jX)treba, da bi velike javne 
prostore modernih zgradb 
obogatili z umetelnimi tkani
nami, ki delujejo dekorativno in 
toplo. Likovniki so predloge za 
tapiserije sprva najraje zaupali 
Etelki Tobolki, ki je imela v 
Novem Sadu znamenit atelje z 
ekipo odličnih tkalk. V tem 
ateljeju so nastale npr. vse Mi-
heličeve tapiserije. Postopoma 
pa seje tudi v Sloveniji oblikovala 
skupina ustvarjalk (prav vse so 
ženske), ki so kartonistke in 
tkalke hkrati. 

Leta 1972 se je med slovenske 
tapiseriste uvrstila še ročna tkal
nica tovarne Dekorativna v 
Ljubljani. Ročna tkalnica znane 
ljubljanske tekstilne tovarne je 
bila ustanovljena že leta 1963, da 
bi ostanke preje porabili za uni
katne izdelke. Ambicije in 
sposobnosti tkalk pa so bile večje. 
Tapiserije iz Dekorativne je 
mogoče videti v mnogih hotelih, 
bankah in drugih poslovnih pros
torih po Sloveniji. V Cankar
jevem domu jih je karsedem. 

Leta 1977 so se s pomočjo lik
ovnega kritika Aleksandra Bass-
ina lotili tkanja 16 tapiserij (kas
neje soji m dodali še dve) po pred
logah vodilnih slovenskih umet
nikov. V dveh letih je nastala 
obsežna zbirka, ki ji je bila že od 
vsega začetka namenjena 
reprezentančna funkcija. Sprva 
so hoteli s tapiserijami opremiti 
ljubljanjski grad,, pa je namera 
propadla. Tako je zbirka ostala v 

lasti tovarne in služila kot dokaz 
sposobnosti slovenske tekstilne 
industrije, ki je v sedemnajstih 
letih zmogla hoditi vštric z vrhun
sko umetnostjo. 

Leta 1990 pa se je zalomilo. 
Dekorativna je zbirko v stiski pre
pustila tovarni Yu!on, tam pa z 
njo niso vedeli kaj početi. 
Odločili so se za prodajo. 
Določen je bil že datum dražbe, 
na kateri naj bi zbirko kos za 
kosom razprodali, menda tudi v 
tujino. Potrebna je bila prava 
reševalna akcija, da je zbirka 
ostala doma v Sloveniji in daje ni 
doletela enako žalostna usoda 
kot Kranjski zavod za umetniško 
tkanje leta 1909. Predvsem jebilo 
potrebno najti novega lastnika za 
umetnine, ki so bile leta 1991 
razglašene za nacionalni 
spomenik kot nedeljiva celota z 
ohranjenim imenom "Dekora
tivna". Ta novi lastnik so 
Zdravilišče Moravske Toplice. 

Na dragocenih tkaninah je bilo 
že leta 1990 opaznih nekaj 
poškodb, ki jih je občutljivi mate
rial utrpel na številnih razstavah. 
Nekaj so jih pozdravili v še ob

stoječi ročni tkalnici Dekora
tivne, dokončno pa sta tapi.serije 
za razstavljanje opremili tkalki 
restavratorskega ateljeja v Pok
rajinskem muzeju Ptuj Erika Ur-
lep in Rozalija Bubnjevič. Pod
pisana in restavratorka za tekstil 
Eva Lešnik sva pripravili tudi 
postavitev prvih sedmih tapiserij 
vzimskemvrtuinavlihotelaAjda 
v Moravskih Toplicah. Tri leta so 
zvitki tapiserij ležali v skladišču in 
kazalo je že, da bo prizadevanje 
za ohranitev zbirke v Sloveniji 
imelo bolj žalosten konec. Ob 
tridesetletnici zdravilišča pa so 
tamkajšnji turistični delavci 
pripravili svečano predstavitev 
prvega dela zbirke, kiji bo sledilo 
še nadaljevanje. Ob tej 

priložnosti je izšel tudi Vodnik po 
zbirki umetnin v slovenskem in 
nemškem jeziku. Janez Balažic 
(pred leti je bil kustos galerist v 
ptujskem muzeju, zdaj pa enako 
delo opravlja v Murski Soboti) je 
predstavil vse likovne umetnine, 
ki jih poseduje to zdravilišče. 
Tapiserije so namreč le zadnje v 
skupini likovnih stvaritev, s 
katerimi se postavljajo v hotelih 
AjdainTermal. 

Za zbirko Dekorativna se zdi, 
da seji obetajo boljši časi. Zago
tovilo za to naj bi bila odločba o 
razglasitvi za nacionalni 
spomenik, dobra volja novih 
imetnikov in strokovna skrb ptu
jskega muzeja. Podpisana in 
ekipa v restavratorskem ateljeju 
našega muzeja smo se na pov
abilo imetnikov obvezali, da 
bomo redno pregledovali stanje 
tkanih umetnin in tudi ustrezno 
ukrepali, če in kadar bo to potre
bno. Prvi taki posegi se že bližajo 
koncu: utrjevanje tapiserij s trak
ovi in podlaganje kot potrebna 
oprema pred razstavljanjem. 

Rozalija Bubnjevič pripravlja tapiserijo Kiarja Meška za utrje- \ 
vanje in podlaganje. Foto: Eva Lešnik. 

'L 'AMFIPARNASO" 
na ptu j skem gradu 

Romanski palacU bo v petek, l4.januarjaob 19.uri prizonsce 
renesančne madrigalne komedije L^Amfiparnaso italijan
skega mojstra Orazija Vecchie. Celovški ansambel HORTUS 
MUSICUS bo z besedo, petjem in velikopostavnimi lutkami 
pripovedoval zabavne zgodbice o druščini zaljubljencev. 

Oh koncu 16. 
Poletja so bile 
živahne in duho-
\ madrigalne 
ivomedijc običa

jne predstave srednjeveških 
trgov in mest, potujoči komedi
janti so v pisanih oblekah in 
maskah raz-vcseljevali mi
moidoče. Renesančne burke pa 
izhajajo iz nekoliko starejše com-
medie deli arte, ki je v ljudskem 
jeziku in v barvitih italijanskih 
narečjih ustvariala pravo 

burkaško razpoloženje. Odlik
ovali so jo improvizirani dialogi 
ter bolj ali manj stalni liki; kos
tumi, obrazne maske, ples ter 
preprosta scena so dogajanje 
ponazarjali. 

Renesančna komedija je torej 
iskala svoje vzore v ljudski glasbi, 
njeno tradicijo je vtkala v obliko 
večglasnih madrigalov, od 
katerih vsak pripoveduje svojo 
zgodbo. V pozni renesansi je 
madrigal skušal osvojiti tudi 

gledališče, pevcem in glasbilom 
so dodali preprosto sceno. 

Predstava L'Amfipamaso, 
skladatelja Orazia Vecchie, je 
bila uspešnica že v svojem času. 
Simboličen naslov skriva v sebi 
spletsočnihinduhovitihdialogov 
srečnih in nesrečnih 
zaljubljencev, od katerih ima 
vsak svojo zgodbico, tekst je dom
nevno napisal mojster sam, vanj 
pa je vključil nekaj stalnih likov 
commedie deli arte: nastopa star, 
pa vendarie zaljubljeni možiček 
Pantalone, njegov požrešni 
služabnik Pedrolino, hvalisavi 
doktor Gratiano ter Fran-
cotrippa. Skupaj tvorijovaški am-
bient in njegovo nagnjenost k 

satiri terduhovitosti, skladatelj je 
njihove lastnosti ponazoril z 
bogastvom zvočnih kontrastov. 
Za izmenično prikazovanje 
liričnih in dramatičnih prizorov, 
je Vecchi uporabil like iz višjih 
družbenih slojev. Ta komedija je 
pravi "spettacolo, ki ga je treba 
slišati, a ne gledati", kakor se je 
sam izrazil o svojem delu, zato ji 
scene ni predpisal. Štiriglasni in 
peteroglasni madrigali recita-
tivno ali polifono predstavljajo 
vloge posameznikov in izražajo 
bolečino, veselje, zlobo in isk

renost. Odlikuje jih bogata rit
mika, tonsko slikanje 
razpoloženj ter obilje kromatike. 

Orazio Vecchi (1550-1605) je 
bil skladatelj, kapelnik, kanonik 
pa tudi pesnik. Živel je pestro in 
zanimivo življenje, ljubil je pos
vetne užitke in se ni kaj dosti ozi
ral na to, kaj o njegovih dejanjih 
poreče okolje. Posvetil se je 
vokalni glasbi, pisal je lahkotne 
canzonette, madrigale, pa tudi 
motete in maše. Njegovo ime 
najčcšče povezujemo z madri-
galno komedijo L'Amfiparnaso. 

Ansambel Hortus Musicus, ki 
smoga na Ptuju spoznali pred do
brim letom, takrat s komedijo "II 
Festino", se predstavlja z novim 
projektom. Ksodelovanjujc pov
abil priznana mariborska lut-
kaija, Bredo in Tincta Varia, ki 
sta izoblikovala lutke v obliki 
velikih figur in jih skupaj s pevci 
tudi oživila. Študij tovrstne pred
stave je zahteval veliko napora, 
toda odlični pevci so se z velikimi 
lutkami spoprijateljili in ustvarili 
harmonijo besede, glasbe ter 
giba. 

Predstavo L'Amfiparnaso so 
premiemo uprizorili lansko leto 
na Dunaju, deležna je bila 
odličnih kritik in sledile so 
številne ponovitve po raznih kra
jih avstrijske dežele. To nadvse 
uspešnoslovensko-avstrijsko 
predstavo so Mariborčani 
vključili med otvoritvene 
prireditve Mednarodnega 
lutkovnega pristana '93. 

Grajski večer bo tokrat torej 
namenjen "druščini 
zaljubljencev", zatorej prisluh
nimo njihovim zgodbam. 

Darja Koter 

http://tapi.se
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V 710. UČNEM CENTRU ZE 

SEDMA GENERACIJA VOJAKOV 
SLOVENSKE VOJSKE 

Bistriški 710. učni center je ob 
prihodu sedme generacije vojakov 
slovenske vojske povabil minuli 
četrtek tudi novinarje, ki so si ob tej 
priložnosti ogledali potek sprejema 
vojakov - nanornikov, z vodstvom 
učnega centra pa je tekel pogovor o 
dosedanjih izkušnjah v treh letih 
usposabljanja vojakov slovenske 
vojske. 

Začetek 710. učnega centra sega 
v Pekre, ki ga je časovno možno 
opredeliti z različnimi datumi. 

Novopečeni vojaki na dvorišču bistriškega učnega centra tik 
pred odhodom k zdravniku. (Foto.VT) 
Mejnnik je brez dvoma 15. maj 
1991, ko so v učnem centru sprejeli 
prvo generacijoslovenskih vojakov. 
Pekrska generacija je morala svojo 
usposobljenost dokazovati in pre
verjati ves čas bivanja v Pekrah. 
Med dogodke, ki jih bo pomnilo 
tako 120 vojakov in 34 zaposlenih, 
sodi 23. maj, ko je takratna jugovo-
jska obkolila učni center in kar je 
vsekakor začetek vojne za sloven
sko neodvisnost. 

Prihodnje i e tose 710. učni center 
preseli pod južne obronke Pohorja, 
v bivšo konjeniško in topniško 
vojašnico v Slovenski Bistrici. 

"Pogojiso vsekakor drugačni, kot 
v Pekrah. Bilo se je potrebno 
navaditi in začeti delati z novim ok
oljem, z novimi sodelavci in vojaki. 
Črešnjevec. Apače , Velenik, 
Vrhole, Urh, Osankarica, Boč, 
Razbor, Ljubno, Bohinjska Bela so 
in bodo ostale neizbrisane življen-
skepreizkušnjeskoraj 1300vojakov 
slovenske vojske, ki so opravili os

novno usposabljanje v našem 
učnem centru," je v pogovoru med 
drugim povedal poveljnik major 
Jože Majcenovič, ki je s ponosom 
dodal, da vojaki bistriškega učnega 
centra brez dvoma bolje poznajo 
bistriški grad in vse znamenitosti v 
njem, kot mnogi domačini, kar 
dokazuje povezanost kraja z učnim 
centrom in obratno. 

Prejšnjo sredo in četrtek je v 710. 
U C prišlo novih 330 vojakov iz 
občin Celje, Dravograd, Laško, Le

nart, Maribor, Ruše, Mozirje, Mur
ska Sobota, Radlje ob Dravi, Ravne 
na Koroškem, Slovenska Bistrica, 
Slovenske Konjice, Slovenj 
Gradec, Šentjur pri Celju, Šmarje 
pri Jelšah in Velenja. V treh me
secih, kolikor traja prva faza nji
hovega usposabljanja, se bodo vo
jaki spoznali s številnimi veščinami, 
ki so potrebne pri njihovem 
nadaljnem usposabljanju. 

Prisega sedme generacije vo
jakov slovenske vojske bo 21. 
januarja in ker je ob takšnih 
priložnostih pri njih navada, da vse 
skupaj združijo še s kulturnim do
godkom, bodo tokrat v prostorih 
učnega centra ob tej priložnosti od
prli razstavo diplomantov likovne 
smeri mariborske Pedagoške 
fakultete, v jedilnici učnega centra 
pa je v tem času na ogled razstava fo
tografij Žorža Legna "Od Peker do 
šeste generacije vojakov slovenske 
vojske." 

Vida Topolovec 

Ali bo japonska firma NIPRO 
vlagala i | | | | y s k o zdravstvo? 

Prejšnji četrtek sta na povabilo direktorja ptujske bolnišnice, dr. Lojzeta 
Arka.to ptujsko zdravstveno ustanovo obiskala predsednik firme Gaipro iz 
Italije, GiancarloGermano, ki je tudi predstavnik japonske firme Nipro v Italiji in 
Sonja Viršek iz ljubljanskega podjetja Medinova, ki prav tako sodeluje z omen
jeno firmo. Osrednja tema pogovorov so bila vlaganja japonskega Nipra v ptu
jsko zdravstvo, konkretno v turistično dializo. Gre za projekt iz programa Revit, ki 
tako daje že pn/e spodbudne rezultate. Pogovore c možnih vlaganjih Japoncev v 
ptujsko zdravstvo bodo nadaljevali konec januarja oziroma v začetku februarja. 
Giancarlo Gemiano pa bo pred tem o pogovorih v Ruju seznanil vodstvo fimne. 
fvled obiskom v Ptuju si je italijanski gost ogledal tudi ptujske Temne, ki so ena od 
možnih lokacij bodoče turistične dialize, projekta, s katerim se želi ptujsko 
zdravstvo uveljaviti natujih trgih. 

MG 

O MUZEJSKI PEDAGOGIKI Z MAJDO FRIDLGRAH 
Bo več kot 47.000 otrok ostalo praznih rok, 

ker za muzejsko pedagoško delo ni denarja? 
Lani so slovenski muzeji, ki 

imajo zaposlenega kustosa peda
goga zabeležili 30 odstotkov več 
obiskovalcev-otrok.Od leta 1992 
je nasploh značilno, da se je 
povečal interes šol za muzeje m 
galerije, saj so se šolski programi 
bolj .sprostili in več samoinipia-
tive ie prepuščene učiteljem. Šole 
se Bolj vključuje v okolje, v 
katerem so, poleg tega pa na 
šolah nastajajo v zadnjih letih 
številne raziskovalne naloge na 
teme, ki so blizu muzejem in 
galerijam, ugotavlja v svoji raz
iskavi kustodinja - pedagoginja v 
Pokrajinskem muzeju Ptuj, Ma
jda Fridl Grah. Lanije obiskalo 
ptujski muzej prek47.000 otrok, 
največ v Sloveniji. 

STANJE MUZEJSKE PEDA
GOGIKE NA SLOVENSKEM 

Ste avtorica raziskave Stanje 
muzejske pedagogike na Sloven
skem... 

Majda Fridl Grah: Raziskava je 
zajela večino slovenskih muzejev in 
vse tiste muzeje in galerije, vkaterih 
so zaposleni muzejski pedagogi. 
Odgovore na anketo mi je poslalo 
33 muzejev, v 17 imajo kustosa 
pedagoga in v 16 ga ni. Rezultati 
cažejo, da je obisk v muzejih, kjer 
imajo kustosa pedagoga večji v 
primerjavi s tistimi, kjer kustosa 
pedagoga ni, kar kaže na 
potrebnost in pomembnost 

pedagoškega dela v muzejih. V 17 
galerijah in muzejih dela 20 peda
gogov, v Narodni galeriji so 
zaposleni kar trije. Zanimiv po
datek je tudi, daje kar 40 odstotkov 
vseh muzejskih pedagogov v 
Ljubljani. De lno je to utemeljeno z 
večjo koncentracijo muzejev in 
galerij, p o drugi strani pa kaže po
datek na centralizacijo, ki je na vseh 
področjih, pa tudi tukaj. 

Kje muzejski pedagogi pridobi
vate znanje? 

Majda Fridl Grah: T o je eden 
velikih problemov. Muzejski peda
gogi smo prepuščeni lastni inciativi 
m nimamo možnosti institucional
nega izobraževanja, ker je muze
jska pedagogika veda, ki je šele v 
nastajanju in se šele postavlja na 

M a / d a Fridl Grah 
strokovne temelje. 

Kaj pa tuje izkušnje? 
Majda Fridl Grah: Nekaj tujih 

izkušenj smo spoznali prek Muzeo 
foruma, to je bila izobraževalna ak
cija Zveze muzejev Slovenije, 
i m a m o pa v Sloveniji tudi nekaj lit
erature, ki pa je na žalost, zaradi 
neurejenih razmer v naših muze
jskih knjižnicah, zelo skrita. Zato 
smo se muzejski pedagogi dogo
vorili, da b o m o zbrali vse, kar smo 
pisali o muzejskem pedagoškem 
delu sami in tudi literaturo, k i je v 
naših knjižnicah s tega področja in 
sezname posredovali kolegom v 

ostalih muzejih ingalerijah ter s tem 
omogočil i izposojo te literature. 

MUZEJSKI PEDAGOGI SI 
ŽELIJODRUGAM 

Pokrajinski muzej je dobil prvega 
pedagoga že leta 1980, vi ste prišli 
eta 1990, danes poleg vas dela še en 

pedagog, zaposlen za določen čas. . . 
Majda Fridl Grah: Za to delovno 

mestoje značilna velika fluktuacija. 
V desetih letih sem bila že četrti 
muzejski pedagog. To ni problem 
samo našega muzeja, ampak 
celotne Slovenije. V raziskavi sem 
obdelala tudi to problematiko in 
žalosten rezultat je, da si polovica 
sedanjih muzejskih pedagogov želi 
na drugo delovno mesto. Kot vzrok 
jih 65 odstotkov navaja neurejene 

osnovne materialne pogoie za do
bro pedagoško delo. Redikokateri 
muzej ima pedagoško učilnico ali 
delavnico s potrebno tehnično 
opremo. 41 odstotkov muzejskih 
pedagogov je rnnenja, da ni dovolj 
denarja za pedagoško delo , 41 od
stotkov meni, da ni dovolj strok
ovne literature, 29odstotkov muze
jskih pedagogov pa meni, da sode-
lovci v muzejih nimajo razumevanja 
za pedagoško delo. Kustosi peda
gogi so kot vzrok za to, da bi menjali 
delovno mesto navedli tudi, da jim 
ni omogočen dostop do gradiva, ki 
bi ga radi uporabili za pedagoško 
delo, problem je izobraževanje, 
načrtovani programi pedagoškega 
delav muzejih pa običajno niso usk
lajeni s splošno politiko v muzejih. 
Muzejski pedagogi tudi očitajo 
šolam, da niso doumele pomena 
muzeja v vzgoji ter, da učenci niso 
dovolj pripravljeni na obisk muzeja. 
Kar 24 odstotkov muzejskih peda
gogov pa navaja kot problem za do
bro pedagoško delo pomankanje 
čas, kar pomeni , da nas je premalo o 
čemer pričajo tudi odgovori tistih 
muzejev in galerij, ki nimajo peda
goga, zakaj kar 40 odstotkov si želi 
kustosa pedagoga, pa ga ne morejo 
zaposliti, ker ni denarja oziroma 
pristojno ministrstvo obravnava te 
vloge pristransko. 

PEDAGOŠKO DELO VPTUJ-
SKEMMUZEJU 

Kako dela kustos pedagog v ptu
jskem muzeju? 

Majda Fridl Grah: Vsi problemi, 
ki sem jih prej navedla so tudi naši 
problemi. Lahko pa rečem, da smo 
muzej, ki je eden vodilnih na tem 
področju. V zadnjih nekaj letih smo 
res veliko naredili. Trenutno je v 
našem muzeju situacija taka, da je 
ta razmah pedagoške dejavnosti in 
dober odziv šol pritegnil tudi ostale 
kustose k delu na pedagoškem po
dročju. Materialni pogoji pa še 
vedno niso urejeni, še vedno ni
m a m o pedagoške učilnice, za vsak 
prostor, ki si ga uspemo za določen 
čas priboriti, si ga moramo res pri
boriti, ker je navadno prioriteta pri 
kustosih na drugem področju. Se 
vedno pa je osnovni razkoraic med 
delom kustosa in kustosa pedagoga 
ta, pedagog gleda na razstavo, 
zbirko drugače, skozi oči popu
lacije, za katero pripravlja pro
grame in se ji želi maksimalno 
približati, za strokovnjaka - kustosa 
za neko področje pa je najbolj 
pomembno gradivo, za katerega je 
treba dodatni prostor, najprej na 
račun pedagoške učilnice. 

V PTUJSKEM MUZEJU LANI 
VEČ KOT47.000 OTROK 

Ptujski mu7.ej ima daleč največ 
obiskovalcev otrok... 

MajdaFridI Grah: Statistični po
datki raziskave govorijo, da je v 
slovenskih muzejih v povprečju 
nekaj manj kot 70 odstotkov obisk
ovalcev otrok, v ptujskem muzeju je 
obisk otrok različen, glede na 
zbirke, vendar je v primerjavi z 
ostalimi muzeji res največ otrok. 

Kako nam je to uspelo? Tudi zaradi 
tega, ker sem se pri delu oprla na 
vodniško službo. Menim, da peda
gog in vodič, ni tisti, ki naj bi skupine 
sprejemal in vodil, jim razlagal, am
pak tisti, ki pripravlja ta vodstva, 
pripravlja pedagoške programe, 
razstave za otroke, prilagaja 
razstave ostalih kustosov za otroke 
in naj bi tudi .sodeloval že pri nasta
janju teh razstav. V naših muzejih 
prevladuje voden način ogleda, 
zelo malo je samostojnih ogledov. 
Tudi v Ptuju se 70 do 80 od.stotkov 
obiskovalcev odloči za vodnika, 
čeprav imajo od lani možnost tudi 
samostojnega ogleda, ker .so 
razstave predstavljene na tradi
cionalni način, premak) nazorne, 
premalo povedo in nujno potre
buješ vodnika. 

ŠOLSKEGA MUZEJSKEGA 
ABONMAJA NE BO 

Koliko je pedagoško delo ptu
jskega muzeja podprto s strani fi-
nancerja, republike in občine? 

Majda Fridl Grah: Hden od 
glavnih problemov muzejske peda
gogike, ne samo pri nas tudi v 
Sloveniji, je pomankanje denarja. 
Nihče ne računa na to,da pedagogv 
muzeju za svoje delo tudi potrebuje 
denar. Naši pedagoški programi so 
v glavem finajično nepokriti. Ni ti f i-
nancerii, niti ostali kustosi, ko 
postavljajo razstave, ne računajo, 
da je potrebno tudi za to področje 
nameniti neka finančna sredstva. 
Prihaja do takih absurdov, da tudi 
kustosi, ki kažejo razumevanjeza to 
delo, pravijo, da bi želeli delati na 
tem področju, ko pa pripravljajo 
razstavo, tega stroška ne načrtujejo 
in temu primerna je potem tudi 
kvaliteta. Na koncu pedagogi, ki bi 
želeli delati drugače, pristanejo na 
vlogo vodiča, ki sprejme otroka in 
ga na bolj ali manj uspešen način 
popelje po razstavi, stalni zbirki... 

Po izredno uspešnih in odmevnih 
lutkomandiji, turkomandiji, ie-
gomandiji, kaj načrtujete letos? 

Majda Fridl Grah: Načrtov je 
veliko več kot kaže, da jih bomo la
hko uresničili. Največji problem je 
ta, da zaradi neurejene situacije v 
državi nasploh in finančne situacije 
muzeja samega, ne moremo plani
rati. T o pa pomeni , da ne moreš 
pravočasno obvestiti turističnih 
agencij, šol. Zaradi lega letos ne bo 
načrtovanega šolskega muzejskega 
abonmaja. . . 

Poimenovali pa s m o se mesto 
muzej . . . 

Majda Fridl Grah: Če lahko ima 
Narodna galerija zaposlene tri 
pedagoge, bi ptujski muzej, glede 
na veliko.st in različnost gradiva, ki 

ta hrani, moral imeti najmanj štiri, 
l en im pa, če smo res mesto muzej 

in se zato zavzemamo in se s tem 
hvalimo, bi morala tudi-občina biti 
pripravljena prevzeti nase finančne 
obveznosti vsaj še za enega kustosa 
pedagoga in potrebne materialne 
stroši^eza to delo. 

Nataša Vodušek 

Mas /ca , kije nstala v eni od muzejskih likovnih delavnic 

Z B I R A L E C I M E N 
"Mogoče bi ^a kdo moral iti 

iskat?" je rekel Sime. 
"Kdo?" 
Šime .se je sunkovito zasukal 

proti Adrianu. 
"Ti, ki samo zajcbavaš! Pazi 

se!" 
"Počasi te imam do.sti," jc rekel 

Adriano in vscrn seje zazdelo, da 
resno misli. Še celo Šimetu 
samemu, zato je napel mišice in 
iskal besede. 
^ Iz vile ni bilo slišati šuma. 

Črički so še kar peli, z morja je 
zavel nežen veter in še vedno 
zelene bilke v senci vej so 
zadrhtele, tako kot iglice nad 

glavami. 

"Jaz grem ponj," je re
kel Adriano. 

Počasi je vstal in 
zatrjeni kolenski sklep je 
razločno počil. 

"Grem," je ponovil še 
enkrat, kot bi upal, da ga 
bo kdo poskušal ustaviti. 

Šime je gledal v tla in 
imel grozen občutek, da 
se njegov položaj tisti tre
nutek ruši brez poka in 

bobnenja, četudi ga je zidal tako 
dolgo. 

Adriano je počasi, oklevaje 
zapustil zavetje. Po nekaj korakih 
se mu je pridružil Bruno. Spo
gledala sta se in za odtenek 
pogumneje krenila vštric. 

Bruno seje spotaknil in doneče 
plosko stopil med lovljenjem 
ravnotežja. 

"Psssstt," je siknil Adriano in ga 
zagrabil za nadlaht. 

"Ati kaj slišiš?" 
"Ne." 
"Jaztudi ne." 
"Pojdiva do polovice, potem pa 

se plaziva," je zašepetal Bruno. 
"Ja, bolje bo. Raje ne pog'ejva 

noter, mogoče bova okamenela, 
tako kot mali." 

Malo je manjkalo, da se nista 
obrnila in pobegnila. 

"Moravaga rešiti!" 
"Morava! 
"Greva?" 
"Greva." 
Spet sta pri čela hoditi in šele fX) 

nekaj korakih se je Adriano 
zavedel, da še vedno drži Bruna. 

Ta ni protestiral. Spustil je roko, 
četudi mu je takoj postalo žal. 
Utripanje tujega srca pod prsti je 
tolažilno vplivalo nanj. 

Spravila sta se na kolena, nato 
na trebuh in se začela plaziti. 
Svetloba se je razlivala nad njima. 

"Ne poglej noter!" 
"Nebom! Nebom!" 
Obraza sta tiščala v travo in 

tako sta se kar nenadoma znašla 
zraven malega. Adriano je stegnil 
roko in ga zagrabil za gleženj. 
Odgovor je bil trenuten ingla.sen. 
Mali je kričal: 

"AAAAAAAAAAAAAAA 
AAAAAAAAAAAAAAAA 
AAA!!!!!!!" 

Luč je kot odrezana ugasnila, 
pričakovala sta vpitje, glasove, 
znake razburjenosti in stisnila sta 
se k tlom. Razen kričanja nad 
svojo glavo nista iz hiše zaznala 
nobenega drugega zvoka. Mali je 
nenadoma utihnil in tišina je bila 
popolna. 

Čakala sta in se tudi pre
makniti nista upala. 

Adriano je p c K a s i dvignil glavo 
in pogledal navzgor. Bruno mu je 
sledil. Mali je še kar nepremično 

gledal predse s široko odprtimi 
usti. S tal je bil videti ogromen in 
zgubljal se je v oblakih. 

Bruno je zagodel sam vase. 
"Nekajje čudno, nekaj..." 
"Kaj?"je siknil Adriano. "Kaj?" 
"Ne vem! ... Adriano, poglej, 

poglej! POGLEJ!" 
Brunoga je zagrabil za rame in 

z vso močjo zasadil prste vanj. 
Bolelo je. Hitro seje oziral okoli, 
begal s pogledom prek zidov, 
travnika in gozda, a ni videl 
ničesar Brunove groze vrednega. 

"POGLEJ! POGLEJ!" 
Bruno se je obrnil na bok, 

gledal navzgor in kričal! 
"KAJ? KAJ?" se je pričel dreti 

Adriano. "KAJ?" 
Kako so glasovi doneli preko 

planjave! Napolnili so noč. 
"POGLEJ! TAM! POGLEJ!" 
Brunov prst je po zraku trzal v 

velikih vijugah in nikakor ni mo
gel natančno pokazati smeri. 
Adrianu se je končno posrečilo 
iztrgati iz primeža. 

"A NE VIDIŠ? A NE VIDIŠ?" 
ješevednokrakal Bruno ingrozo 
je pričel nadomeščati obup, 
panika nad prijateljevo 
trdobučnostjo in neodzivnostjo. 

Adriano je pogledal proti 
nepremični postavi. Naprezaje je 

poskušal prodreti v temo in 
odkriti vzrok razburjenja. 
Ničesar ni videl. Niti najmanj 
sumljivega. Kot lisa belina spod
nje majice in glave nepremičnega 
mulca, ki sta ga šla reševat. 

Belina majice in... 
...in... 
glave? 
GLAVE? 
Adrianoje zagrabil Bruna z vso 

močjo in ga potegnil navzgor. 
Stala sta korak za mulcem, ki ni 
niti trznil. Njegovi lasje so bili 
popolnoma beli. 

"Strah me je... strah meje ..."je 
ponavljal Bruno. 

Adriano gaje stresel. 
"Mene tudi! MENE TUDI! 

UMIRI SE, A RAZUMEŠ? 
UMIRI SE!" 

"Ja, ja... sem že miren... že... že 
...že..." 

"Kaj bova storila? Kaj?" 
Bruno je prvič odtrgal pogled 

od belolasca: "Eden ... eden bi ga 
moral iti obrnit... zasukat..." 

"Ja..." 
Stiskala sta se drug k drugem in 

obema seje zdelo, kako zelo sotr
pin trepeta. 

"Adriano, jaz ne upam! Ne 
upam! A boš ti?" 

"Zakaj jaz? Zakaj?" 

O, hudiča, zakaj ravno on? 
Hkrati pa je dobro vedel, da tako 
ne more iti več dolgo. Bodo vse 
vrvi, ki so skupaj držale njegovo 
telo in dušo, popokale in .se bo 
drobovje iztreslo iz njega kot ribe 
iz pravkar odprte mreže. 

Storil bo to. 

Počasi je pričel stegovati roko 
proti malemu 

Nekaj centimetrov nad ra
menom seje ustavil. 

Brunovega dihanja nenadoma 
ni biloveč slišati. 

Saj sega ježedotaknil! Prej,za 
gl eže nj. J e bi 11 ed e n o mr ze 1 ? Ni se 
mogel spomniti. 

Zgrabil gaje in obrnil. 

Bruno je zakriail. 

Sunek strahu mu je potisnil 
srce n avzxl ol i n z^ t re n ut ek j e m is-
lil, da se bo razklalo. A brez 
potrebe. 

"Nič ni groznega. Bruno! Nič! 
Lev nezavesti je!" 

"Oči! Adriano, oči!" 
"Nični, Bruno, nični! Samos ta 

belim gleda! Samo to! Samoto!" 

Nadaljevanje prihodnjič 
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PSTHIATRIZACUA SLOVENSKE DRUŽBE? 

Psihiatrija tudi danes 
del družbene represije ? 

Naslov seveda vsebuje trditev, da so se vladajoči pred časom 
posluževali psihiatrije kot sredstva, s pomočjo katerega so 
izločili in za vedno označili, v s ^ začasno pa tudi na "human" 
način zaprli nezaželene politične ali kake druge nasprotnike, o 
čemer piše doktor medicine, psihiater Janez Rugelj med 
drugim v lani izdani knjigi "Dramatična pot". Poglavitno 
vprašai\je novinarjev na petkovi novinarski konferenci, 
posvečeni tej tematiki - sklicali s o j o Neodvisni sindikatii 
Slovenije, pa je bilo, ali slovenska družba tudi v zadnjih treh 
leti h, letih osamosvojitve in demokracije, uporablja psihiatrijo 
v represivne namene. 

Odgovor očitno ni lako pre
prost in na dlani, da bi kdorico! i od 
predstavljenih na novinarski 
konferenci to prostodušno za
trdil, vendarsovprašanjeosvetlili 
s tremi konkretnimi osebami, ki 
so doživele, po izčrpanju vseh 
sodnih poti za dokaz svoje ne
dolžnosti, še zahtevo po psihia
tričnem pregledu. Ta, je povedal 

Vasja Majhen: Brez odprave 
krivic bo težko z demokracijo. 
doktor Rugelj, človeka v okolju 
označi, predvsem v primerih, ko 
pride do nepotrebne hospitali-
zacije in nato velikokrat 
doživljenjskega zdravljenja. "K 
meni prihaja zelo veliko ljudi, 
ven dar so za radi groženj v poteku 
zdravljenja preplašeni bolj kot in-

terniranci z Golega otoka in niti 
pomisliti ne upajo na pritožbeni 
postopek. Tudi danes ubirajo 
razne strukture to pot," je še 
povedal 65-letni doktor Janez 
Rugelj, kije dobršen del življenja 
posvetil zdravljenju alkoholikov. 

ALKOHOLIZEM -- GENO
CID NAD PREBIVALCI 

"Pri nas je alkoholizem 
družbeno sprejemljiv množični 
genocid nad prebivalstvom," trdi 
doktor Rugelj, ki se pri 
zdravljenju poslužuje posebne 
metode in je s pripadniki tradi
cionalne slovenske psihiatrije že 
vrsto let v sporu. "Stroka nikoli ni 
bila poglavitno vprašanje tega 
spora, pač pa ideološka in osebna 
protislovja," je povedal doktor 
Rugelj, ki se prav te dni pripravlja 
na gladovno stavko, ker so ga 
vodilni slovenski psihiatri 
povsem izobčili in mu tudi od
vzeli vse možnosti za normalno 
opravljanje poklica. Z gladovno 
stavko, ki je po njegovem mnenju 

Doktor Janez Rugelj: Tudi s 
pomočjo psihiatrije postavl
jajo ljudi na družbeni rob. 
najbolj etična oblika upora, nam
erava pričeti 16. januarja, in kot 
napoveduje, sta možni le dve 
poti: vztrajanje do konca ali 
izpolnitev njegovih zahtev, to pa 
je predvsem revizija vseh 
krivičnih disciplinskih in sodnih 
postopkov, ki jih je doživel, in 
sicer pred novimi senati. To pa bi 
pomenilo začetek popolne preo
brazbe družbe. 

PO OSAMOSVOJITVI NAS 
ČAKA ŠE VRSTA PO-
DOBNO ODLOČILNIH 
PROCESOV 

In tojebila naslednja tema tisk
ovne konference, na kateri so 
poleg doktorja Ruglja sprego
vorili še Vasja Majhen, predsed
nik Združenja za odpravo 
krivičnih sodb sodišč, Rastko 
Plohi, predsednik NSS, in 
Daniela Petan, članica NSS ter 
Tomaž Certl,predsednikgibanja 
Samo, ki smo ga poznali kot 
gibanje za osamosvojitev 
Slovenije. Ti štirje so se tudi do

govorili o medsebojnem sode
lovanju. Njihova skupna misel je 
bila,danaspoosamosvojitvičaka 
še nekaj prav tako pomembnih 
procesov, ki naj bi temeljito preo
brazili slovensko družbo. 

Združenje za odpravo 
krivičnih sodb sodišč je po bese
dah Vasje Majhna nastalo pred
vsem zaradi nezadovoljstva z de
lom sodišč združenega dela, ki so 
po njegovih besedah služila disci-
pliniranju državljanov in zago
tavljanju njihove pokorščine. 
"Obstoječavladajezavmilapred-
log Združenja za odpravo krivic s 
ponovnimi postopki. To je na
jslabša pot za prihod v demok-
racijo,"je povedal Vasja Majhen. 

Rastko Plohi je načel problem 
divjih privatizacij in napovedal, 
da bodo Neodvisni sindikati sku
paj z opozicijskimi strankami in 
nekaterimi nefX)litičnimi organi
zacijami zahtevali spremembo 
sedanjega Zakona o lastninskem 
preoblikovanju podjetij. Tako 
nameravajo doseči pravičnejše 
lastninjenje. 

Predstavnik gibanja Samo pa 
se je zavzel za vsebinsko 
uresničenje pravne in socialne 
države, za lokalno samoupravo, 
ki mora biti po volji malih ljudi in 
predvsem za zagotavljanje pravic 
vsem malim, tihim in poz
abljenim. 

M.Zupanič 

SPOMINSKI KOLEDAR dr. ALOJZIJA REMCA (1886TRST- 1952PTUJ) 
Po dobrih 40. letihod svojesmrti se dr. Alojzij REMEC vrača zopet v naše mesto, vrača se s svojo zadnjo neobjavljeno pesmijo Pozne rože (1951-1952), vrača se preko sina Marjana, akademskega slikarja, ki je z veliko tenkočutnostjo in znanjem oblikoval spominski koledar, prispeval 14 subtilnih akvarelov našega mesta in pripravil spremno besedo (v treh jezikih) o očetu, uglednem ptujskem meščanu, pisatelju, dramatiku, odvetniku, starinoslovcu in predvojnemu županu mesta Ptuja. 
Njegova življenjska pot in predvsem literarno ustvarjanje kar kličeta po "obdelavi", ki bo A. Remca šele postavila v krog slovenskih ek-spresionistov. Marsikaj od njegovega pestrega ustvarjanja še čaka na objavo. Tako je tudi s "Poznimi rožami". Z likovnimi upodobitvami jih je smiselno obogatil pesnikov sin Mar|an, akademski slikar, "ki je romal po tisočerih očetovih stopinjah skozi Ptuj, njegove ulice in trge, med starodavnimi hišami na grad, pa preko Drave opoldan..., daje lahko doživel in v likovni govorici poustvaril očetov Ptuj." 
Spominski koledar se je kot ideja porodil 

Marjanu REMCU tam nekje sredi poletja 1993. Ideja je dobila moralno podporo tudi v občinskih vrstah. Verjetno ga ni Ptujčana in okoličana, ki ne pozna njegove "Zdravljice haloški kapljici" ali pa romana "Opustošena brajda"- romansirane kronike družine REMEC na Ptuju. Ni jih ravno veliko, ki so v našem mestu razmišljali takole, kot beremo v "Opustošeni brajdi" (Slovenske večrenice, 1946, zv. 98) na str. 24 "Kako je ljubil to mesto!" V tegobah svoje uboge mladosti, nevesele, vase zatopljene, polne beganja in iskanja, zagrenjen. V mladosti svojih šestnajstih let je kot nebogljen šestošolček prvič zaznal njegovo zveneče ime: "Collonia Ulpia Trajena Poe-tovionensis". To je bil Ptuj pred tisočdevetsto in štiridesetimi leti. 
Ptuj danes 1994 pa se ponašasspominskim koledarjem dr. Alojzija REMCA, ki ga je oblikoval njegov sin, tiskalatiskarna Mariborski tisk, v angleščino prevajal Drago GAJŠT, v nemščino Danuškalrajanovič, v nakladi2.000 izvodov. TIC Ptuj je prevzel prodajo in kljub zamudi pri ponudbi koledarja je le-ta našel pot v marsikatero šolo, podjetje, ustanovo, Ptujčanom, okoličanom. Nekaj koledarjev je 

še vedno navoljo. 
20/1 -1994 bodo javnosti predstavljeni originalni akvareli Marjana Remca, ki so služili za tisk koledarja. Predstavitev bo predvidoma v Mestni hiši ob 13. uri. 
Prisoten bo tudi avtor. Razstava bo prodajna. 
18/11-1993jedrugisin A. Remca, Mihaimel na Ptuju, v Knjižnici Ivana Potrča, literarni večer očetove poezije - pobuda odvetnikov, pripravlja se razstava opusa 14 akvarelov. Remec, oz. Remci se tako vračajo v okolje, ki jih želi spoznati in dati pravo vrednost. Morda se vračajo prav zaradi tega. Marjan REMEC pa takole razmišlja nato temo v spremni besedi: 
"Naj bo torej spominski koledar izraz spoštovanja novih generacij do človeka, ki je velikodušno razdajal lepoto in dobroto Ptujčanom, Slovencem in vsem ljudem dobre volje. 
Vabljeni na razstavo in naj nobena ptujska hiša in marsikatera v okolici ne ostane brez spominskega koledarja dr. Alojzijka REMCA. 

Kristina ŠAMPERI^PURG,prof.zg. 

SVETOVANJE ZA OTROKE IN MLADOSTNIKE V PTUJU 

Skupina strokovnjakov za 
kakovostnejše življenje 

Mladinske delavnice v osnovnih šolah * Program 
za srednješolce Kdo sem jaz * Od novembra lam 
svetovanje za otroke in mladostnike * Sodelovanje 
vrtca,solin strokovnjakov* 

še leta 1983 je bila ptujska 
občina v Sloveniji med prvimi po 
kaznivih dejanjih mladoletnikov. 
Vzgojni ukrepstrožje nadzorstvo 
organa socialnega skrbstva je bil 
leta 1986 izrečen 187 mladolet
nikom. Lani jebil isti ukrep izrčen 
le .šestim mladoletnikom, na 
Centru zii socialno delo Ptuj pa so 
obravnavali lani skupaj 31 
mladoletnikov in 39 otrok zaradi 
storitve kaznivega dejanja, v 
prejšnih letih je bilo takih otrok 
tudi 6(). 

Uspeh gre brez dvoma 
Pnpisati preventivnemu delu 
U^ntra za socialno delo v zadnjih 

letih in posluhu družbe na.sploh 
za tovrtsno dejavnost. 

V ptujski občini Center za so
cialno delo že četrto leto 
pripravlja mladinske delavnice 
po osnovnih šolah. Namen je 
nudenje psihosocialne pomoči 
učencem sedmih in osmih razre
dov pri obvladovanju razvojnih 
kriz. Program obravnava pet os
novnih problemov mladostnika: 
osebno in spolno indentiteto, od
nos do vrstnikov, staršev, 
učiteljev in šole. Program izvajajo 
usposobljeni iskalci zaposlitve 
prek javnih del ter prostovoljci, 
študentje ustrezne smeri in de

lavci Centra za socialno delo. In
teres po šolah je izredno velik. 
Pripravljajo pa tudi delavnice za 
starše in učitelje. 

Na SrednješoLskem centru je 
Center za socialno delo pripravil 
v okviru izbirnih vsebin program 
Kdo sem jaz. Od 115 učencev, ki 
jim je bil program ponujen seje 
zanj odločilo 92 učencev. 

Svetovanje za otroke in 
mladostnike je vsak poncde-
ljckinčetrtekodl5.dol8.ure 
v prostorih na Trsteiyakovi 
11 (vhod pri Sladkem butiku). 
Svetovaiy e je brezplačno. 

Od novembra naprej pa v 
občini teče tudi projekt Sve
tovanje za otroke in mladostnike, 
izvajalec je Center za socialno 
delo, financira pa ga občina. V 

okviru projekta svetujejo 
otrokom instaršem psihologi,de-
fcktologi, specialni pedagogi, 
pedagogi in socialni delavci. Tre
nutno je za delo usposobljenih 11 
strokovnjakov, ki delo opravljajo 
pogodbeno. Gre za strokovno 
skupinsko.svetovanje namenjeno 
varstvu duševnega zdravja otrok, 
mladostnikov in odraslih, ki jim je 
potrebna fX)moč zaradi psihoso-
cialnih, učnih ali razvojnih 
problemov. 

Pri svetovanju najprej ugo
tovijo za kakšno težavo sploh gre, 
skupaj z otrokom ali mladost
nikom in .staršem. Potem skašajo 
odkriti od kod težave izvirajo, kje 
iskati vzrok. To ugotovijo s pogo
vori in testi, pa tudi zdravniškimi 
pregledi, če je potrebno. Pri tem 
sodelujejo s starši, vrtci, šolami, 
zdravniki in tudi specialisti Dis
panzerja za mentalno zdravje. 
Od novembra do danes so 
obravnavali že 31 otrok, nekaj jih 
je prišlo že samoiniciativno, sicer 
pa na pobudo vrtca, šole ali 
zdravnika. 

NaV 

Piše: Franc Fideršek - 3 4 , 

Naša j u b i l e j a 
Izvajanje je 

spremljala stro
kovna komisija 
v sestavi Boris 
Kovačič in Jure 
Robe žnik, pred
stavnika RTV, 
Mirko Gabrilo-

vič in Vlado Seljan, predstavnika 
Jugotona, ter Adolf Žižek, pred
stavnik radia Ptuj. Ta komisija je 
tudi izbrala 14 boljših ansamblov 
za finalni nastop naslednji večer. 
Prvi festivalski večer jevceloti us
pel, kar so ansambli in mnogi 
gledalci proslavljali po ptujskih 
gostilnah. 

V soboto, 27. septe mbra, ob 16. 
uri je bila na dvorišču minorit-
skega samostana slavnostna seja 
v počastitev 1900-letnice Ptuja. 
Na njej so podelili zlato plaketo 
Ptuja predsedniku slovenskega 
izvršnega sveta Stanetu Kavčiču, 
ki je bil osebno pri.soten, v odsot
nosti pa so enako plaketo podelili 
tudi predsedniku Titu. Zvečer ob 
19. uri seje na ptujski tržnici (tak
rat Titov trg) začela slovesnost 
pod naslovom "Od Poetovie do 
Ptuja", ki jo je RTV Ljubljana ne
posredno prenašala. Izvajalci 
kulturnega programa so bili 
ugledni slovenski gledališčniki, 
med njimi tudi Stane Sever. 

Po tej prireditvi, nekaj po 21. 
uri, seje večina množice s ptujske 
tržnice zgrnila za dvorišče mi-
noritskega samostana, kjer se je 
začel finalni del festivala. Skupaj 
s podelitvijo nagrad, teh je bilo 7, 
med njimi tudi za najboljšo pe-^ 
sem o Ptuju (prejel jo je ansambel; 
Jožeta Krežeta iz Maribora za 
melodijo "Stoj še dolgo, Ptuj 
ponosni"), je prireditev trajala 
čezpolnoč.Pofestivalujebilove-
seljačenje po ptujskih lokalih in 
tudi ulicah, vse do jutra. Za 
primer naj samo zapišem, da so 
vodjo ansambla Franceta Flereta 
iz Domžal po ptujskih ulicah 
prevažali v samokolnici, sam paje 
veselo raztegoval svojo har
moniko. Prijetnih doživetij in pri
zorov s prvega festivala marsi
kateri od udeležencev še do 
danes ni pozabil. 

Takoje minil prvi festival.Tak-
rat sem zapisal: "Prvi so organiza
torji rekli zato, ker so na tihem 
upali, da mu bo sledil še drugi in 
naslednji, kar je za marsikoga bil 
takrat preveč optimistična, 
ne uresničljiva napoved." Velik 
odmev in laskava priznanja 
skoraj v vseh j av n i h občil i h po fes
tivalu so bili za organizatorje 
veliko priznanje in močna spod
buda, da .so začeli takoj priprave 
na drugi festival. 

Velik odmev in laskava 
priznanja v večini slovenskih in 
tudi v nekaterih hrvaških javnih 
občilih - je bilo kolektivu radia 
velika spodbuda, da so takoj 
začeli razmišljati že o drugem fes
tivalu. Pri tem sem tudi sam de
javno sodeloval. 

Drugi festival je trajal že tri dni, 
od 28. do 30. avgusta 1970, prav 
tako na dvori.šču minoritskega 
samostana. Pokrovitelj je bila 
Kreditna banka Ptuj s KB Mari
bor. Za ivzimo dekoracijo festi
valskega prostora in sceno je 
poskrbela RTV Ljubljana, prav 
tako za razsvetljavo in ozvočenje. 
Na festivalu je sodelovalo 36 an
samblov, prva dva večera jih je 
nastopilo po 18, od teh jih je 
približno polovico strokovna 

komisija izbrala za tretji - finalni 
večer. Tako je bilo načrtovano, 
vendar je načrte nekoliko 
pomešalo vreme. 

Med trajanjem festivala je 
večkrat začelo rosi ti, obiskovalci 
so vztrajali pod odprtimi dežniki. 
Drugi večer, v soboto je deževalo 
kot bi vlival iz škafa. Po telefonu 
smo se obrnili na ljubljanski me
teorološki zavod, kjer so nam 
zagotovili, da bodo zvečer padav
ine povsod ponehale. Ko naj bi se 
začel festival, so se nad Ptujem še 
vedno praznili sivi oblaki. Direk
tor festivala, ki je sicer organi
zacijsko vse vodil, je omagal in 
izginil, morali smo sami odločati. 

Po enournem čakanju, okoli 
21. ure je še vedno deževalo. Pok
lical sem pošto v Celje in prosil 
telefonistko, da pogleda skozi 
okno in mi pove, kakšno je tam 
vreme. Telcfonistka mi je z 
razumevanjem ustregla in dejala, 
da tam le še po malem prši. Iz 
izkušenj sem sklepal, da bo čez 
kako uro tako tudi pri nas. Potem 
bibilotreba obrniti vsestole,dabi 
s sedežev odtekla deževnica, jih 
pobrisati in šele takrat bi lahko 
obiskovalci posedli. No in takrat 
bi najbržbili že blizu pojnoči. 

Zato smo se brez direktorja 
odločili, po posvetovanju s pred
stavniki RTV in ansambli, ki bi 
morali tisti večer nastopiti, in 
prireditev prestavili na nedeljo 
popoldne ob 14. uri. Ljudje, ki so 
se gnetli pod arkadami samo
stana, so to sprejeli z razumevan
jem. Le kakih ducat obiskovalcev 
je zahtevalo denar nazaj. Prišli so ; 
namreč od drugod in v nedeljo ne 
bi mogli ponovno priti v Ptuj. < 

Naj še omenim zanimivost, da i 
sem tisti večer bil tudi v vlogi; 
glavnegablagajnika.Dekleta,kki 
so prodajala vstopnice zaradi od
sotnosti direktorja in bolezni 
računovodkinje, niso vedela 
komu varno izročiti gotovino. 
Čeprav ropi v Ptuju takrat še niso 
bili v modi, vseeno nobena ni 
upala prevzeti odgovornosti za 
precejšnjo količino denarja. Pre
viden je treba biti pravočasno. 
Denar smo skupaj prešteli, 
spravil sem ga v aktovko, jo potis-
nilvblagajnovpisarni mojega de
lovnega mesta in zaklenil do 
naslednjega dne. 

Drugi dan je bil direktor spet s 
polno delovno spo.sobnostjo na 
mestu, vreme lepo in ob 14. uri je 
začela z na.stopom druga skupina 
an.samblov. Vse je potekalo v 
redu, le komisiji sta morali delati 
pospešeno, da je bilo vse 
pripravljeno za finalni nastop, ki 
seje začel le dve uri po tem, koso 
izzvenele melodije dnigeskupine 
ansamblov. 

Tudi finalni del s podelitvijo 
razpisanih nagrad je potekal lepo 
po predvidenem .scenariju, 
vzdržali so tudi poslušalci. 
Televizijska ekipa iz Ljubljane je 
posnela nastope vseh 36 ansam
blov. Posnetke so potem razdelili 
na 8 oddaj in jih uvrščali v TV 
spored. 

Tudi v javnih občilih je imel 
drugi festival ponovno velik od
mev. Poudarjali so predvsem 
brezhibno organizacijo in kako
vostno rast an.samblov. "Ptuj bo 
verjetno v zgodovini razvoja 
narodnozabavne glasbe ostal z 
zlatimi črkami zapisan..."-je med 
drugim bilo zapisano v 
Nedeljskem dnevniku. 



Podietie Kaaer hiša na desnem breau Drave 

Hiše iz Ptuja v Nemčijo \ 
\ prostorih bivšega ptujskega Mizarstva na desnem bregu Drave že od sredine novembra 

izdelujejo montažne hiše za nemško tržišče. Trenutno izdelajo povprečno eno na teden, kar je 
glede na 1000 kvadratnih metrov veliko površino, s katero razpolagajo, optimalno, za veliko 
večjo proizvodi\jo pa ni prostora. Nekaj zaprte površine so sicer pridobili z dozidavo, vendar ima 
tam sprav^ene stroje in drugo opremo stečajni upravitelj bivšega tuk^ši\jega podjetja Žage 
Jelke. Povsem obdelani stenski elementi z vgrajenimi okni odpotujejo iz Ptuja v Nemčijo, kjerjih 
Kagerjevi delavci sestavgo in zgradijo v hišo, vrednoza kupcaod350do550tisoč nemških mark, 
kar je odvisno od zahtevnosti in velikosti objekta. 

Gre za individualne hiše po 
želji kupca. Do sedaj so izdelali 
atrijske, nadstropne, samostojne 
in vrstne. V Kager hiši menijo, da 
je njihova prednost prav v prila
gajanju kupcem, saj so tako 
inženirsko močni, da lahko us-
trežejo prav vsem željam. Pa še 
njihovo delo je za nemške kupce 
izredno poceni. 

"Prodreti na nemško tržišče ni 
prav nič enostavno, čeprav je 
predvsem v bivši Vzhodni 
Nemčiji zelo veliko možnosti," 
pripoveduje 43-letni Friderik 
Kager, diplomirani gradbeni 
inženir iz Maribora, kije postavil 
proizvodnjo na noge skupaj z bra
tom Bojanom, očetom, sode
lavci. Preden je najel današnje 
prostore od ptujskega Kmeti
jskega kombinata, je izdeloval 
hiše v Komendi. Je dokaj mlad 
podjetnik, saj je pričel šele pred 
dobrimi štirimi leti kot us
tanovitelj inženirskega biroja 
Hikon. Takrat je povezal 
nemškega kupca hiš s tovarno v 
bližini Sarajeva, nato pa tik pred 
vojno v BiH prenesel tamkajšnjo 
dejavnost v Slovenijo. Prvo hišo 
pa je v lastnem podjetju izdelal 
pred poldrugim letom. 

NEMŠKI ZNAK 
KVALITETE 

F. Kagen "Oktobra lani sem 
dobil nemški znak kvalitete, kar 
pomeni, da je naš proizvod izde
lan po nemških standardih. Vse, 
karvgradimo, mora ustrezati tem 

standardom. Znak kvalitete nam 
je bolj odprl vrata v Nemčijo, saj 
omogoča tamkajšnjim 
državljanom, da dobijo za naše 
hiše tudi kredit, lažje se cenovno 
približamo nemškim proizvajal
cem in Nemci enostavno proizvo
dom s tem znakom bolj zaupajo. 
Tukaj izdelujemo stenske ele
mente s fasado vred, ki so 

Ena Izmed Kagerjevih hiš v Nemčiji. 
pripravljeni tudi za končno pola
ganje tapet. Veliko polizdelkov 
pripravijo za nas tudi domači 
kooperanti." 

Ali tudi hiše prodaja Kager 
hiš&r ....^ 

F. Kagen "V Nemčiji imamo 
trenutno pet odjemalcev. To so 
ponudniki hiš, lahko bi jim rekli 
razpečevalci, sicer pa so še or
ganizatorji vseh drugih del za hišo 

- ureditve zemljišča, gradnjo 
plošče, pripravijo vse potrebnoza 
nas... Nato naša ekipa pripelje 
stene, ostrešje in vse drugo ter 
po.stavi hišo, organizator pa nato 
poskrbi za napeljavo elektrike, 
vode, notranjo ureditev in sploh 
vse, kar je potrebno, preden 
izroči kupcu ključe." 

Koliko delavcev za poslujete? 
"Približno 30 ljudi že sedaj živi 

od naše proizvodnje. Poleg 
dvanajstih redno zaposlenih gre 
za vrsto kooperantov, od pleskar
jev, mizarjev, prevoznikov in 
drugih, ki redno sodelujejo v 
proizvodnji hiš. Ko bom kapital
sko močnejši, bom lahko del teh 
del prenesel v Kager hišo. Tako 
nameravamo do konca leta sami 

izdelovati tudi stropne elemente 
in ostrešje." 

USTVARITI ŽELIM PRI
JETEN KOLEKTIV 

V najemni pogodbi s Kmeti
jskim kombinatom je zapisano 
tudi, da boste do konca tega leta 
zaposlili 30 bivših zaposlenih pri 
Žagi Jelki... 

F. Kagen "Nekaj zaposlenih 
sem pripeljal s seboj, saj nikakor 
ne nameravam ljudi, ki so že prej 
in dobro delali v kolektivu, sedaj 
pustiti. Sem pa že v tem času, od
kar smo na Ptuju, potreboval tudi 
nove delavce in tako .sedaj že dela 
pri nas pet Ptujčanov, med njimi 
so tudi bivši zaposleni v tem ob
jektu. Pravzaprav sem pričakoval 
večzanimanjasedajbrezpo.selnih 
mizarjev, saj bi se zlahka priučili 
novemu delu. Ustvariti želim pri
jeten kolektiv, ki bo čutil pripad
nost temu podjetju. Tudi zato 
želim vsakega delavca spoznati, 
preden ga redno zaposlim in mis
lim, da je tudi za njih tako na
jbolje. Prav zato ne nameravam 
novih ljudi pridobiti z razpisom, 
dobrodošel pa je vsakdo, ki meni, 
da mu bo delo tukaj všeč. V tem 
trenutku imam sicer ravno pravo 
število zaposlenih, toda okoli 
proizvodnje hiš je še možnost za 
odprtje vrste delovnih mest, 
seveda takrat, ko bomo kapital
sko dovolj močni, saj je potrebno 
najprej investirati. Kot sem že 
povedal, upam, da bomo v krat
kem sami izdelovali vse za 
streho..." 

Friderik Kager ima še vrsto 
načrtov, nekatere bolj zase, 
druge tudi za svoje sodelavce. 
Predvsem bi bilo delo lažje, če bi 
lahko prodri na bližnje avstrijsko 
tržišče, meni. Sicer pa je zani-
manjaza hiše veliko, le de narjaje, 
predvsem pri nas, bolj malo, tako 
da ni slovensko tržišče za prodajo 
hiš v tem trenutku prav nič 
ugodno. 

Milena Zupanič 

O R M O Ž - USTVARJATI IN SE DRUŽITI 
Po ustanovitvi nacionalnega instituta za izobraževanje 

odraslih je bil Ljudski univerzi Ormož ponujen projekt izo
braževalca za tretje življensko obdobje. Letos sta bila priznana. 
dva krožka - za ročne spretnosti in biološko vrtnarjenje. 

Krožek ročnih spretnosti, kjer 
sodeluje 12 udeleženk, pretežno 
so upokojenke, nekaj pa je tudi 
mlajših, vodi zveliko predanostjo 
upokojena učiteljica Štefka 
Žemljic. "Srečujemo se vsak 
ponedeljek, ta je bil že dvanajsti 
po vrsti, po dve uri. Z delom 
pričnemo ob petih popoldan, 
prostor pa nam je ponudila, v do
govoru z Ljudsko univerzo 
Ormož, osnovana šola Stanka 
Vraza. Za naš krožek je veliko 
zanimanje, še posebej sedaj, ko 
smo z izložbo, ki smo jo uredile v 
stavbi pri Ljudski univerzi, pri
kazale naše dosedanje delo. Ven
dar lahko sprejmemo največ 15 
udeleženk, ker če jih je več, po
tem ne moremo primemo komu
nicirati zvsemi in udeleženke se 
pričnejo nehote grupirati, kar pa 
ne bi smelo biti, saj mora o.stati 
krožek kot prijetna celota. To ni 
samo golo nabadanje zank, kot bi 
nekdo menil, temveč druženje v 
najlepšem in najboljšem pomenu 
besede, saj članice krožka čutijo 
pripadnost skupini, so odgo
vorne, zagnane za delo, ne
sebično pomagajo druga drugi in 
delijo svoje ideje in znanje, kar je 

v takšni skupini zelo pomembno. 
Zanimivo je tudi to, da se med 
udeleženkami že tkejo niti pri
jateljstva, kar je za današnji čas. 

ko je svet tako krut, zelo pomem
bno. Uspelo nam je - ustvarjati in 
se družiti," pove uvodoma Štefka 
Žemljic. 

Spočetka so imele nekoliko 
drugačen načrt, hotele so plesti, 
vendar so se ob vsakem novem 

srečanju porajale nove zamisli, 
bilo jih je toliko, da jih ni bilo 
mogoče vseh uresničiti. Pred 
prazničnimi dnevi so se dogo
vorile, da bodo izdelovale 
praznične voščilnice. Pri tem je 
vsaka udeleženka po svojih 
močeh pomagala in izdelali so 
okoli 500 nadvse lepih in 

domiselnih voščilnic. Veliko so 
jih podarile, nekaj pa prodale v 
prijateljskem krogu. 

Pred prazniki so uredile 
izložbo, ki je bilaprava paša za oči 
ne samo za otroke, temveč tudi za 
starejše. Vsega je bilo v njej, od 

raznih lutk, dedkov mrazov, 
drobnih igrač in drugega. Nekaj 
vsega so ohranile za prihodnje 
leto, z drugim pa bodo jutri razve
selile malčke v miklavževskem 
vrtcu. Plačilo za njihovo delo pa 
bodo drobne pesmice, kijih bodo 
nadvse vesele. 

"Prvi del naših srečanj smo 
pred novim letom prijetno zak
ljučili. Menim, da bi moralo biti v 
Ormožu več takšnih krožkov, saj 
nam ne bi smelo biti vseeno v 
kakšnem okolju živimo, kako 
ravnamo drug z drugim, kako 
vzgajamo otroke, kako skrbimo 
za našo naravno in kulturno 
dediščino ter za svoje telesno in 
duševno počutje. Poiskati bi mor
ali nekaj mentorjev, ljudi, ki so za 
takšno obliko dejavnosti 
pripravljeni žrtvovati svoj prosto 
čas,"dodajaŠtefka Žemljic. 

V drugem delu njihovega 
druženjabodoveč pletle, v načrtu 
imajo ureditev izložbe ob veliki 
noči. Ob koncu aprila nam
eravajo še razstaviti vse, kar bodo 
v tem času napletle. Dogovarjajo 
se, da se bodo na pomlad, ko 
krožka več ne bo, kdaj pa kdaj 
družno odpravile na sprehode, v 
načrtu pa imajo izlet v Škofjo 
Loko in Črno na Koroškem. 

Vida Topolovec 

Del božično - novoletne izložbe, ki so jo pripravile članice 
krožka ročnih spretnosti. (Foto: Štefan Hozyan) 

v PTUJSKI KINO PRIHAJA ALADIN 
Pravljica iz Tisoč in ene noči 

Aladin je Disneyev enaintrideseti celovečerni risani film. Na-
juspešnejhši risani film doslej pa je bil Lepotica in zver po francoski 
narodni pripovedki, ki je prinesel več kot 140 milijonov dolarjev in 
požel sedem nominacij za oskarja, bil pa tudi predlagan za najboljši 
film leta. Režiserja in producenta Aladina sta John Musker in Ron 
Clements, glasbo pa je napisal Alan Menken, ki je prejel že več Oskar
jev. Za oblikovanje zgodbe je skrbelo šest umetniških vodij. 

Orginalna slika prizora iz risanega filma Aladin 
(Foto arhiv Tednika) 

Pravljica o Aladinu in čudežni svetilki je zgodba izTisoč in ene noči, 
zbirke nekaj manj kot 200 pravljic, ki izvirajo iz Indije, Perzije in arab
skih dežel in so znane že od leta 850 dalje. Prvi jih je natisnil v letih 1704 
do 1717 fancoski pripovednik, profesor arabščine in prevajalec, An-
toine Galland. Ni jih samo zbral in prevedel, ampak tudi priredil 
tedanjemu francoskemu okusu. Nemalo zgodb pa si je izmislil ali 
zbrano gradivo uporabil za lastne pripovedke. Zgodbo o Aladinu naj 
bi mu povedal nek sirijski učenjak in prijatelj. Zgodboje potem razširil 
še angleški pisatelj in pustolovec, Richard Burton. Zamisel o priredbi 
pravljice za film je nastala leta 1988. Vendar je od zamisli do filma 
preteklo potem še nekaj let. 

John Musker pravi o filmu: "Aladin je film naših dni, vendar ima vse 
polno tistih odlik, ki Disneyeve risane filme uvrščajo v zabavo za vse 
čase. Ni film, ki bi ga lahko ustvarili leta 1940, ampak je delo nove gen
eracije umetnikov, ki so pod najrazličnejšimi kulturnimi vplivi. Pose
ben humor, novi pristopi in končna podobafilma kažejo, da smo nalašč 
poskusili ustvariti nekaj drugačnega od del v preteklosti." Ron Cle
ments pa dodaja: "Za risani film so to razburljivi časi. Upamo, da bodo 
naši eksperimenfi v Aladinu spx)dbudili še druge filmske ustvarjalce, 
da se podajo po naši tvegani poti." 

Disneyeve filme ustvarja več kot 600 animatorjev, umetnikov in 
tehnikov. Aladina pa, tako obljubljajo ustvarjalci, boste pospremili iz 
dvorane s pesmijo v srcu. K vrhunski končni podobi filma pa so pris
pevali tudi umetniki, ki obvladujejo najnovejše m o ž n o s t i računalniške 
tehnologije, če si boste film ogledali, bodite pozorni na osupljivi polet 
Aladina na leteči preprogi po čudežni votlini. V ptujskem kinu bo na 
sporedu od 18. do 24.januarja. Vseh predstav bo 19, največ za šole. 

NaV 

ODMEV NA SESTAVEK V LOZINI NI LEGO KOCK, 
NI ODMEV NA PISMO "RAZOČARANE BRALKE", 
PAČ PA ZGODBA O ZAVISTI NA RAČUN OTROK 

Vedno se najdejo "dobri" ljudje 
v naše uredništvo je priromalo pismo, anonimno kakopak, da novinarji ne bi smeli 

pisati o tem, kaj nam povedo otroci v šoli. Podobnih pisem je bilo že nekaj. "Dobri" sose
dje pišejo o razmerah v dmžinah (seveda ne svojih), o tem, da kdo ne plačuje stanarine, 
elektrike, da gre denar za pijačo, da bi lahko delali pa so lenuhi, da bi lahko otrokom kupili 
kakšno igračo pa starši skrbijo za svoje suho grlo in še bi lahko naštevali gletlanja vsose-
dov lonec. 

Tokratno ogorčenje anonimne bralke je namenjeno lego kockam, ki sta jih dobila dva 
prvošolca. Bralka je zelo odločna:"... takšnih neresničnih člankov nočem več videti...". 

Ogorčena sem tudi avtorica članka. Mar je prepovedano otrokom, da predstavijo svet 
s svojimi očmi, prepovedano, da mislijo s svojo glavo in povedo, kako teče življenje 
njim? Članek ni bil zgodba o družini, v kateri fanta živita, tudi ne zgodba, kdo in koliko 
pomočidobi, je bil le utrinekizživljenjadveh fantov, ki imataotroštvo, kakršno pač imata. 
Pogovor, ki je bil naključno v dneh pred novim letom, ko se večina ljudi med seboj, odrasli 
in otroci, obdaruje. Ali imajo starši denar ali ne, da bi jima lahko kupili kakšno igračo, za 
pogovor ni bilo pomembno. Pogovor tudi ni bil pogovor o starših. Bil je pogovor novi
narke z dvema fantoma, lahko bi bila tudi kakšna druga, pa je naključje hotelo, da sem 
srečala prav ta dva fanta. Zgovorna, simpatična, prostudušna, kakršni znajo žal biti le še 
otroci, takšna pa je bila tudi njuna želja, da bi se rada igrala z lego kockami. 

Želja obdarovati ju se je rodila spontano in na srečo z velikim razumevanjem Emone 
Merkur Ptuj, ki se skupaj z novinarko ni spraševala, kaj zmorejo starši in kaj ne, kako v 
družini znajo z denarjem, ga imajo preveč, premalo, za kaj ga zapravijo. Ali pa morda 
zahteva bralka, da bi otroci odgovarjali za dejanja svojih staršev? 

Res, da je zavist človeška lastnost, vendar naj ostane v svetu odraslih, otrokom pa 
omogočimo lepo otroštvo in ne blatimo njihovih staršev (kakšen pogum in sprenevadnje 
s podpisom - vaša razočarana bralka), oceno bodo izrekli sami, ko bo čas za to. 

Nataša Vodušek 
Res, da je zavist človeška lastnost, vendar v njenem imenu nimamo pravice otrokom 

očitati kakšne starše da imajo. 

GRAJSKA RESTAVRACIJA EDEN OD NEURESNIČENIH PROJEKTOV PTUJSKEGA TURIZMA V LETU 1993 
Č i m p r e j d o n a t e č a j a z a i z b i r i 

p r o j e k t a n t a i n n a j e m n i l i a I 
ž e precej let je minilo od zlatih časov 

nekoč priljubljene grajske restavracije, 
enega od elitnih lokalov ptujskega 
gostinstva, kije privabljal tako turiste kot 
domačine. Žal pa ježe v prvi polovici de
vetdesetih let začel umirati, dokler ga 
gostinstvo kmetijskega kombinata ni 
enostavno zaprio. Leta 1992 so ga sicer 
neuspešno poskušali revi tal izirati, večje 
pozornosti pa ni bil deležen. Medtem so 
obnovili vzhodni stolp, kjer je nekoč do-
moval ptujski radio za potrebe elitne re
stavracije, čeprav so bili načrti drugačni, 

Na ptujskem izvršnem svetu so v zadnjih 
dveh letih večkrat razpravljali o celoviti 
ureditvijugovzhodnega trakta ptujskega 
grajskega kompleksa, ki vključuje tudi 
ureditevgrajske restavracije in nekdanje 
terase. Novo vsebino temu območju so v 
občinski vladi, zlasti še v njenem delu za 
kulturo in turizem dogovarjali skupaj z 
Zavodom za varstvo naravne in kulturne 
dediščine Maribor ter pokrajinskim 
muzejem. V jugovzhodnem kompleksu 
ptujskega gradu naj bi uredili grajsko re
cepcijo, prodajalno spominkov, večjo 
dvorano za manjše seminarje, tiskovne 

konference, grajsko 
okrepčevalnico s 
teraso ter v vzhod
nem stolpu elitno re
stavracijo najvišjega 
razreda, ki jo bo 

mogoče uporabiti kot državni ali občin
ski protokolarni objekt. Po prvem 
natečaju za pridobitev projektantov so 
prejeli štiri ponudbe, izbrali pa niso 
nobenega, ker naj ne bi noben ustrezal 
oziroma nobena ponudba ni dala pričak
ovanih odgovorov. Avgusta lani naj bi 
razpisali nov natečaj. Ker pa ureditveni 
načrt še ni zajel sprememb na tem 
območju, razpisa niso izpeljali. Sedaj po 
besedah občinskega ministra za turizem, 
Petra Vesenjaka, ni nobene ovire 
(čeprav ureditveni načrt še ni pripravljen 

oziroma spremenjen), da bi razpisa ozi
roma nate&ija za pridobitev projektanta 
in najemnika za gostinski del ne objavili. 
Zavedajo pa se, da delo ne bo enostavno. 
Pogoji za bodočega najemnika ne bodo 
lahki. Moral bo sanirati prostore nek
danje restavracije in zagotoviti opremo 
za dejavnost, predložiti ustrezni pro
gram dejavnosti in reference na po
dročju gostinstva. Ena od zahtev pa bo 
tudi zaključena finančna konstrukcija, 
da bo lahko obnovil celotni objekt. 
Bodočemu najemniku bodo omogočili, 
da bo aktivno sodeloval pri pripravi pro
jektov. Denar, ki ga bo vložil v obnovo 
objekta, bodo poračunali pri najemnini, 
zato bodo bodočemu grajskemu 
gostincu omogočili dolgoročni najem, 
da bo lahko povrnil vložena sredstva. 

Ker gre za pomemben objekt za mesto, 
njegov turizem in kulturo, bo izbira 
stroga. To narekujejo tudi nekatere 
dosedanje ponesrečene oddaje gostin
skih lokalov, ki mestu ne morejo biti v 
ponos. Biti "graščak" na grajskem hribu 
je neke vrste privilegij, ki ga ne more pri
dobiti vsak. To bi bil tudi odgovor na go
vorice, daje za grajsko restavracijo bilo 
že nekaj i nterese ntov, da pa ji h v obči nski 
vladi ovirajo. Čeprav je za omenjeni 
kompleks vložen denacionalizacijski za
htevek, to razpisa natečaja ne bo 
preprečilo. Vprašanje pa je, če bo ju
govzhodni trakt grajskega kompleksa 
kljub pospešenemu delu v zadnjem ob
dobju, lahko že v kratkem zaživel v pred
videni vsebini. 

MG 
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Preielismo 
MLADI SE VRAČAJO (žal le na Jelovice) 

Strinjam se, vsaj kot delni poznavalec 
razmer na Jelovicah z vsem kar je zapisano v 
članku z zgornjim naslovom. Poznam tudi 
večino domačinov in tudi vem, daje tam kar 
nekaj mladih družin, karpa niti ni takočudno, 
saj je geografska lega tega kraja res prava inje 
tu okrog že od nekdaj bilo več res trdnih in 
donosnih kmetij. 

S težavami pa so se srečevali že tudi pred-
namci in se bodo tudi naslednji rodovi, samo 
vsak po .svoje. Ceste, ta večni problem višje 
ležečih domačij celotnih Haloz, so pa .sploh 
poglavje zase. Vsak zaselek, vsaka domačija, 
celo vsak posameznik, se mora prej ali slej 
spopasti s tem problemom, če si hoče zago
toviti svoj obstoj vrhu kakega haloškega griča. 
Prevozne in ufX)rabne prevozne poti soza hri
bovskega človeka isto kot žila dovodnica, po 
njej se da vpeljati kakpvostejše življenje, z njo 
imaš stik s svetom. Žal pa nobena stvar na 
svetu ni trajna, še najmanj pa velikokrat 
uporabljena cesta, speljana po ilovnatih tleh. 

Jelovčani so imeli vsaj tosrečo, dajeprišlo v 
bližnjem zaselku Plate med NOB do spopada 
med nemško enoto in partizani. Na kraju tega 
dogodka so postavili spomenik in za otvoritev 
tega dogodka je bilo treba speljati tudi novo 
cesto, saj gospodje vendar niso mogli po blatu 
na slovesno.st. Slovesnost ob spomeniku je 
bila potem kar nekaj letzapovrstjo in vsaj za ta 
praznik je bilo treba obnoviti in popraviti tudi 
cesto. Toda časi so se spremenili in nekdanje 
vrednote so prišle iz mode in tako so krajani 
ostali brez vsakoletne slovesnosti pa tudi 
cesta jim je ostala v nadalnjo oskrbo. Za 
vzdrževanje inoskrbo tolikšnega delacestepa 
je kljubzanesenosti respremalodelovnih rok. 

zato je zanimivo, da poskusijo problem 
reševati na vse mogoče bolj ali manj 
posrečene načine. Upam in želim jim, da 
bodo vendarie uspeli z družbeno pomočjo 
ohraniti cesto in s tem napredek pri sv. 
Bolfenku. 

Naš hrib se kdo ve od kdaj imenuje Završe 
in Jelovčani so verjetno malo jezni na nas, ker 
jim zastiramo pogled na središče Majšperka. 
Toda tudi prebivalci na.šega brega potrebu
jemo povezavossvetom. Zatosmo.se pred leti 
odločili, da .si bomo cesto dali narediti kar 
sami. Prvi poskus nam ni najbolje uspel, 
komčno pa smo s strokovno pomočjo uspeli, 
da smo premagali vse ovire in pripeljali prve 
avtomobile na naš vrh. No, pri dokončanju te 
ceste nismo bili ravno sami, saj nam je fi
nančno pomagala KS in mladinske delovne 
brigade so izkopale jarke. 

Dotuvselepoinpravinšelepšebibilo,čebi 
tako tudi ostalo. Toda tekla so leta in vremen-
skeprilike ter redna in preko redna uporabaje 
našo cesto precej zdelala in trebaje bilo misliti 
na popravilo. Toda tu so se začele težave, 
pokazala se je naša nesolidamost oz. neenot
nost in medtem, ko so eni zasukali rokave in s 
kulokom vsaj malo popravili stanje in 
prevoznost, so se drugi samo brezskrbno voz
ili naprej. Tudi ko je bilo treba prispevati za 
gramoz, so se nekateri raje naredili gluhe. 
Zadnja taka akcija je bila poleti 93 in ker je 
precej prispevala tudi KS in pa cestno gospo
darstvo s stroji, smo cesto uredili, da je bila 
skoraj kot nova. 

Toda žal, sedaj je naša cesta spet 
neprevozna. Krivec za tako žalostno stanje pa 
ni novozapadli sneg pač pa človek oziroma 

ljudje, katerim je v največje veselje, da 
poženejo svoj traktor ali pa kak drug stroj in 
preiskušajo svoje vozniške sposobnosti tedaj, 
ko je skoraj vsak dan dež inje cesta mokra in 
mehka. Nekateri so kar ponosni nase in na 
svoje sposobnosti, če jim je uspelo prirovati 
na vrh, ne pomislijo pa, da bo prvo deževje ali 
pa odjuga odnesla v dolino vso zemljo in gra
moz, ki so ga navzdignila njihova gromozan
ska kolesa. Pa niso taki, raly vozniki samo 
domačini, saj se tudi gozdno gospodarstvo 
ravno na jesen .sp<imni, da je treba odpeljati 
kupljeno hlodovino. 

Zanima me koga, izmed teh, bomo srečali 
na spomladanskem popravilu ceste. 

Glavnih akterjev prav gotovo ne bo blizu, 
ne bo pa tudi pt)biralcev gob in kostanja pa 
tudizelenabratovščinasenebovečprevažala 
za divjimi prašiči. Vse te dejavnosti pridejo v 
poštev šele spet pozno jeseni ali pa že pozimi 
in zato bi bilo morda res smotrno, če bi na je
sen začeli zapirati ceste in pobirati neke vrste 
cestnino, seveda, če nam bo uspelo, da jo 
bomo znova spravili v promet. 

PS 
Pa še nekaj mi je prišlo na misel ob pisanju, 

kar bi lahko pomagalo tako nam kot 
Jelovčanom. Kolikor vem so v neposredni 
bližini ceste, ki pelje na Jelovice, kar trije ali 
štirje opuščeni kamnolomi. Kamenja je torej 
dovolj, moral bi se samo najti dober podjet
nik, z dovolj denarja in strojem za drobljenje 
kamenja pa bi imeli dovolj surovine za 
krpanje naših cest. 

Anton Zajšek 

D E N A C I O N A L I Z A C I J A V O R M O Š K I O B Č I N I 
567 zahtevkov za vračilo odvzetega premoženja 
Na občinski denacionalizacijski komisiji v Ormožu so do 

predpisanega roka prejeli 567 vlog za vrpitev odvzetega 
premožanja* 519 je zahtevkov po vrnitvi kmetijskih zemljišč, 
gozdov in kmetijskih gospodarstev, 11 za vrnitev zasebnih 
gospodarskih podjetij, 34 stanovanjskih hiš, stanovanj, pos
lovnih prostorov in stavbnih zemljišč ter trije zahtevki po 
vrnitvi kulturno zgodovinskih spomenikov * 

Med štiriintridesetimi 
izdanimi odločbami jih je 18 s 
sklepom, po katerem je zahtevek 
zavržen. V mnogih od teh 
primerov gre za zahtevke, ki so 
podani po neopravičeni osebi, 
kjer so v nasledstvo dobili 
premoženje po izročilnih pogod
bah. Nekaj sklepov, po katerih je 
zahtevek zavržen, pa je zaradi 
nerešenega drž^ivljanstva in ker 
ni dedičev prvega reda, ali pa si le 
- ti niso uspeli pridobiti sloven
skega, oziroma jugoslovanskega 
državljanstva. 

28 zahtevkov je bilo odsto
pljenih v nadaljne reševanje 
drugim pristojnim organom, kjer 
gre največkrat za primere, ko je 
bil odvzem premoženja 
opravljen v obliki pogodbe, to pa 
so bile v glavnem vse arondacije 
po 1960. letu. Tu je tudi veliko 
neznank, stranka pa mora 

dokazati, da je pri odvzemu (5. 
člen) šlo za zvijačo, silo ali 
grožnjo državnega in njemu po
dobnega organa, oziroma pred
stavnika oblasti. Dve zadevi od 
osemindvajsetih pa tečeta na 
Vrhovnem sodi.šču, obe pa se 
vrtita okoli vračila "bele hiše" v 
Ormožu, ker se ne ve natanko ali 
je bila last hranilno - kreditne 
sjužbe ali vinogradniške zadruge. 
Če je bila la.st hranilno - kreditve 
službe, potem je reševanje v pris
tojnosti Ministrstva za finance, 
drugače pa bo to reševala občina. 

Vrnjeno je že preko 3(X) hek
tarjev kmetijskih, od tega največ 
gozdnih zemljišč, ter štiri stano
vanjske zgradbe v okviru 
kmečkega gospodarstva, trije 
lokali in štiri stanovanja. Pri 
vračanju hiš v starem mestnem je
dru pa tečejo postopki držiivljan-

stva, ker je večina teh lastnikov 
prebegnila pred koncem vojne v 
Avstrijo. 

Kot smo izvedeli na pristojnem 
občinskem upravnem organu v 
Ormožu, je precej izdanih odločb 
delnih, kar je za stranke ugodno, 
saj se v veliko primerih 
pravnomočnost zavleče. Po del
nih odločbah se lahko vračajo 
tisti deli zaplenjenega 
premoženja, ki niso sporni in last
nik že lahko razpolaga z njim. 
Vedno bolj pa se zapleta pri 
komasacijah, kjer imajo dediči, 
četudi zavezanci uporabijo 22. 
člen zakona, pravico do na
jemnine. Izdanih je bilo tudi 15 
odločb o odškodnini v skupni 
vrednosti preko petso tisoč 
nemških mark. 

Med najzajetnejše in tudi na
jzanimivejše primere, ki jih 
občinska denacionalizacijska 
komisija obravnava, je brez 
dvoma zahtevek za vračilo 
križniškega premoženja, kar pa 
bodo pričeli obravnavati v tem 
tednu. Sicer zajetni spis bodo 
razdelil na dva dela, enega bo 
obravnavala komisija za vrnitev 
kmetijskih zemljišč, gozdov in 

kmetijskih gospodarstev, 
drugega pa komisija za vrnitev 
stanovanjskih hiš, stanovanj, pos
lovnih prostorov in stavbnih zem
ljišč. Vse pa kaže na to, da bo 
sklenjena poravnava med 
križniki in gozdnim gospodar
stvom, saj sta obe strani pokazali 
interes in se že dogovarjata o 
bodočem najemu gozdov, ki so v 
denacionalizacimjskem za
htevku križniškega reda. 

Pri vračanju premoženja 
vaškim skupnostim so z rešitvami 
najdalje pri Frankovcih, kjer 
bodo izdane odločbe, ko bo ure-
jema meritev, za Pušence pa v 
tem času razprave še tečejo. 
Določeni problemi bodo pri 
reševanju skupnega vaškega 
premoženjav Grabah, kjerje pre-
blem meje s Hrvatsko. Ker o 
agrarnih skupnostih zakona še ni, 
morajo Središčani z vložitvijo 
svojih zahtev še počakati. Za 
vrnitev vaškega premoženja pa so 
vložili zahtevek vaščani 
Osluševcev, rok za vložitev za
htevka po vračanju vaškega 
premoženja pa so zamudili Cvet-
kovčani. 

Vida Topolovec 

Vrednotenje mleka po 
novem pravilniku 

že od lanskcgajulijajevveljavi nov pravil
nik o določanju odkupnih cen kravjega 
mleka. V ptujski mlekarni ga do konca leta 
1993 še niso izvajali, ker niso imeli ustrezne 
naprave za ugotavljanje kakovosti. Od prvega 
novembra "milkoscan" že deluje. Medtem je s 
prvim januarjem začel veljati dopolnjen 
pravilnik in v skladu s tem pravilnikom bodo 
od.slej obračunavali in plačevali tudi mleko, 
oddano Mlekarni Ptuj. 

Grezabistvene novosti. Mlekojcponovem 
razvrščeno po kakovosti in razredih glede na 
količino mikroorganizmov v mililitru bele 
tekočine. V ekstra kakovostni razred je 
uvrščeno mleko, ki vsebuje pod 50 tisoč mik
roorganizmov v mililitru. Za tako mleko bo 
prejel kmetovalec deset odstotkov doplačila. 
Mleko v prvem kakovostnem razredu lahko 
vsebuje od 50 do 100 tisoč mikroorganizmov v 
mililitru. Stimulacija za to mleko bo znašala 5 
odstotkov. Mleko z 100do 400 tisoč mikroor
ganizmi bo raz'.'rščeno v drugi kakovostni 
razred, plačano pa samo po osnovni ceni. V 
tretjem kakovostnem razredu bo mleko, ki bo 
vsebovalo od štiristo do osemsto tisoč mik
roorganizmov v mililitru, od osnovne cene pa 
bo že odbitih 5 odstotkov. Kar 30odstotni od
bitek od osnovne cene pa bo pri plačilu za 
mleko v četrtem razredu, tisto torej, ki bo vse
bovalo nad 800 tisoč do 3 milijone mikroor

ganizmov v mililitru. Pomembno bo tudi 
številosomatskih celicv mleku in tisto mleko, 
ki bo vsebovalo nad 750 tisoč teh celic ne bo 
razvrščenovišjekotvtretji kakovostni razred. 

Glede na vsebno.st beljakovin se bo 
izh(xliščna cena mleka prav tako spreminjala. 
Mleko, ki bo vsebovalo od 2,8 do 3,15 od
stotka beljakovin, ne bo deležno stimula-
tivnegadodatka. Za mlekood3,16 do3,25 od
stotka blejakovin bo znašala stimulacija tri 
odstotke osnovne cene. Za mleko, ki bo vse
bovalo od 3,26 do 3,35 odstotka beljakovi n, bo 
stimulacija5 odstotna, Zxi odstotek beljakovin 
nad 336 pa bo dodatek sedem odstoten. 

Skupno število mikroorganizmov se bo 
določalo individualnopri tistih pridelovalcih, 
ki so v preteklem letu oddali več kot 10 tisoč 
litrov mleka, doslej je bila ta meja pri 20 tisoč 
litrih. Bistvena novost je v tem, da pravilnik 
več ne dovoljuje reduktaznega testa. Za vse, 
ki so v preteklem letu oddali manj kot 10 tisoč 
litrov mleka, bo odslej torej veljaven zgolj 
skupni vzorec mleka v zbiralnici. Mali pride
lovalci mleka so tako v izredno težkem 
položaju, predvsem tam, kjer pri vseh ni zago
tovljena popolna higiena molže. Ni odveč 
ponovno opozorilo, daje potrebno zahtevati 
od vsakega posameznika, ki oddaja mleko v 
.skupno zbiralnico, posebno pozornost pri 
higieni oddanega mleka. Osnovni pogoji za to 

so v čistih in zračnih hlevih, čistih živalih, 
opranih in osušenih vimenih. Prve curke 
mleka je potrebno odstraniti, saj je v njih na
jveč mikroorganizmov. Seveda mora biti čista 
tudi posoda za mleko, ki ga je potrebno takoj 
po molži odnesti v zbiralnico, pomembno je 
namreč da se mleko čimprej ohladi na 4 
stopinje. Tudi molzni stroji morajo biti redno 
vzdrževani in čisti. Redno zamenjujte gumi
jaste dele, kot so sesne gume, vakumske in 
mlečne cevi. Nujna je vsakodnevna uporaba 
kislih in alkalnih čistilnih sredstev. Pomem
bna je temperatura vode, s katero čistimo 
molzne naprave, idealna temperatura je od 
40do 60 stopinj. Samo ob upoštevanju teh os
novnih napotkov bo mogoče z^idostiti izredno 
strogemu pravilniku, sicer bo plačilo za od
dano mleko dokaj nizko. 

Dejstvo je, da bodo zahteve novega pravil
nika zelo težko izpolnjevali manjši rejci, da pa 
bodo tudi vsi udeleženci skupnega zbiranja 
mleka v vaški zbiralnici še kako pazili, kakšno 
mleko bo kdo prinesel. Njihovo plačilo bo od
visno od skupnega rezultata, to pa je že 
začetek nove zgodbe o dogajanjih v zbiralni
cah. Sicer pa so ta čas na vrsti občni zbori 
mleka rskihskupnostiinpriložnost,dasečlani 
pogovorijo o vse h teh problemih. 

J B 

KOLIKO ČASA SE DO 
TELEFONSKEGA 

PRIKLJUČKA? 
Problematika telefonskih prik

ljučkov v ptujski občini je bila v 
sredstvih javnega obveščanja že 
večkrat obravnavana (nazadnje 
"Večer", 4.1.1994, str. 11) zato 
znanih stvari ne bom ponavljal. 
Želim samo, da mi vodstvo oz. 
odgovorni iz ptujskega podjetja 
za PTT promet, odgovorijo na 
javnozastavljena vprašanja, kerv 
osebnih kontaktih z njimi ne do
bim zadovoljivega odgovora. 

Sem eden izmed mnogih, ki še 
nima telefonskega priključka, 
kljub temu, da stanujem v centru 
mesta, da imam že več kot 4 leta 
vlogo za priključek na pošti ter, 
da mi je bil le-ta že večkrat 
obljubljen. 

V letu 1992 sem v večkratnih 
telefonskih in osebnih stikih z di
rektorjem, gospodom Mo-
horkom, dobil zagotovilo, da 
bom telefonski priključek dobil 
takoj, ko bodo razširili kapacitete 
telefonske centrale. To se je 
zgodilo v začetku leta 1993. 
Izkazalo pa se je, da se moram 
pravzaprav obrniti na gospoda 
Sirca, kajti on je za te zadeve 
zadolžen. Zato sem večkrat v letu 
1993 (nekje do septembra) kon-
taktiral z gospodom Sircem. Pos
redovano je bilo tudi pisno pri
poročilo mojega podjetja, ker 
telefon nujno potrebujem tudi v 
službene namene. Vendar je g. 
Sirec vedno znova zatrjeval, da še 
ni uspel pregledati terena (center 
mesta?), da nima čtisa, da je 

preveč obremenjen in podobno. 
Gospoda Sirca je na njegovem 
delovnem mestu v septembru 
1993 zamenjal go.spod bakin. La
hko rečem, da so odgovori g. Fak-
ina popoindma identični odgo
vorom, g. Sirca - moram 
pregledati teren, sem preobre
menjen, nimam časa itd. 

Ker ne vidim več nobenega 
smisla v takšnem kontaktiranju, 
prosim vodstvo pošte, če je 
mogoče, da mi odgovori na 
naslednja vprašanja: 

1. Kdaj bo pregledan teren v 
Maistrovi ulici? 

2. Koliko časa bomo naročniki 
Maistrove ulice še čakali na tele
fonski priključek? 

3. Kdo je pravi naslov za tovr
stne informacije na pošti? 

4. Ali je res, da do telefonskega 
priključka prideš samo, če 
priložiš modro kuverto z us
trezno vsebino, na kar namigu
jejo moji znanci?. 

5. Kje so sedaj obljube, ki ste jih 
dali tudi v sredstvih javnega 
obveščanja (KTV, Tednik), da 
bomo ob razširitvi telefonske 
centrale vsi naročniki dobili tele
fon? 

6. Kolikšna je sedanja cena 
telefonskega priključka? 

Za odgovore se vam v naprej 
iskreno zahvaljujem in vam želim 
srečno in uspešno leto 1994 

Anton Krajnc 
Maistrova 5, Ptuj 

SLOVENSKA BISTRICA 
PROSPEKT OBČINE PO 
EVROPSKIH MERILIH 

Tik pred koncem lanskega leta je zasebno 
podjetje za razvoj turizma v občini Sloven
ska Bistrica, njegov lastnik je Milan Sajko, 
predstavilo širšemu krogu Bistričanov svojo 
dejavnost in hkrati nov prospekt z načrtom 
mesta in občine. 

Naslovna stran prospekta. \ 

Uvodoma je v treh jezikih - slovenskem, nemškem in angleškem, \ 
v kratkih obrisih predstavljena osebna izkaznica občine. V\ 
prospektu je izbranih in opisanih 29 kulturnih spomenikov ter 
naravnih znamenitosti bistriške občine, kar je dobrodošh 
vsakemu turistu, ki pride prvič v te kraje. To bo sočasno osvežilo 
spomin številnim Sloverijeblstričanom, dobrodošlo pa bo tudi 
šolarjem, saj v tako kratkdi besedah teh znamenitosti se niso imeli 
opisanih. 

Milan Sajko, oziroma njegovo podjetje je prospekt, kije v krat
kem času že tretji, prvi je bil predstavljen v času bistriškega sejma, 
drugi je vinska cesta med Pohorjem in Bočem, izdal z lastnimi 
sredstvi, kijih Je uspel zbrati s pomočjo petdesetih podjetij, obrt
nikov in drugih v zameno za objavo reklamnih sporočil 

Nov, dopolnjen prospekt občine Slovenska Bistrica bo odslej 
tudi na voljo ob ogledu zbirk v bistriškem gradu. 

Vida Topolovec 

http://Zatosmo.se


Z DR. BOŽIDARJEM V O U C E M O ZDRAVSTVU V LETU 1994 

Osamosvoiitevtudi na področju 
"V zdravstvu bomo v letu 1994 nadaljevali uresničevanje os

novnih razvojnih strateških smernic. Utrjevali bomo vlogo 
nekaterih zbornic, nadaljevali uv^anje zasebništva, flnančno 
konsolidacgo zdravstva in utrjevanje nove državnosti tudi na 
tem področju, s čimer se bomo poslovili od nekdanje jugos
lovanske zakonodaje in uvedli svojo, prilagojeno izključno zak
onodaji Evropske skupnosti in razvitega sveta. V okviru zu
nanje zdravstvene politike pa bomo posebno pozornost namen
jali iskanju novih trgov za slovenske zdravstvene produkte in 
strokovnemu povezovai\ju z nekaterimi državami," je o os
novnih smernicah delovanja zdravstvene politike v letu 1994 
povedal republiški minister za zdravstvo dr. Božidar Vo^č. 

Tednik: Kakšen robseg bo 
dosegla privatizacija v sloven
skem zdravstvu v novem letu? 

Dr. Vo ĵč: 'To vsi kar naprej 
sprašujete, pa ni mogoče 
natančno odgovoriti. Gre za 
veliko dejavnikov, najbolj pa za 
zakonite predpise. Če bo še ob
stajala konkurenčna klavzula, ki 
zahteva, da če hočeš delati kot 
zasebnik, moraš dati odpoved v 
državni službi, potem računam, 
da bo obseg zasebništva v sloven
skem zdravstvu dosegel neko 
stopnjo, potem pa se bo ustavil. 
Predvidevam, da bo to pri 30 od
stotkih. Če pa se bomo v parla
mentu odločili za črtanje 
konkurenčne klavzule, kot to za
hteva zbornica, bo končni rezul
tat popolnoma drugačen, ker bo 
zelo veliko zdravnikov, ki bodo 
ostali v javni službi, delali pa tudi 
v zasebni praksi. Kot ministrstvo 
ne moremo reči: dvajset odstot
kov jih bo, potem pa nobedenveč. 
Po današnji zakonodaji ima vsak, 
ki se odloči, da bo delal kot 
zasebnik, in če izpolnjuje pogoje, 
pravico, da gre med zasebne 
zdravnike. Tega ne moremo 
preprečevati; preprečujemo la-
hkosamostako,dazaostrimopo-
goje, pod katerimi lahko nekdo 
pridobi zasebno zdravstveno 
delo. 

V enem letu smo prišli 
razmeroma daleč. V tem obdobju 
so se pokazale nekatere težave, a 
jih razčiščujemo z zavarovalnico 
in bi jih letos radi odpravili. 
Pokazalo se je namreč, da so bili 
nekateri zasebniki v podrejenem 
položaju v primerjavi z javnim 
zdravstvom. Karpa nas zelo skrbi 
in kar bi radi dosegli, je, da ohra
nimo zdravstvene domove, zato 

si toli ko prizadevamo, da bi pros
tore v zdravstvenih domovih la
hko najeli tudi zasebniki." 

Tednik; Koliko pa bo privati
zacija prizadela bolnišnice? 

Dr. Voljč: "Na tem področju je 
popolnoma drugače. Tu min
istrstvo za zdravstvo ne bo rado
darno s koncesijami, če se bo 
izkazalo, da bi odhod zdravnikov 
znekega oddelka pomenil sesutje 
tega oddelka oziroma celo 
bolnišnice. Nemogoče si je 
privoščiti, da bi s kirurškega od
delka odšli trije kirurgi, novih pa 
ne bi bilo. V tem primeru ni več 
oddelka, ki bi lahko ne moteno 
deloval. Če pa oddelek dobi tri 
nove, je vprašanje, ali lahko do
volimo, da kirurgi, ki so odšli v 
zasebništvo, "odnesejo" toliko in 
toliko ambulantno-special-
ističnega dela, ker ima vsak 
bolnišnični oddelek tudi special
istične ambulante. Vsi, ki bodo šli 
v zasebno dejavnost iz bolnišnic, 
računajo na to delo, ne pa na hos-
pitalno. Posebej je to nevarno pri 
majhnih bolnišnicah, kot je na 
primer ptujska." 

Tednik: Kaj se bo spremenilo 
na področju osebnih dohodkov 
zdravnikov? Zdravniki so 
nezadovoljni, ponovno grozijo s 
stavko. 

Dr. Voljč: "Na ministrstvu se 
tega stanja zavedamo. Že od 
prvega novembra se intenzivno 
pogajamo s sindikati zdravstva in 
zdravnikov ter zobozdravnikov. 
Upamo, da bomo problem v 
najkrajšem možnem času zado
voljivo rešili." 

Tednik: Kako pa bo s skladom 
za naložbe v zdravstvu? 

Dr. Voljč: "Državni zbor je v 

Dr. Božidar Voljč 

okviru prvega branja sklad 
podprl z veliko večino, pred nami 
pasta še dvebranji. Jasno je, dabo 
del vlade storil vse, da sklad ob 
drugem branju ukinemo. 
Pripravljeni smo tudi na to, a 
hkrati predlagamo, da bi 
namesto sklada imeli zakon o in
vesticijah v zdravstvu. V skra
jnem primeru se bomo morali od
povedati presežkom Zavoda za 
zdravstveno zavarovanje 
Slovenije, kar pomeni milijardo 
letno, v štirih letih torej štiri mili
jarde . Načrtujemo, da bi za inves
ticije v zdravstvu v naslednjih 
štirih letih zbrali štirinajst mili
jard. Deset je zagotovoljenih, in 
če se bomo štirim morali od
povedati, se bo investicijski ciklus 
podaljšal na šest let." 

Tednik: Kako kot minister za 
zdravstvo oceiyujete sprejem 
novega davka na cigarete? Ali bo 
to vplivalo na upočasnitev spre
jema zakona o omejevanju po
rabe tobačnih izdelkov? 

Dr. Voljč: 'Tega ne smete 
povezovati. To je davek na 
cigarete, ki nima ničesar skup
nega z zakonom. Dogovor, ki ga 
moramo z ministrstvom za fi
nance sprejeti, je samo v tem, da 
bi se v skladu s priporočili Evrop
skega sveta in Svetovne 
zdravstvene organizacije dogo
vorili, kolikšen del tako zbranih 
sredstev bo ministrstvo za fi
nance namenilozapreventivne in 
vzgojne programe, s katerimi naj 
bi zmanjšali razširjenost kajenja v 
Sloveniji. Zaradi tega davka 

zakon, ki bo, upam, v januarju šel 
v drugo branje, zanesljivo ni 
ogrožen. Res pa je, da je min
istrstvo za finance 'poželo njivo', 
ki smo jo s svojim doscdnjim de
lom v slovenski družbi v veliki 
meri pripravili na ministrstvu za 
zdravstvo. Ko smo pripravljali 
teren za sprejem zakona o ome
jevanju uporabe tobačnih 
izdelkov,smoz različnimi prijemi 
vplivali na miselnost in 
razpoloženje slovenske družbe 
do kajenja na.sploh. Zaradi tega 
je bil ta davek v parlamentu lažje 
sprejet." 

Tednik: Kdaj bomo torej spre
jeli zakon o omejevanju uporabe 
tobačnih izdelkov? 

Dr. Voljč "Z zakonom naj bi 
zmanjšali razširjenost kajenja v 
Sloveniji. To je moj cilj in moja 
naloga. S kadilci .se ne bom šel 
križarske vojne. Prizadevamo si, 
da bi preprečili nov dotok kadil
cev. Če pogledate reklame: sami 
lepi in lepo oblečeni mladi ljudje 
so prej reklama za zdravje kot za 
cigarete. Zakaj so reklame 
takšne? Ker so namenjene 
odraščajoči mladini, da se bo 
odločila za kajenje. In če bomo 
uspeli pri mladini, bomo imeli 
manj kadilcev, ne glede na to, da 
rezultati anket kažejo, da bi 80 
odstotkov kadilcev rado nehalo 
kaditi." 

Tednik: Prepričana sem, da bi 
pri omejevanju porabe tobačnih 
izdelkov uspeli, če bi omejili tudi 
prodajo cigaret. Sedaj jih proda
jamo povsod? 

Dr. Voljč: "O tem se bomo še 
pogovarjali. Zaželeno je, da bi 
cigarete prodajali samo tam, kjer 
se prodaja tobak, torej v trafikah. 
Tudi meni ni všeč, da se tobak 
prodaja v samopostrežni h trgovi
nah in še kje." 

Tednik: Kako boste dosegli 
prepoved kajei\ja v vašem min
istrstvu? 

Dr. Voyč: "To že delamo. Nik
oli se ne sme preveč hiteti. V 
Amer i ki so na pri me r potreboval i 
tri leta, da so iz zdravstvenih us
tanov pregnali cigarete." 

MG 

ROJAKINJA MIRA ARIH RUFFIER 
"Materinšč^jna se ne da pozabiti" 

Na, sedaj že tradicionalno, 
srečanje slovenskih rojakov v 
Radence, so prišli Slovenci od 
povsod, čeprav v teh kratkih 
prazničnih dneh morajo v domovini 
veliko postoriti. Vsi po vrsti so 
zatrjevali, da se v Slovenijo ze lo radi 
vračajo. Kljub temu, da nekateri že 
dalj časa živijo v okolju, kjer zelo 
malokrat slišijo s lovensko besedo, 
še vedno ze lo lepo govorijo materin 
jezik. 

Srečanje z Miro Arih Ruffier je 
bilo malce nenavadno in naključno. 
Mira je v predverju kongresne 
dvorane zelo tekoče in lepo 
prepevala slovenske narodne 
pesmi ob spremljavi citrarke Vide 
Učakar. Nagovorila sem jo v pre
pričanju, da ta uglašeni duet nas

topa skupaj že vrsto let. Ob moji 
trditvi, se Mira od srca nasmeji in 
pove, d a j e lanskega 23. novembra 
minilo že trideset let .karživivFran-
ciji. 

"Zdaj živim v Vilifonttainu to je 
ze lo lepo mesto v predmestju 
Lyona in tam ni posebej veliko 
Slovencev. Običajno je to že tretja 
generacija in tam se ne družimo 
prav veliko. Tudi po tolikih letih mi 
je še vedno uspelo obdržati zelo 
pristne in dobre stike z mojo 
družino v Mariboru. Vsaj enkrat na 
leto, največkrat je to dopust, 
preživim v naši lepi Sloveniji. Pri 
nas se ze lo dobro počuti tudi moj so
prog. Čeprav je Frncoz, pravi, da se 
počuti malo Slovenec in se je hitro 
naučil slovenščine. Tudi sinova 
rada prihajata v Slovenijo. Z e l o 
rada pa preberem tudi slovensko 
literaturo. Veste , če v mladosti 
preživiš tako lepe trenutke, se jezik 

ne pozabi tako hitro", kar z malo 
nostalgije pojasni Mira. 

Na vprašanje, kako v Franciji 
sprejemajo tujce pove: "Tako kot 
vse druge države tega sveta, se tudi 
Francija srečuje z veliko gospodar
sko krizo. Ker delam v državni 
službi kot socialna delavka, 
opažam, daje tudi Francijo zajel val 
brezposelnosti. T o je trenutno na
jvečji socialni problem in je mno
gokrat vzrok drugim socialnim 
problemom. Francozi pravijo, da so 
to problemi novega uboštva. 
Ljudje, ki ,so .še pred kratkim imeli 
ustrezno zaposlitev in prejemali 
zadovoljive dohodke, se čez noč 
znajdejo pred številnimi problemi. 
Ne morejo plačevati stanarin, 
šolnine.. . Mislim, da je pri nas še 

Mira Arih Ruffier; "Še vedno se počutim Štajerka" 
vedno sociala prijaznejša kot v 
Franciji. Ko se prijaviš na uradu za 
brezposelne, ti postavijo tudi zelo 
stroge pogoje. Trikrat ti ponudijo 
delo , ne glede na tvojo izobrazbo. 
Če delo odkloniš, ti socialno pod
poro takoj ukinejo. Tu ne poznajo 
milosti. 

Tudi v Mariboru se kaže velika 
brezposelnost, vendar sem vesela, 
saj opažam, da kljub temu ostaja 
Štajercem smisel za humor in opti
mistično gledajo v prihodnost." 
Svoje razmišljanje pa je 
sklenila:"Takšna srečanja kot nam 
jih pripravljajo vsako leto v Raden
cih, so ze lo koristna. Vsak, ki je 
zaradi takšnih ali drugačnih razlo
gov zapustil Slovenijo, prinaša iz 
svoje druge domovine nova 
doživetja ter izkušnje, ki so za našo 
mlado državo lahko ze lo koristna." 

Besedilo in posnetek: 
Marija Slodnjak 

NA OBISKU PRI IVANU STAMPARJU V FRANKOVCIH 
D kakšnem boljšem življenju smo vedeli bolj malo 

Ob osemdesetem rojstnem dnevu o njem nisem uspela nič 
napisati, zato sem se odločila, da to popravim štiri leta pozneje. 

Obiskala sem ga na njegovem 
domu v veliki kmečki hiši, s prav 
tako velikim gospodarskim pos
lopjem in dvoriščem v Frankovcih 
31 ,kjerž iv i tazženoMalč iko . Rodil 
se je 12. decembra 1909. leta, kot 
predzadnji med osmimi otroki 
srednjevelikega frankovskega 
kmeta. 

Hanzek, ali pa Štamparjev 
dedek, kot ga kličejo Frankovčani 
ter njegovi domači, je obiskoval os 
novno šolo na "visoki šoli" Hum, 
odkoder je imel lep razgled na vse 
strani. Kdo ve, kaj s e j e takratnemu 
šolarju vse podilo pomožganih inga 
ob pogledu na širjave pod sabo 
vleklo v beli svet. T o se mu je kas
neje, ko so ga starši po delu na 
domači kmetiji poslali v dveletno 
zadružno šolo v Ljubljano, tudi 
uresničilo. Tam se je srečal s 
kmečkimi fanti in dekleti iz 
območja celotne I^ravske 
banovine. Precej sveta je spoznal 
tudi ob služenju v kraljevi staroju-
goslovanski vojski v Beli crkvi v Ba-
natu, z ravnicami in vsem ostalim, 
kar je imelo veliko skupnega z nje
govim rojstnim krajem in širjavo, ki 
se je odpirala južno od Drave. 

Vel iko reči mejczanimalo izčasa 
njegove mladosti in Štamparjev 
dedek je rade volje odgovarjal. 
'Takrat smo pač poznali takšno 
življenje, kot je bilo tukaj že us
taljeno, o kakšnem boljšem nismo 
kaj dosti vedeli. Strojev ni bilo, 
skoraj vse seje delalo ročno, pa tudi 
več delovnih rok je prijelo za delo 
kot danes. Davki in druse daiatve so 

bile, če jih gledam z današnjimi 
očmi, še kar znosne. Če pa primer
jamo današnje družabno in tudi 
družinsko življenje s tistim pred vo
jno, lahko mirno trdim, da je bilo 
veliko lep.še, kot danes. Na vasi smo 
ljudje bolj skupaj držali, več je bilo 
medsebojnega spoštovanja, tako 
med člani družine kot sovaščani. 
Spomnim .se, da smo veliko 
prepevali in to pri vsakem delu. 
Najbrž nas je tudi pesem bolj 
združevala." 

Zanimalo meje tudi, kakšen je bil 
takrat pred drugo vojno utrip 
političnega življenja na vasi. Pove, 
daje bi loživahno, tudi Frankovčani 
so bili eni privrženi sokolom, drugi 
orlom, vendar se ljudje zaradi tega 
medsebojno niso sovražili. Ti pre
prosti kmečki ljudje, glol^oko 
zasidrani v kmečko zemljo in delo 
na njej, s o premogli veliko več 
politične zrelosti, kot današnji poli
tiki. Zanimivo pa je. da je bil v 
Frankovcih samo en član predvo
jnega Društva kmečkih fantov in 
deklet. 

Dobro, če ne že kar zagrizeno, so 
se v tistih časih pripravljali na 
volitve. Imeli so svoje kandidate, ki 
so jih podpirali. "Velika večina na 
podeželju je bila bolj klerikalno us
merjena," še dodaja dedek Hanzek. 

Druga vojna je prinesla nemir 
tudi k Stamparjevim, Hanzek je bil 
spočetka pri nemškem rdečem 
križu, kot veliko drugih, kasneje pa 
je odšel v partizane na Dolenjsko. 

"Seveda sem bil po končani voini 

nad marsičem razočaran, vendar 
sem si dejal, da vse to pač sodi k 
takšnemu - povojnemu življenju." 

Pri Štamparjevih so imeli po 
drugi vojni precej sreče, saj se nje
govega posestva nova oblast ni 
lotila z nobenimi, takrat znanimi 

"ukrepi. Malo pred reformo so ga 

starši razdelili otrokom in tako pod 
udar nacionalizacije niso prišli, kar 
je Hanzek danes še posebej vesel. 
Takšno posest, kot ga je od svojih 
staršev prevzel, ima še danes. 

Po drugi vojni se je poročil, 
nevesta je prišla iz Dobrave in vsi, ki 
se ju iz tistih časov spomnijo, vedo 
povedati, da lepšega mladega para, 
kot sta bila Hanzek in Malčika, ni 
bi lodalečnaokol i . 

Ker so leta in trdo delo na kmetiji 
ter bolezen storili svoje, se dedek 
Hanzek danes drži boli kuhinie. 

žena Malčika pa postori ostalo. Pri 
vseh večjih delih jima pridno poma
gajo hčerka Majda, zet Mirko in 
tudi vnuk Mitja, ki se s kolesom iz 
Ormoža rad pripelje na obisk k 
dedku in babici. 

Vel iko bere, pri hiši je ob Ted
niku še vrsto drugih časopisov in re

vij. Po televiziji in radiu redno 
spremlja vse dnevne dogodke in 
politiko. O vsem se rad pogovarja z 
ljudmi, najraje pa ima tiste obisk
ovalce, ki si vzamejo čas, da z njim 
pokomentirajo o vsem, kar se pri 
nas dogaja. 

Kaos, ki ga imajo nekateri poli
tiki in stranke do partizanskega bo
jevanja, še fKDsebcj, ko dajejo v isti 
koš domobrance in partizane. 

Kljub zdravsh'enim težavam je še vedno dobre volje in 
nasmejan. (Foto: Štefan 

\ida Topolovec 

PLANINSKO DRUŠTVO PTUJ 
1953-1993 

Ob 404etnici 
Nadaljevanje iz prejšnje 

številke 
D() prepotrebnih finančnih sredstev so 

planinci na začetku prišli tako, da so or
ganizirali planinski ples. Dobljena sred-
st\a so nato uporabili za organizacijo 1. 
smučarskega tekmovanja, ki so ga izvedli v 
zimskih mesecih 1954. Tekmovanja se je 
udeležilokar 4.5 tekmovalcev. 

Ta akcija je imela močan odziv med 
občani Ptuja, saj je število planincev v letu 
19.54 naraslo ha 202. Od tega je bilo 17 de
lavcev, 120 uslužbencev, 58 mladmcev in 7 
kmetov. 

Prvi val navdušenja seje žal polegel že v 
naslednjem letu. Nekateri člani vodstva so 
pričakovali več, kot so v danih okoliščinah 
lahko dosegli, zato je nastopilo malodušje. 
Tak odnos se je hitro čutil, saj je upadla ak
tivnost, pa tudi število članov seje znižalo 
na 145. V takih razmerah in po odstopu 
prvega predsednika je leta 19-55 prevzela 
predsedniško mesto Hllda Sršen, tajnik 
paje postal prizadevni Drago Jošt. Z veliko 
aktivnostjo in ob podpori d rugih članov vod-
st\a se je društvo obnovilo in nadaljevalo 
uspešno delovanje. Del članstva se je takrat 
zavzemal za obnovitev planinskega doma 
na Donački gori, ki je bil med vojno porušen. 
Odstranili so že ruševine, vendar do ob
novitve planinskega doma potem ni prišlo 
predvsem zaradi pomanjkanja finančnih 
sredstev in neenotnosti planinskega vod
stva. 

Poleg nekaj organiziranih izletov 
manjših skupin so 19.55. ponovno organizi
rali planinski ples, ki je prinesel društvu 
nekaj denarja. V zijnskem času so ga po
rabili za organizacijo smučarskega tečaja 
za mlade planuice. 

Število odraslih članov je sicer še vedno 
upadalo, razveseljivo paje bilo, daje bilo v 
planinskih vrstah vedno več mladih. 
Društvo spna ni ijnelo kadra, ki bi delal z 
mladino. Leta 1956je začel delati z njo pro
fesor Dane Hriberšek, Bil je tudi pobudnik 

za organiziranje mladinskega odseka pri 
društvu, s tem paje nastala prva organizi-
ranaoblikadelamladihptujskihplanincev. 

Nova organizacijska oblika je dala tudi 
nove pobude. Izlelništvo je postalo 
množično, uvedena pa so bila tudi propa
gandna predavanja. Vse več članov, pred
vsem mladih, se je zanimalo za planuiske 
transverzale. Udeleževal i sose raznih plan
inskih taborov, med drugimi tudi tabora v 
Prokletijah. Začelo se je živahno s(xle-
lovanje z bližnjimi planinskimi ui drugimi 
sorodnimi društ\i. 

Po dveh letih osipa članstva (leta 1955-
145 in leta ]95(i -133) se je to v letu 1957 
občutno dvignilo. Tedaj je bilo vključenili v 
društvo 319 planincev, od tega 228 članov, 
76 mladincev in 15 pionirjev. 

Vodstvo je ostalo v teh letih ves čas isto, 
le da je novoustanovljeni mladinski odsek 
od leta 1957 do 1960 vodil |)rofesor Dane 
Hriberšek. 

Planinskodruštvoje organiziralo v letih 
19.56 i n 19.57 d va s m učarska tečaja za m I ad-
ince in |)ionirje na Panorami ob dokaj 
številni udeležbi. 

Leta 19.56 je društvo organiziralo že 111. 
planinski ples, s katerim si je zopet 
prislužilo nekaj sredstev. Istegaleta so ptu
jski planinci za \ ečjo popularizacijo svoje 
dejavnosti orgiinizirali tri filmske pred
stave v kinu: Naše stene. Reševanje v plani
nah in V Alpah. 

Bolj aktivno je bilo društvo leta 19.57. Iz
vedli so veliko izletm, npr. na Celjsko k()č'o, 
lvanščico.Lubnik,TrebevičinnaH(mianijo 
v BI H, po pob orski t ransverzal i. v Logarsko 
dolinoinnaOkrešelj idr.Tegaletajebilaus-
tanovijena planinska skupina na ptujski 
gimnaziji. Društvo je orgnaiziralo v tistem 
letu ludi zanimivo predavanje Marjana 
Keršiča-IJelača Barve naših gora jeseni in 
pozuni. 

Se nadaljuje 
J..1. 
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A-LIGA MALEGA NOGOMETA MNZ PTUJ 
Rezultati 5. kola: Poetovio Party Club 54: Zagi avto 4:3, Mark-

ovci:Bistro Mojca 3:2, Tames:Bife pri Mici 4:0, Video Panda:Ma-
jolka 2:5, Gumanno:Kovinostrugarstvo Zamuda 3:2. 

Rezultati 6. kola: Bite pri Mici:Video Panda 5:7, Bistro Mojca: 
Tames 1:4, Zagi avto:Markovci 5; 1, Gumanno:Poetovio2:2, Kovi-
nostrugarstvo Zamuda:Majolka 3:0. 

1.POETOVIOP.CLUB54 6 5 1 O 25:10 11 
2.<5UMANNO 6 4 1 1 15:12 9 
3.MAJOLKA 6 4 0 2 37:17 8 
4. KOVINOST.ZAMUDA ....6 4 O 2 21:11 8 
5.MARKOVCI 6 4 O 2 15:16 8 
6. ZAGI AVTO 6 3 1 2 18:11 7 
7. VIDEO PANDA 6 2 0 4 16:22 4 
8.TAMES 6 2 O 4 15:30 4 
9. BISTRO MOJCA 6 O 1 5 6:24 1 
10 BIFE PRI MICI 6 0 0 6 10:25 O 

Pari 7. kola:Športna dvorana Center, sobota, 15. januarja 1994: 
14.00 - Markovci : Gumanno, 14.35 - Tames : Zagi avto, 15.10 -
Video Panda : Bistro Mojca, 15.45 - Poetovio Party Club 54: Kovi-
nostrugarstvo Zamuda, 16.20-Majolka: Bife pri Mici. 

B-LIGA MALEGA NOGOMETA MNZ PTUJ 

Rezultati 6. kola: Sara : Park pri Lizi 13:3, Mela Tomaž: Bistro 
Robi 1: 1, Lipa : Partizan Ivanjkovci 1:3, Center Tehnoservis : 
Inštalaterstvo Bezjak 0:10, Vitomarci: Bistro Lipa 7:1, Tarok a.p. 
Hvaleč: Šmamica 5:3, Juršinci: Zavod93 8:3, Copy annon : Žoga 
2:9, Bistro Milena: Pizzerija Slonček 2:8. 

Rezultati 7. kola: Park pri Lizi . Bistro Milena 9:2, Pizzerija 
Slonček: Trsek 4:3, Žoga: Sara 3:0, Zavod 93: Copy Cannon 4:3, 
Bistro Lipa : Juršinci 3:3, Inštalaterstvo Bezjak : Vitomarci 0:=, 
Partizan Ivanjkovci CenterTehnoservis5:3, Bistro Robi :Lipa5:3, 
Šmamica :MelaTomaž3:0. 

1. PIZZERIJA SLONČEK ....7 7 0 0 32:12 14 
2. iNŠTALATBEZJAK 7 7 1 O 46:10 13 
3. ŽOGA 7 6 O 1 34:12 12 
4. TAROK A. R HVALEČ 6 5 1 O 28:17 11 
5. BISTRO LIPA 7 3 3 1 22:23 9 
6. PART.IVANJKOVCI 7 4 0 3 24:16 8 
7. ZAVOD 93 7 3 2 2 20:25 8 
8. VITOMARCI 6 3 1 2 25:10 7 
9. JURŠINCI 6 2 2 2 20:12 6 
lO.BISTROROBI 7 2 2 3 24:24 6 
ll.TRSEK 6 2 1 3 13:15 5 
12.CORY CANNON 6 2 1 3 16:22 5 
13. SARA 6 2 0 4 21:22 4 
14.ŠMARNICA 7 2 0 5 16:21 4 
15. PARK PRI LIZI 7 1 2 4 21:37 4 
16. LIPA 7 1 1 5 17:35 3 
17. MELA TOMAŽ 7 O 3 . 4 9:31 3 
18. BISTRO MILENA 6 1 O 5 13:29 2 
19.CENTERTEHNOSERVIS..7 1 O 6 13:41 2 

Pari 8. kola: Športna dvorana Mladika, nedelja,16. januarja 
1994: 15.30 - Trsek : Park pri Lizi, 16.00 - Lipa:Šmamica, 16.30 -
Center Tehnoservis : Bi.stro Robi, 17.00 - Vitomarci : Partizan : 
Ivanjkovci, 17.30 - Juršinci : Inštalaterstvo Bezjak, 18.00 - Copy 
Cannon :Bistro Lipa, 18.30-Taroka.p. Hvaleč: Mela Tomaž, 19.00 
- Sara: Zavod 93,1930 - Bistro Milena: Žoga. 

Branko Lešnik 

PREJELI SMO 
Strelci najboljši v občini 
Strelci so bili doslej večkrat le 

za malenkost ob naslov najboljše 
športne ekipe občine Ptuj, letos 
pa so zanesljivo najboljši. Zakaj? 

SD Jožeta Lacka je 
zmagovalec 1. slovenske liGe v 
streljanju s pištolo in edi na ekipa, 
kije zmagala na ravni republike v 
ligaškem tekmovanju. Za ekipo 
so streljali Alojz Trstenjak, Lud
vik Pšajd ml., Janez Štuhec, 
Dušan Junger in Slavko Ivanovič. 

Ptujski strelci imajo v 2. državni 
ligi edini dva predstavnika. 

Ptujski strelci so ekipni državni 
prvaki s standardno zračno 
pištolo, z malokalibrsko pištolo 
proste izbire, z malokalibrsko 
serijsko pištolo (Trstenjak, Pšajd, 
Štuhec) in s pištolo velikega kali
bra (Stražišar, Ivanovič, Trsten
jak). Člani so najboljša ekipa 
Slovenije v streljanju s pištolo. 

Ptujski mladinci so najbolj.ša 
ekipa Slovenije v streljanju s 
pištolo. 

Državni reprezentanti 
Slovenije so naslednji ptujski 
strelci: Trstenjak, Štuhec, Pšajd, 
RaušlovainSeiišek. 

Janez Štuhec je dvakratni 
prvak Slovenije, deveti in deseti 
na Sredozemskih igrah, uspešen 
v svetovnem pokalu, najboljši 
strelec s pištolo v Sloveniji in 
najbrž najboljši športnik Ptuja. 

Gorazd Selišek je štirikratni 
prvak'Slovenije - s standardno 
zračno pištolo, malokalibrsko 
pištolo proste izbire, standardno 
malokalibrsko pištolo in maloka
librsko športno pištolo ter tretji s 
serijsko MK pištolo. Udeležil se 
je mladinske olimpijade. 

Alojz Trstenjak je viceprvak 
Slovenije in strelec ekipe, ki je 
petkrat zmagala. 

Najperspektivnejši mladinki 
sta Mojca Gula (kot pionirka 
dvakrat četrta v državi) in Alenka 
Peteršič (kot pionirka reprezen-
tantka Ptuja v članski in mladin
ski konkurenci). 

Torej - kot je RajmUnd De-
bevc najboljši strelec na svetu, je 
Strelsko društvo Ptuja najboljše 
društvo v občini Ptuj za leto 1993. 

S.L 

S t r e l s k e v e s t i 

# V četrtem kolu prve slovenske lige so ptujski strelci premagali Škofjeločane za 16 krogov. 
Nastopili so v sestavi Štuhec, Pšajd in Ivanovič. Stuhecje zmagal tudi v konkurenci posameznikov, 
Ptujčani pa so sedaj ekipno drugi. 

•DrugaptujskaekipasejcvdrugiligipomerilazekipoizSevniceinjopremagalazal9krogov. 
Nastopili so v sestavi Selinšek, Pulko in Stražišar. Med posamezniki je bil najboljši Pulko, ki je 
pristreljal543 krogov. 

# V soboto se je preizkusilo 15 ptujskih strelcev na tretjem odprtem tekmovanju najboljših 
slovenskih strelcev. V odsotnosti Alojza Trstenjaka so drugi ptujski strelci streljali nekoliko pod 
svojimi zmožnostmi, in sicer Janez Štuhec557 krogov, Ludvik Pšajd553krogov,pohodnasloven-
ski vrh pa je najavil mladinec Marko Koren. Pri dekletih je od Ptujčank zelo dobro streljala Mojca 
Gula, ki je z zračno puško dosegla 359 krogov, Majda Raušl pa s pištolo 362 krogov, s čimer je 
potrdila svoj na.stop v Miinchnu. Mateja Rozman je dosegla osebni rekord s 352 krogi. 

McZ «. 

ZIMSKI TABOR NA ZELENICI 
V času zimskih počitnic (20.2.94 - 26.2.94) or

ganiziramo zimski smučarski tabor na Zelenici. 
Cena tabora je 20.000 sit, za mladino do 14. leta 
pa 18.000 sit in vključuje: 

-6 polnih penzionov 
-6-dnevno smučarsko karto j 
- avtobusni prevoz i 

Pogoja za prijavo sta starost nad 12 let in zado
voljivo znanje smučanja. Prijave zbiramo do 
zasedbe mest in ob prijavi se plača prvi obrok 
10.000 sit (9.000 sit do 14. leta). 

Drugi obrok je potrebno poravnati do 15.2.94 
Prij ave zbi ra ga. Ale nka Zorko v društven i pi s-

ami, Minoritski trg 5, vsak torek od 17. do 18. in 
petekodl6.dol8.ure. 

Planinski pozdrav! 

Rokometni klub Drava ob j 
končujeta wm 

Ob koncu leta in ob uspešni tekmovalni sezoni Rokometnega kluba Drava Ptuj je vodstvo 
pripravilodružabni večer, na katerem seje zbralo nad 100 igralk, igralcev, trenerjev in športnih 
delavcev. Ob tej priliki je predsednik Ivan Gomilšek, čigar zasluga je, daje Rokometni klub 
danes tako v Ptuj u kot v Slovengi eden n^jmoč nejših športnih kolektivov, govoril o sedanjosti in 
prihodnosti rokometa v Ptuju. 

V klubu je nad 150 aktivnih igralcev in igralk, ki 
nastopajo v rednem tekmovanju v sedmih kategori
jah. 

Vodstvo se zaveda, da je pred njimi še dosti težkih 
nalog in napornega dela, da dosežejo zastavljene 
cilje. 

ImajoprofesionalnegatrenerjaIvanaHrupiča,ki 
strokovno vodi delo trenerjev ekip in je zaslužen za 
dosežke članske ekipe. 

Resje,daimajov.se ekipe trenutnoprosto,vednar 
morajo člani pričeti priprave takoj po praznikih, saj 
se tekmovanje nadaljuje že sredi januarja. Dosežek 
članske ekipe vjesenskem deluje največji do danes, 
s svojo kvaliteto so dokazali, da sodijo v sam vrh 
slovenskega rokometa. Ob prekaljenih, rutiniranih 
igralcih se kalijo mladi, ki so vzgojeni v domačih 
vrstah. Na priprave bodo igralci odpotovali v 
Radence, saj menijo, da so tam vsi pogoji zauspešno 
delo in treninge. 

S polnim razumevanjemjevodstvo kluba sprejelo 
neuspeh članic v državni ligi. Žal so trenerji, ki so 
ekipo vodili pred prvenstvom, zatrjevali, da je ekipa 

dovolj sposobna in močna. A ni tako; volja in bor
benost nista dovolj za uspeh v tej konkurenci, zato si 
vodstvo prizadeva, da se ekipa za spomladanski del 
okrepi. 

Druge ekipe so dokaj uspešne in v njih se kalijo 
novi igralci in igralke, ki bodo dostojno zamenjali 
svoje starejše kolege. 

Vsi uspehi in vsedeloje vezano na velika finančna 
sredstva. V vodstvu se zavedajo, da bo težko zago
toviti vse, kar potrebujejo, a če bodo uspehi, bo lažje 
najti sponzorje, ki bodo s svojim razumevanjem pri
pomogli k nemotenemu delovanju kluba. 

Uspehi nedvomno privabljajo širok krog gledal
cev, kar dokazuje obisk na tekmah, zato velja za
hvala vsem, ki s svojim bodrenjem in navijanjem v 
kritičnih trenutkih še kako pomagajo ekipam. 

Ob končuje g. Gomilšek izrekel zahvalo vsem, ki 
so pripomogli k uspešnemu delovanju kluba, ter 
zaželel igralkam, igralcem, trenerjem, športnim de
lavcem, sponzorjem in gledalcem zadovoljne 
praznike ter zdravo, uspešno in srečno novo leto 
1994. M. Zupane 

MALI NOGOMET 
Izžrebani pari za državno prvenstvo 
v soboto so v ptuj sklh Termah izžrebali skupine za d ržav no prvenstvo v malem nogometu, ki bo 29. 

januarja v ptujski dvorani Center. To bo tretje državno prvenstvo, sicer pa deseto prvenstvo doslej. 

Nastopilo bo osem ekip, 
zmagovalcev posameznih me
dobčinskih nogometnih zvez. 
Najboljše petčlanske nogometne 
ekipe se bodo pomerile vsaka z 
vsako, razdeljene bodo v dve 
skupini. Ptujska ekipa Poetovio 
Party Club 54 je izžrebala nastop 
v skupini A in bo najprej igrala z 
Škofjeločani (klub Marmor 
Stripy), v drugem krogu z Mari
borčani (klub Carioce), v tretjem 
pa s Celjani (Sportklub). V B 
skupini bodo nastopile ekipe iz 
Križevcev pri Ljutomeru, Litije 
(Inženiring Šarbek), Nove 
Gorice (Hlapi Šampier) in Biba 
beli križ iz Portoroža. 

Klubi malega nogometa bodo 
igrali z registriranimi igralci in po 
pravilih mednarodne nogometne 
zveze. Tekme bodo trajale 2 krat 
po 15 minut, finalna pa 2 krat 20 
minut. Državno prvenstvo v 

malem nogometu bo torej 
privabilo ljubitelje nogometa v 
ptujski Center zadnjo januarsko 
soboto od 9. ure, ko bo na vrsti 
prva tekma, do pol osme zvečer, 
ko se bosta najboljši ekipi pomer

ili za naslov državnega 
zmagovalca. Domača ekipa bo 
nastopala v zelenih oziroma v 
belo-rdečih dresih. 

M. Zupanič 

Ptujska ekipa je izžrebala najprej igro s Škofjeločani. 

OBČINA PTUJ 
SEKRETARIAT ZA DRUŽBENE DEJAVNOSTI 
PONOVNI RAZPIS ZA IMENOVANJE VRŠILCADOLŽNOSTI DIREKTORJA 
ŠPORTNEGA ZAVODA PTUJ 
Do imenovanja direktorja športnega zavoda v skladu z zakonom in odlokom o ustanovitvi šport-

negta zavoda bo naloge opravljal vršilec dolžnosti direktorja. Vršilca dolžnosti direktorja šport
nega zavoda bo imenovala Skupščina občine za odbobje 6. mesecev. 
Vršilec dolžnosti mora v svojem mandatu pripraviti: 
- statut zavoda; 
- akt o sistemizaciji delovnih mest v soglasju z ustreznim upravnim organom ustanovitelja zavoda. 
Pogoji za imenovanje vršilca dolžnosti direktorja športnega zavoda Ptuj: 
-visokošolska izobrazba; 
- najmanj 3 letne delovne izkušnje; 
- dobro poznavanje športa; 
- delovanje na področju športa vsaj 5 let 
- organizacijske in vodstvene sposobnosti; 
- da predloži program razvoja športa v okviru športnega zavoda Ptuj, ki naj vsebuje vizijo, smotre in 
cilje na področju športa. 
Športni zavod Ptuj bo opravljal predvsem naslednje naloge: 
- izdelava strokovnih osnov za oblikovanje, vodenje in izvajanje politike športa v občini Ptuj; 
- povezovanje vseh strokovnih področij, vključenih v športno kulturo (množični šport, vrhunski 
šport, športna vzgoja, mejna področja); 
- nudenje organizacijske in strokovne pomoči športnim društvom in posameznikom pri izvajanju 
špKJrtne dejavnosti v smislu izboljšanja stanja; 
- sodelovanje s šolami, športnimi društvi in posamezniki pri izvedbi šolskih in množičnih športnih 
tekmovanj; 
- gospodarjenje s športnimi objekti v lasti občine; 
- izdelava in vodenje računalniško podprtega informacijskega sistema za področje športa v občini 
Ptuj; 
- prodaja blaga in storitev. 
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojevpošljite v roku 10 dni odobjave tega razpisa na nas
lov: Občina Ptuj, Sekretariat za družbene dejavnosti. Mestni trg 1, Ptuj 
O izbiri kandidata bo odločala 5 članska komisija, sestavljena iz predstavnikov stroke in občine. 
Vse podrobnejše informacije dobite na Sekretariatu za družbene dejavnosti. Mestni trg 1, pri 
g.Kristini Šamperl - Purg na »771-131. 

SEKRETARIAT ZA DRUŽBENE DEJAVNOSTI 
OBČINE PTUJ 

http://petekodl6.dol8.ure
http://daimajov.se


PISE: MIRKO KOSTAN.IEVEC 
^ Predpis i 9 Imiečliem 
P tur izmu ] 

RAZLIČNOSTI v PTUJSKI IN ORMOŠKI OBČINI 
!a8«lilil>»8ii888̂̂  

1. nadaljevanje 

OBČINSKI ODLOKI IN PRAVILNIKI 
a) v ptujski občini 

Na podlagi 97. člena Obrtnega zakona (Ur. list SRS št. 1/79) in 
družbenega dogovora o pospeševanju kmečkega turizma v SR 
Sloveniji (Ur. list SRS .št. 38/81) je Skupščina občine Ptuj dne 31. 5. 
1983 sprejela Odlok o urejanju kmečkega turizma (Ur. vestnik občin 
Ormož in Ptuj št. 9/83). Ker .sem določbe tega odloka obširno prikazal 
v Tedniku št. 41/85 v članku pod naslovom Pravna ureditev kmečkega 
turizma, tokrat o njem ne bom pisal. Menim pa, daje koristno sedaj 
prikazati Odlok o dopolnitvah in spremembah Odloka o urejanju 
kmečkega turizma. Taje bil sprejet 8.7.1987 (Ur. vestnikobčin Ormož 
in Ptuj št. 16/87) in ureja vi notoče. 

KDO IMA LAHKO V I N O T O Č 
Lahko ga ima občan, ki se ukvarja s pridelavo grozdja in vina na vi

nogradniških območjih Haloz in Slovenskih goric, če izpolnjuje še 
drugevodlokupredpisane pogoje. Predvsem mora imeti za ukvarjanje 
z gostinsko dejavnostjo v obliki vinotoča ustrezno dovoljenje občin
skega organa (ob izdaji odloka je bil tak organ Komite za družbenoek
onomski razvoj in planiranje. 

IZDAJA DOVOLJENJA ZA POSLOVANJE VI 
N O T O Č A 

Občinski organ BO izdal dovoljenje za poslovanje vinotoča, ko bo 
ugotovil: 

- daje občan prijavil in atestiral letni pridelek vina; 

- da ima občan poprejšnje soglasje tržnega in kmetijskega inšpek
torata Uprave za inšpekcije Ormož in Ptuj za točenje nevstek-
leničenegavina; 

- da prostori in oprema ustrezajo minimalnim sanitarnim in te
hničnim pogojem, kar ugotovi Uprava za inšpekcije občin Ormož in 
Ptuj. 

KAJ SE S M E NUDITI V V I N O T O Č U 
Poleg lastnega, doma pridelanega vinaje v vinotoču dovoljeno gos

tom nuditi še doma pridelane in pripravljene lastne pijače, kot so: sad
jevec, sadni sokovi, naravno domače žganje ter domači kruh, zaseko, 
ocvirke in hladne narezke. 

FIRMA V I N O T O Č A 
Vinotoč mora biti označen na vidnem mestu s firmo, ki vsebuje ime 

in priimek lastnika vinotoča, navedbo dejavnosti in zaščitni znak, ki ga 
bo izdala Poslovna skupnostPo/ v gorice. 

b) V ormoški občini 

Na podlagi 92. člena Obrtnega zakona (Ur list SRS št. 1/79) in 
družbenega dogovora o pospeševanju kmečkega turizma v SR 
Sloveniji (Ur list SRS št. 38/81) je Skupščina občine Ormož dne 9.6. 
1983 sprejela Odlok o urejanju kmečkega turizma (Ur vestnik občin 
Ormož in Ptuj št. 10/83) ter ga delno spremenila in dopolnila z Od
lokom o spremembi in dopolnitvi odloka (Ur vestnik občin Ormož in 
Ptuj št. 20/85). Omenjeni odlok pa je skupščina Ormož odpravila in na 
podlagi 107. člena Obrtnega zakona (Uradni list SRS št. 15/86) in 
zgoraj omenjenega dogovora sprejela dne 13/4-1988 nov Odlok o ure
janju kmečkega turizma (Ur vestnik št. 14/88). Ker sem tudi določbe 
ormo.škega odloka z dne 9. 6. 1983 vključno z njegovimi poznejšimi 
dopolnitvami in spremembami obrazložil sočasno kot določbe ptu
jskega odloka (glej Tednik št. 41 in 42 iz leta 1985) in ker je ormoška 
skupščina novi Odlok z dne 13/4-1988, ki je v bistvu enak kot stari od
lok, razveljavila z odlokom dne 27. X. 1993 (Ur vestnik občin Ormož 
in Ptuj št. 29/93), menim, da ni potrebno v Tedniku prikazovati in 
komentirati vsebine razveljavljenih odlokov. 

ZAKAJ RAZVELJAVITEV O D L O K A 
Zakaj je Skupščin občine Ormož razveljavila omenjeni odlok? 

Priznati je treba, da so občinski odloki o urejanju kmečkega turizma 
zeloobšimi,dajev njih najti tudi določbe, kijihževsebujejo na temelju 
ZakonA o gostinski dejavnosti izdani republiški pravilniki, da vsebu
jejo nekatere določbe, ki prej ovirajo kot pa pospešujejo razvoj 
kmečkega turizma, itd. Verjetno je vse to in pa cit. 115. člen novega 
Obrtnega zakona (Ur list SRS št. 35/88), ki ne vsebuje več pooblastila, 
da bi lahko pogojeza opravljanje kmečkega turizmadoločaleobčinske 
skupščine, napotilo Skupščino občine Ormož, daje razveljavila omen
jeni Odlok o urejanju kmečkega turizma in pooblastila svoj izvršni 
svet, daje predpisal dodatno navodilo o minimalnih tehničnih pogo
jih, ki morajo biti izpolnjeni za opravljanje kmečkega turizma. 

O R M O Š K I PRAVILNIK 
Po pooblastilu svoje skupščine je Izvršni svet na podlagi 2 odstavka 

12. člena Zakon o gostinski dejavnosti dne 24. XI. 1993 sprejel Pravil
nik o dodatnih tehničnih pogojih za turi.stične kmetije (Ur vestnik 
občin Ormož in Ptuj št. 32/93), ki vsebuje tele najvažnejše določbe: 
oblike turistične kmetije, kdo je lahko nosilec dejavnosti turistične 
kmetije in kakšne pogoje mora izpolnjevati, kakšna kmetija se lahko 
ukvarja s kmečkim turizmom, postopek za pridobitev statusa tur
istične kmetije itd. 

OBLIKE TURIST IČNE KMETIJE 
Po 2. členu pravilnika se turistične kmetije glede na vrsto ponudbe 

razvrstijov naslednje oblike: stacionamaturistična kmetija, izletniška 
turistična kmetija, vinotoč. 

Konec prihodnjič 

ORMOŽ 

KMETIJSKA SVETOVALNA SLUŽBA PRIPRAVILA PROGRAM 
IZOBRAŽEVANJ ZA KMETOVALCE 

S predavanjem o tehnologiji pridelovanja koruze, 
pšenice, krompirja ter možnostih pridelovanja semenske 
koruze in ekonomike pri pridelovanju poljščin, se 20. 
janua rja ob 9. uri dopoldan v zadružni dvorani v Središču 
ob Dravi prične letošnje zimsko izobraževanje kmetoval
cev občine Ormož. Organizacija je tudi tokrat, kot leta 
poprej v rokah Kmetijske svetovalne službe iz Ormoža. V 
dveh mesecih, predavanja bodo potekala vse do druge 
polovice marca, bodo kmetovalce seznanili s številnimi 
novostmi iz raznih področij, od poljedeljstva, sadjarstva, 
vinogradništva, vrtnarstva, do živinoreje, bodisi v 
Ormožu, pri Veli ki Nedelji, Svetem Tomažu, Ivanjkovcih 
in Vitanu. Predavatelji bodo prišli izKmetijskegazavoda 
Maribor, Obdravskega zavoda za veterino iz Ptuja in iz 
domače občine. 

Strokovnjaki s področja 
poljedeljstva bodo kmetovalcem 
predstavili novosti v pride
lovanju koruze, oljnic, pšenice in 
krompirja. Na programu bo pre
davanje o varstvu poljščin pred 
boleznijo in škodljivci. Kmetje se 
bodo na teh predavanjih 
seznanili še o varstvu tal pred 
plazenjem, pravilni rabi tal ter 
novostih pri pridelovanju 
sladkorne pese s poudarkom na 
gnojenju z dušikom. Tudi o 
namakanjupoljščininvrtnintero 
organizaciji in delovanju 
namakalne zadruge bodo go
vorili v teh dneh. 

Predavatelji bodo kmetovalce 

seznanili o vseh potrebnih agro
tehničnih ukrepih na travinju po 
suši 1993 terzgospodarjenjem na 
travnatem svetu in o strojni 
opremljenosti kmetij. 

Za območje ormoške občine 
postaja vse bolj zanimivo tudi 
vrtnarstvo. Zainteresirani bodo 
poslušali vse o kakovosti vrtni n za 
trg ter o pakiranju za prodajo, 
trženju in semenarski selekciji v 
zelenjadarstvu. 

Sodobna kmetija mora voditi 
pravo knjigovodstvo. Tudi o tem 
bo govora na teh splošnih pre
davanjih. V zvezi s to temo bo 
tekla beseda še o ekonomiki 

kmetijske proizvodnje in o tem, 
kako uporabiti certifikate. 

vsem tisti, ki se bavijo s pride
lavo mleka, se bodo seznanili z 
njegovim higienskim pridobivan
jem, z ekosocialnim modelom 
specializirane kmetije pri prodaji 
mleka ter o pomenu pravilne pre
hrane živali ob pomanjkanju 
voluminozne krme. Na pro
gramu bo še predavanje o 
zdravstvenem varstvu goveda, 
negi parkljev in posledicah, ki jih 
povzroča njihovo slabo 
vzdrževanje. Na svoj račun bodo 
prišli vsi, ki sebavijosprašičerejo. 
Tako se bodo rejci seznanil i s pre
hrano živali, njihovem 
zdravstvenem varstvu, reproduk
ciji v prašičereji ter selekcijskem 
centru v zasebni reji. 

Sadjarji bodo poslušali pre
davanje o gnojenju sadovnjakov, 
ekonomski in ekološki pridelavi 
sadjatero jagodičevju. Zanimive 
teme imajo pripravljene tudi za 
vinogradnike. Dokaj proble
matično je zastavljeno vprašanje, 
ali ekološka pridelava grozdja 
zagotavlja obstoj vinogradniške 
kmetije. S področja vi
nogradništva bodo na programu 
še predavanja o vinarstvu, no
vostih v vinogradniški proizvod
nji ter o ekosocialnem modelu vi
nogradniške kmetije. Tudi tokrat 

ne bodo pozabili na zatiranje 
škodljivcev v vinogradih in sa
dovnjakih ter na integralno 
pridelavo grozdja in sadja. 

o v okviru zimskega izo
braževanja predavanja za 
kmečke žene. Tokrat bodo lahko 
prisluhnile nekaterim 
zdravstvenim temam, zdravi pre
hrani in možnostim uvajanja 
različnih dopolnilnih dejavnosti 
na naših kmetijah. 

V ta ciklus predavanj sodijo 
tudi nekateri teaiji, ki jih bo izva
jal Zavod RS za varstvo pri delu 
terLjudska univerza Ormož. 

V sklopu rednega zimskega 
izobraževanja za kmetovalce v 
letu 1994 pripravljajo pri KSS 
Ormož tudi izobraževanja v 
okviru interesnih krožkov po 
posameznih specializiranih 
kmetijskih panogah. Na ta način 
bi, v ožjem strokovnem krogu 
kmetijski svetovalci, specialisti in 
proizvodno specializirani 
kmetje, obravnavali najnovejša 
dogajanja na področju 
posameznih tehnologij v 
prašičereji, govedoreji, sadjar
stvu, vinogradništvu in vinarstvu, 
zelenjadarstvu, pol jede lj.stvu ter 
zadružništvu. 

Vida Topolovec 

KRVODAIALCI 
27. DECEMBER: Stanislav Mere, Kraigherjeva 20, Ptuj; 

Edvard Štegar, Orešje 163, Ptuj; Janko Mohorko, Gorca 63, 
Zgornji Leskovec. 

28. DECEMBER: Branko Kontarček, Hum 21, Ormož; 
Branko Škrabl, Apače 171,LovrencnaDravskem polju; Emil 
Toplak, Golobova 7, Ptuj; Franc Šeruga, Kraigherjeva 21, 
Ptuj; Andrej Petek, Zgornja Hajdina 147; Dušan Jeza, Rim
ska ploščad 21, Ptuj; Alojz Podvršek, Kraigherjeva 17, 
Kidričevo; Evgen Muhič, Gorišnica 46; Marjan Metličar, 
ZgornjaHajdina82; Igor Petelinšek,Lancova vas 15, Videm; 
Ignac Kozel, Skorba 41/a, Ptuj; Janko Moravec, Vičanci 88, 
Velika Nedelja; Milan Munda, Ul. 25. maja 5, Ptuj; Dušan 
Kovačič, Ul. Nikole Tesle 15, Kidričevo; Ivan Šibila, Apače 
250, Kidričevo; Zdravko Krošl, Savinsko 38, Majšperk; 
Vlado Belšak, Panonska 5, Ptuj; Viktor Dvoršak, Stopno 8, 
Makole; Jožica Petrovič, Zg. Hajdina 146; Stanko Rep, Nova 
vas 1, Markovci; Roman Štumberger, Zg. Hajdina 182; 
Darko Emeršič, Tovarniška cesta 4, Kidričevo; Milan 
Praprotnik, CMD 17, Ptuj; Tomaž Habjanič, Ul. 5. preko-
morske 4, Ptuj; Milan Fajt, Draženci 82, Hajdina; Ivan 
Ogrinc, Skorba 35, Ptuj; Ivan Voršič, Ptujska cesta 2, Ormož; 
Anton Požar, Lancova vas 60, Videm; Darko Božičko, Slape 
22/a, Ptujska Gora; JožeTurk, Ptujska Gora 103/a; Jože Hor
vat, Poljska cesta 18, Rače; Stanko Janžekovič, Prerad 40, 
Polenšak; Branko Ferlež, Lackova 7, Kidričevo; Silva Prez-
elj, Podvinci 51/b; Robert Kunštnik, Iva Andriča 24, 
Lovrečan; Jože Kolarič, Podvinci 120; Zvonko Muršec, 
Zechnerjeva 18, Ptuj; Vlado Zajko, Nadole 13, Žetale; Janez 
Požar, Lancova vas 60, Videm; Emil Munda, Stmišče 27, 
Kidričevo; Franjo Petek, Slovenska cesta 9, Središče ob 
Dravi; Miroslav Barukčič, Pretetinec 150, Nedelišče; Rudi 
Horvat, Kajuhova 12, Kiddričevo; Stanko Šeliga, Stogovci 
47, Ptujska Gora; Milan Žumbar, Pristava 21/B, Cirkulane; 
Ivan Žunkovič, Krčevina 74, Ptuj; Zvonko Kolar, Apače 188, 
Lovrenc na Dravskem polju; Marjan Valenko, Moškanjci 19, 
Gorišnica; Rudi Tašner, Tibolci 24, Gorišnica; Janko 
Krapša, Potrčeva 46, Ptuj; Branko Prezelj, Podvinci 51/a; 
Boris Hasemali, Gregorčičev drevored, Ptuj; Miran Os-
troško, Turniška 22, Ptuj; Franc Topolovec, Jablovec 39, 
Podlehnik;DarjanPredikaka, Lovrenc na Dravskem polju 3. 

30. DECEMBER: Alojz Petrovič, Zg. Hajdina 146; Janko 
Jus, Videm 20; Franjo Skvorc, J. Š. Slavenski 2, Nedelišče; 
Bogdan Koželj, Ul. 1. maja 9, Ptuj; Janko Gole, Reševa 6, 
Ptuj; Jožef Sirec, Nadole 33, Žetale; Bogdan Šimenko, 
Gruškovje 11, Podlehnik; Silvo Kokol, Majšperk 13; Ibrahim 
Ekič, Ul. 5. prekomorske 5, Ptuj; Janko Zamuda, Tibolci 55, 
Gorišnica; Avgust Topolovec, Lovrenc na Dravskem polju; 
Milan Drevenšek, Lovrenc na Dravskem polju; Miran Ga-
jser, Kajuhova U, Kidričevo; Živko Lazič, Ul. 25. maja 5, 
Ptuj; Ivan Mazera, Volkmerjeva 22, Ptuj; Drago Furek, 
Draženci 87/a, Ptuj; Martin Leskovar, Žabjak 7, Ptuj; Danilo 
Lendero, Apače 104, Lovrenc na Dravskem polju; Franc 
Lendero, Apače 297, Lovrenc na Dravskem polju; Jože 
Kampl, Zg. Hajdina 104/c; Janez Peklič, Kraigherjeva 17, 
Kidričevo; Jože Vavken, Stmišče 6/c; Emil Kirbiš, Njiverce 
29, Kidričevo; Jože Medved, Linhartova 6, Ptuj; Branko Mo
horko, Apače 284, Lovrenc na Dravskem polju; Ivan Fur
man, Zagorel 71, Juršinci; Franc Galun, Majšperk 83; Janko 
Zavec, Mala Varnica 17, Leskovec; Branko Sitar, Kungota 
158, Kidričevo; Peter Žnidarič, Dupleški vrh 16, SP Duplek; 
Franc Pušnik, Kungota 27, Kidričevo. 

Ce so v S A D N E M V R T U nas
tale potrebe in smo se odločili za 
precepljanje sadnega drevja, 
režemo januarja cepiče koščičarjev, 
februarja pa pečkarjev. Za vse 
načine cepljenja razen okulacije, 
morajo biti cepiči narezani, ko je 
mat ičnodrevovfaz ig lobokegazim-
skega mirovanja in ko je že prešlo 
skozi prvo fazo zimske zmrzali kot 
fazo utrjevanja. 

Za cepiče so uprabne enoletne , 
normalno razvite, zdrave in za 
svinčnik debele mladike, zrastle na 
dve ali triletnih vejah. Te mladike 
imajo običajno lesne brste, mladike 
s cvetnimi brsti niso primerne. 
Cepiče režemo iz zdravih in z vsemi 
dobrimi znanimi sortnimi last
nostmi odbranega sadnega dre
vesa. Cepiče lahko režemo tudi v 
mrazu. V tem primeru jih ne prije
m a m o z golimi rokami temveč si 
nataknemo rokavice, da bi se ne 
poškodovalo rastlinsko tkivo zaradi 
temperaturnih razlik. 

Drevesom, ki jih nameravamo 
precepiti, ogradne in stranske veje 
prikrajšamo za polovico ali dve tret
jini, da bi kasneje, ko b o m o cepili, 
ne šlo v izgubo preveč rastlinskih 
sokov z organsko hrano, kije preko 
zime vskladiščena v koreninah, de
blu in vejah. 

Precepljanje sadnega drevja je 
primerno, če žel imo povečati rod
nost in kakovost plodov ter spre
meniti ali povečati sortiment. 
Opravimo ga, kadar se pokažejo 
določene sorte slabe, nerodovitne, 
preobčutljive za podnebne razmere 
ter na določene bolezni in 
škodljivce in nam dajejo plodove 
slabe kakovosti. Za precepljanje se 
odločimo tudi, če hočemo na hitro 
razširiti do ločeno sorto, če v nasadu 
primanjkuje opraševalcev ali pa če 
žel imo na istem drevesu pridelovati 
več sort. 

Precepljamo predvsem mlajša 
drevesa, ki so zdrava in močne rasti, 
takšna ki zagotavljajo, da bodo 
rodila še vrsto let. Precepljanje 
starejših in slabotnih dreves je ne
gospodarno, nova mlada .sadika 
hitreje in kakovostneje nadomesti 
izpad v sadovnjaku. 

V B I V A L N E M V R T U , ne glede 
na vremenske . razmere, 
pregledamo stanje živice in 
opravimo zimsko rez. l e tošnja 
zima nam je že drugič postregla z 
izdatnejšimi snežnimi padavinami. 
Novembrski sneg je žive meje iz 
zimzelenih grmovnic, zaradi obilice 
in teže, polomil in zmaličil njihovo 
obliko. 

Polomljene veje do nepoško
dovanega dela prikrajšamo, upogn
jene pa namest imo v prvotni 
položaj in po potrebi povežemo, 
sicer se bodo prilagodile novemu 
položaju in s tem kazile sicer prej 
skrbno negovano obliko živice. 
Takšno popravilo oblike živice in 
rez lahko opravimo tudi, če je rahla 
zmrzal saj, nekaj stopinj pod 
lediščemgrmovnicam ne škoduje. 

njem pri tleh in v notranjosti 
golijo. Vzroki za golitev grmovnic v 
živici so najčešče nepravilna oblika, 
zasenčenost, zapleveljenost in 
slaba prehranjenost. Golitev živice 
je mogoče popraviti tako, da jo te
meljito pomladimo. Obrežemo jo 
daleč na starem lesu kakih 30 do 50 
cm od tal meseca januarja, ko je 
živica v zimskem mirovanju. 

V Z E L E N J A V N E M V R T U 
b o m o u-spešneje vrtnarili če se 
pravočasno oskrbimo s semeni. 
Čeprav do potankosti za vsako gre
dico posebej ne moremo 
načrtovati, katere in koliko vrtnin 
b o m o sejali, vendar okvirno, glede 
na potrebe in razpoložljive 
površine, lahko dokaj določeno 
načrtujemo potrebo po semenu. 

Poraba ostankov semen iz 
preteklega leta je tvegana zaradi 
njene zmanjšane kaljivosti. 
Izrabimo te zgodnje januarske zim
ske dneve in preizkusimo semena 
glede na njihovo kaljivost. Iz rezul
tatov kaiilnega preizkusa bomo la
hko sklepali kakšncgostote setve se 
b o m o morali posluževati in vedeli 
bomo, s katerimi in s kolikšno 
kol ič inosemen se moramooskrbeti 
z dokupom. 

Trgovine se običajno že sredi 
zime oskrbijo s semeni vrtnin, kar 
nam omogoča , da si z zgodnjim 
nakupom zagotovimo popolnejši 
sortiment željenih vrst in sort 
vrtnin, ki jih nameravamo pride
lovati. Koncem januarja se že 
prično priprave in setev vrtnin v 
zaprte grede in zabojčke za pride
lavo sadik zgodnjih vrtnin. 

Po biokoledarju je priporočljivo 
sejati in saditi rastline, ki jih 
pridelujemo zaradi lista 9. in 10. ter 
od 16. do 18. januarja,zaradi plodov 
od 10. do 12. in od 19. do 21. 
januarja, zaradi korenike od 12. do 
14. ter od 21. do 24. januarja ter 
cveta in zdravilnih zelišč od 14. do 
16. ter 18. in 19. januarja. 

Astrologi tudi priporočajo, da 
naj pri obrezovanju sadnega drevja 
dajemo prednost dnevom za plod. 

Miran Glušič ing.agr. 
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Zatišje na glasbeni sceni še traja, vendar neliaj 
plošč je v letu 1994 že izšlo, nekaj pa sem ponovno 
opisal še lanskih plošč! 

- odlična plošča; 
dobra; -^-solidna 

PHILCOLLINSjc iz zadnjega 
albuma BOTH SIDES odigral in 
odpel pesem EVERVDAV 

Ameriška skupina REM 
nadaljuje z uspešnimi singli, novi 
pa je FIND THE RIVER 

V mesecu februarju se nam v 
Ljubljani ponovno obeta velik 
glasbeni spektakel. Nastopila bo 
Seatlska skupina NIRVANA. 

Avstrijska skupina BINGO 
BOYS nas je 1991 učila plesati s 
skladbo HOW TO DANCE. 

Tudi njihova nova TEN MORE 
MINUTES ( ^ * ^ ) je že plesni 
hit! 

Plesni hit iz zahoda je NEVER 
ALONE ( ^ * ) skupine 2 
BROTHERS ON THE 4th 
FLOOR. 

Skupina TWENTY 4 SEVEN 
pa po mega hitih I CANT 
STAND IT in SLAVE TO THE 
MUSIC predstavlja novega IS IT 
L O V E ( ^ ^ * ) . 

Britanska skupina TEARS 
FOR FEARS pa je posnela 
skladbo GOODNIGHT SONG 
( ¥ * ) . 

Tudi EROS RAMAZZOTTI 
se je ponovno potrudil s skladbo 
F A V O L A ( ^ ^ ^ ) . 

Ameriški pevec DARLV 
HALL se je vrnil v studio in pos
nel odlično skladbo STOP LOV-
ING ME, STOP LOVING YOU 
( ^ ^ ^ ) . 

COLOR ME BADD so pred 
leti zasloveli s ploščo WANNA 
SEX YOU UP, novo pa so pre
prosto naslovili SHOES 
( * ¥ * ) . 

Pevka GLORIAESTEFAN je 
za Božič izdala ploščo SILVER 
B E L L S ( ^ * ) . 

Iz ZDA prihajajo tudi MINT 
CONDICIONAL, ki .se vračajo 
na lestvico z U SEND ME 
SWIMIN' ( ^ ^ ) . 

Za ljubitelje DAVID 
HASSELHOFF -a pa naj 
omenim, da je fant posnel 
skladbo DANCE DANCE 
D X A M O U R ( ^ ^ ) . 

David Breznik 

LBabe-TAKETHAT 

2.TheSign-ACE0FBASE 

3.WeaHneedlove-SANDI 

4. Twistand Shout - CHAKA DE-
MUS&PLIERS 

5. Allforlove - BRYANADAMS & 
RODSTEVVART&STING 

6. True love - ELTON JOHN & 
KIKIDEE 

7. Anything - CULTUREBEAT 

8.lmlssyou-HADDAWAY 

9.Shoop-SALTN'PEPA 

lO.Please Forglve me - BRYAN 
ADAMS 

POPULARNIH 10 

Lestvico POPULARNIH 10 
RADIA PTUJ lahko poslušate 
vsak petek v večernem 
sporedu (med 20. in 23. uro). . 

M l a d i d o p i s n i k i ^ Mlad i dopisniki ^ M l a d i d o p i s n i k i 
MOJA NAJSTRESNE JSA 
NOČ 

Imam smolo, ker me ne nosi luna, 
nimam nočnih mor, se ne bojim 
grmenja in česarkoli podobnega. Pa 
boste vprašali: "Kako si pa potem 
doživela najstrašnejšo noč?" Pre
berite zgodbico, pa boste izvedeli. 

Zvečer sem šla spat s čudnim 
občutkom, ki ga imaš, ko nekaj 
pričakuješ. Spala sem zelo nemirno. 
Kot da to ni dovolj, sem pozabila po
tegniti rolete in luna je sijala 
naravnostvsobo. Ob 12.30semse pre
budila. Hiša je bila razsvetljena in 
slišala sem pridušene glasove. Ne 
čisto budna sem oblekla jutranjo haljo 
in šla pogledat, kaj se dogaja. Sla sem 
po stopnicah in zagledala atija in 
mamo, kako sta bleda sedela na njih. 
Pri vratih sta stala Mirko in Marjanca. 
Onadva sta bila zelena, ne samo 
bleda. Sedla sem na stopnice in ugo
tovila, da je Ivek, Mirkov in Marjanin 
brat, izginil. "Prekleto budalo!" sem si 
mislila. "Kaj je u.špičil? Le kje je?" 
Rekla nisem nič, opazila pa .sem, da 
postajam bleda. Mami je kar naprej 
stokala: "Kaj čeje imel prometno? Kaj 
če so ga ugrabili?" 

Pogovarjali so se, čeprav jaz temu 
ne bi rekla pogovarjanje, ampak 
p<inavljanje ali stokanje, in sklenili, 
potem ko so poklicali vse sošolce, ki 
jih poznajo, da ga gredo iskat in da ati, 
čeprav se mi je zdelo to bedasto, saj sta 
Marjanca in Marko dovolj stara, gre z 
njima. Bila sem okregana, ker sem se 
zbudila (kot da je to prekršek) in do
bila pridigo o tem, kako je, če si nepre
viden. Potem sem šla spat. 

Zjutraj sem izvedela, da seje Ivek 
pomotoma odpeljal do Murske 

Sobote. Zaspal je na vlaku. Če pomis
lim, kako nas je bilo strah, me popade 
smeh. Grozno paje pomisliti, da bi se 
mu kaj zgodilo. Hvalabogu, da se ni. 

Petra Kosec, 8. a 
OŠ Ivanjkovci 

DRAGI G. UREDNIK 
TEDNIKA! 

Pišem ti zato, da bi se ti zahvalil, ker 
mi danes ni bilo treba iti v šolo. Danes 
je že dmga nedelja v tem tednu. 
Včeraj je bila navadna 3. adventna, 
danes pa je l.Tednikova nedelja. Jutri 
bo sicer ponedeljek, pa to niti ni tako 
hudo, ampak ta teden ne bo torka, kar 
je prava sreča, ker imamo ob torkih 
nulto uro nemščino. Predlagam, da 
naslednji teden vašo izboljšavo tedna 
še izpopolnite in namesto petka v 
"Televizijski vodnik" vpišete še eno 
soboto. 

13. december 1993 
Sebastian Votjč, 3. a 
OŠ Olgica 

OBISKAL NAS JE 
RAZBOJNIK 
v šoli nas je obiskal razbojnik in 

veliko ukradel. Odnesel je radio, 
televizijo, videorekorder, telefon, fo
tokopirni stroj insintisajzer. Za povrh 
je v 3. razredu zlomil šipo in se na njej 
vrezal. Tekla mu je kri. Čisto prav mu 
je,grdemu tatu! 

Že drugič nas je obiskal. Vsi si 
želimo, da ga ne bi bilo več. Zato bi ga 
radi poprosili, naj nas ne obišče več, 
saj nismo njegovih obiskov prav nič 
veseli. 

Karmen Bukvič, 2. razred 
OŠ Sela 

ZAKAJ? 
Film, ki smo ga pred kratkim 

gledali - Trgovina z mamili -, mi je dal 
misliti. 

Zakaj? Zakaj se ljudje spuščajo v 
stvari, iz katerih ni nič dobrega. Iz 
katerih se rojevajo bolečina, obup, 
propad, iz nekoč veselih, upanja pol
nih oči pa sije smrt. .A.li se življenje res 
lahko proda? Proda za nepotreben 
prašek smrti? 

Vem, daje morda neumno, kergo-
vorim tako. Ko človek pade v de
presijo, v obup in ne vidi več tiste 
svetle luči življenja, je pripravljen sto
riti vse, da pozabi na tegobe. A zakaj 
prav na tak način? Ne verjamem, da 
lahko injekcijska igla s tekočino po
maga iz težav, saj se te po "fiksanju" 
vrnejo. 

Doma, v šoli in na predavanjih 
slišimo o škodljivih učinkih mamil. Pa 
kljub temu vse več mladine išče 
zatočišče v mamilih. 

Sama pravim, da v to ne bom padla. 
Vsaj upam, da ne. Sicer pa nikoli se ne 
ve. Zato pa se v svojih najhujših tre
nutkih, ko mi je vseeno za življenje, 
vseeno za ljudi, ki me imajo radi, in bi 
najraje izginila z obličja Zemlje, 
spomnim verza, ki mi da moči. Po
maga mi skozi prejokane noči, k svet
lobi življenja. In če mu prisluhneš in si 
ga priženešdo srca, tije resnično lažje. 

Kadarna dušo leže ti mrak, 

nikarne obupaj. 

Trden naredi korak, 

sama v sebe zaupaj! 

NatašaRogina,8.a 

OŠ Mladika 

MOJ PES 
Imam psa z imenom Medo. To ime 

mu je dala moja sestra Sonja. Po
doben je nemškemu ovčarju. Ves je 
črn inje zelo lep. 

Medo me zelo uboga, kajti že tedaj, 
ko smo ga dobili, sva se začela učiti. 
Zelo rad ima pasjo hrano Pedigree 
pal. Psa imam zelo rad, in ko sem sam 
doma, ga večkrat spustim z verige. 

Branko Amuš6,b 
OŠ dr.Ljudevita Pivka 

KOLINE 
Pujsek, pujsek debelušček, 
dobil si lep, debel trebušček, 
saj smo vse leto te redili, 
z dobro hrano te gostili. 

V hlevu spal si le in ležal, 
ob praznem koritu pa razgrajal, 
zdaj pnšelje tisti čas, 
ko se poslovil boš od nas. 

Ker sneg prekril je vse doline, 
zdaj pravi čas je za koline. 
Povabili bomo mesarja, 
da naj se s tabo "poukvarja". 

Ne toči grenkih zdaj solza, 
saj takšna tvoja je usoda: 
klobase bomo naredili 
in se z njimi pogostili. 

Martinovo je že minilo. 

zdaj bliža se silvestrovo, 
ko pečeno tvojo glavo 
na mizo damo hišo v slavo. 
Mateja Eriač, 5. b 
OŠ Markovci 

ODŠTEKANE DRUŽINE 
I. 
Nekoč pred leti je Rudi srečal Ai-

binco. Rudi jo je seveda opazil v 
njenem mini krilcu in z umetno sko-
dranimi lasmi. Seveda je tudi Albinca 
opazila Rudija z naravnimi kodri, 
mokrimi rokami in plavimi očmi, ki je 
niso upale pogledati. Bila je ljubezen 
na prvi pogled in po štirih letih sta si 
rekla D A na matičnem uradu. Leto 
kasneje je prišla Teja. 

Tako sta se spoznala moja starša in 
pričarala na svet mojo starejšo sestro. 
Preteklo je šest let in na svet sem pri-
jokala še jaz. Leta so tekla, s Tejo sva 
se veselo preganjali in dražili cele 
dneve, kar pa ni najinih staršev 
zabavalo. Tako smo se včasih pregan
jali vsi. In glej no, glej, ko so se stvari 
inalce obrnile in sem jaz začela pre
ganjati Tejo, je štorklja prinesla še 
Spelo. Pomislite, Špela je prišla za 
novo leto. Zato nisem mogla gledati 
novoletnega živžava, ker je bilo treba 
iti v porodnišnico gledat našo Špelo. 
Pa saj ni točno tako. Špele sem se zelo 
veselila. Zakaj? Zato vendar, ker sem 
imela novega člana več za preganjanje 
po hiši. 

Medtem sta si Rudi in Albinca sez
idala hišico, v kateri je dovolj prostora 
za ves naš Belšakov j-̂ lan. 

Samo bluzim o preteklosti. No, pa 
še malo o sedanjosti. Špela raste in 
tečnari s tečajem nemškega jezika, jaz 
rastem in me grabi puberteta. Teja je 
zrastla in teži s študijem. Albinca in 
Rudi pa pridno hodita v službo in 
razmišljata o dnevih, ko si bosta 

kupila psa in uživala v miru. Me tri 
"pokore" pa se bomo spravile na svoje; 
IJpam, da se ob takih mislih ne bosta 
ustrašila prevelikega miru. In da ne bo 
štokrlja prinesla še ene Špele. 

Sedaj bom nehala težiti o naši 
odštekani družini. Za konec bi rada 
napisala še to, da se zavedam, kako 
srečna sem, ker imam oba straša in 
dmžino, ki ine ima rada in ji to ljubezn 
lahko vračam. Vem pa, da vsepovsod 
ni tako. 

AlenkaBelšak,8.c ^ 

OŠ Olge Meglic f 
II. * 
Oče pravi, da smo povprečna 

slovenska dražina: 3,4 člana. Mama, 
oči, jaz in mačka Vanda. Ne se čuditi 
mačkinemu imenu, ker ji je to ime 
dala mamina sestra. Ona pa ni daleč 
od mame. No, ko smo že pri mački: 
stara je sedem let, in če bi naredili ta
belo članov družine, bi bila videti tak
ole: 

M4MA VANDA, OČI, JAZ. 
Po resnici povedano nas mačka 

sploh ne šmirgla. Sprehaja se po mi
zah, skače po omarah in se obeša na 
kljuke; tako si odpira vrata in zato 
imamo prepih. Sedaj smo jo pri vseh 
teh forah malo onemogočili. Na 
omare smo ji postavili predmete in 
kljuke smo ji obrnili navzgor. 

Zelo malo smo doma in se čez dan 
redko vidimo. Zato pa vse to nado
mestimo zvečer. Sedemo na kavč in se 
preprosto - pogovarjamo in pogovar
jamo. Večinoma se imamo ful kui. 
Zelo malo se kregamo, a če se tudi 
kdaj, potem je to skoraj neopazno. 
No, ne zmeraj, a se hitro vse zgliha in 
spet smo povprečna odštekana 
družina. 

Ivan Mijačevič, 8. c 
OŠ Olge Meglic 
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T N T F R V J U S KIPARJEM, SLIKARJEM IN PISATELJEM JOZETOM HUDALESOM 

"Veliko imam zapisanega že v gpniti" 
Jože Hudales seje rodil 6.4.1937 v Mariboru, l<jer je preživel tudi svojo mladost. Po očetovi strani je 

Priniorc, po materi pa Štajerc. Tudi v njegovi osebnosti se kažeta primorski in štajerski duh. Jože 
pove, daje marsikaj podedoval po svojih starših inje že zapisano v njegovih genih. Izbral sije poklic 
učitelja in tako nadaljeval družinsko tradicijo svojih staršev. Že nekaj časa je zaposlen kot učitelj 
razrednega pouka na osnovni šoli v Jurovskem Dolu. Človek, ki živi izredno bogato življenje in je plo-
dovit umetniški ustvarjalec. V življenju seje preizkusil in dokazal v mnogih stvareh. Še vedno pa na
jde čas tudi za družinsko življenje. Trenutno največ pozornosti posveča svojemu štiriletnemu vnuku 
Janu, ki ima izjemne slikarske sposobnosti. 

Najprej ste se javnosti predsta
vili kot pisatelj z romanom o gen
eralu Rudolfu Maistru in severni 
meji. 

Jože Hudales: "S pisateljevan
jem sem začel že zgodaj v 
otroštvu, ko sem pisal svoj 
dnevnik. Prvi moj kritik, je bil oče 
Oskar in bil je strog, saj je bil 
pisatelj. Zgodaj sem začel sode
lovati pri literarni reviji Svit, kije 
izhajala v Mariboru. V njej sem 
izdal tudi svoje prve črtice, 
pozneje pa sem objavljal v reviji 
Mladi upi. Resneje sem se lotil 
pisanja, ko sem začel živeti v 
Jurovskem Dolu." 

Po daljšem in temeljitem štu
diju ter proučevanju osebnosti 
Rudolfa Maistra ste napisali o 
njem obsežnejša romana. Zakaj 
vas je privlačilo Maistrovo 
življenje? 

Jože Hudales:"Osebno sem 
zelo zadovoljen, da sem Maistra 
povabil v družbo Slovenskega 
naroda in sem ga postavil na 
mesto, ki si ga je zaslužil in to v 
času, ko šetestvari nisobiledode-
lane in aktualne. Kosem brskal za 
ustrezno literaturo, je bil vedno 
prisoten nek dvom. 

Sodeloval sem s Pomurskim 
vestnikom in uredniki so mi pred
lagali, da za njihov časopis 
napišem o generalu Maistru. 
Ponudbo sem sprejel in zelo 
resno sem se lotil dela. Po 
daljšem temeljitem študiju in 
proučevanju osebnosti Rudolfa 
Maistra sem opazil, da se skriva v 
njegovi osebnosti ter početju še 
danes aktualna narodova volja. 
Ko sem prebiral njegove pesmi, 
sem to vedno bolj občutil. To mi 
je še dodatno nalagalo dolžnost, 
da se lotim teksta z vso odgovor
nostjo. Stvar je bila vse prej kot 
prepro.sta. Začel sem zbirati ma
terial in raziskovati." 

Zgodovinsko biografski ro
manje izšel v dveh delih... 

Jože Hudales: " Moram 
povedati, se sem drugi del ro
mana Genaral, popravljal in 

dopolnjeval sedemkrat. Koso ro
man prebrali literarni zgodovi
narji in pisatelji, se nihče od njih 
ni želel pod ocenodela podpisati. 

V romanu sem namreč zapisal 
stvari, ki do takrat niso bile nikjer 
objavljene. Veliko sem delal na 
terenu in črpal podatke iz ljud
skega izročila. Zelosem hvaležen 
Maistrovemusinu Borutu, saj sva 
zelo dobro sodelovala in mi je 
zaupal veliko družinskih 
skrivnosti. Prav njegovega nak
lonjenost mi je pomagala, da sem 
roman dokončal. 

Vsi, ki so se kdajkoli ukvarjali z 
Maistrom so ga ocenili za ro
doljuba. Sam sem si zadal nalogo. 

da opišem v romanih tisto temo, 
ki scmjodo.slej pogrešal v naši lit
eraturi." 

TUDI SLIKAM ŽE OD OTROŠTVA 

Ste podedovali tudi slikarske 
sposobnosti? 

Jože Hudales: "Vse kaže, daje 
tako. Neka nagnjenost do sli
kanja je pri meni gotovo priro
jena. Moja mama je bila zelo 
talentiranaslikarka, vendar sesli-
karstvu ni nikoli povsem pos
vetila." 

Tja vaše slike bi lahko rekli, da 
so nadrealistične... in zelo toplih 
barv. 

Jože Hudales:"Malce vas bom 
popravil. Sam jih nazivam, real
istične nad raealizmom.Ab.st rak-
tno se preliva v realno in obratno. 
Lahko bi rekel, da se ta nasprotja 
prelivajo. Ne vem pa, če drugi 
sprejemajo ta izraz. 

Tudi če delam sliko po 
naročilo, se tako dolgo pogovar
jam s človekom, da začutim, 
katere so njegove barve. Tako 
sem tudi prepričan, da jim bo 
naslikano delo všeč. Večkrat mi 
pozneje povedo, da sem uporabil 
"njihove barve". Vsak človek ima 
namreč svoje barve". 

Imeli ste že več razstav vaših 
reliehiih likovnih ponazoritev. 
To kaže, da se s slikarstvom 
ukvarjate intenzivno. 

Jože Hudales:"Slikam takrat 
ko začutim potrebo, notranji 
navdih... Naslikal se kar nekaj slik 
in imel sem več samostojnih 
razstav." 

KIPAR SEM POSTAL PO 
NAKLJUČJU 

Jože pokaže na skuipturo iz 
belega marmorja in doda daje to 
plod njegovega srečanja s kipar
stvom. 

Zeni Antoniji, je prva Jožetova 
skuiptura še zmeraj pri srcu. 

Jože Hudales:" Skuiptura je 
nastala na poseben način. Žena 
Antonija je praznovala rojstni 
dan. Živela sva zelo skromno in 
nisem imel denarjazadarilo. Dalj 
časa sem tuhtal kaj naj ji podarim. 
Nekaj dni prej sem hodil mimo 
skladišča marmorja in prosil last
ni ka, da m i ga kos odstopi. Brž, ko 
sem prišel v Jurovski Dol sem se 
napotil v šolsko delavnico. Prvičv 
življenju sem se lotil oblikovanja 
kamna. V sebi sem čutil kar neko 
potrebo in v meni je nekaj 
zaživelo. Doživel sem nekakšen 
notranji duhovni preporod. Ob
dal meje tak občutek, kot takrat 
ko sem prvič videl morje ali na 
prvem srečanju z dekletom. 
Skuipturo sem naslovil; Najina 
srečanja, žena pa je bila darila 
zelo vesela. Moj prvi uspešen 
poizkus me je tako navdušil, da 
sem se z oblikovanjem začel 
ukvarjati čisto resno." 

Vaše ustvarjanje je bilo zelo 
uspešno saj ste razstavljali doma 
in drugod po svetu. Kot edini 
Slovenec ste razstavljali tudi v 
Milanu. 

Jože Hudales:"Do sedaj sem 
imel več samostojnih razstav 
skulptur in sicer; Ljubljana 1982, 
Munchen 1984, Firenze 1986, 
Milano 1987, Dunaj 1990, Bolo-
gnal992.". 

Ali se kot umetnik brez 
akademije težje uveljavljate v 
kulturnem prostoru ? 

Jože Hudales:" Ko sem 
razstavljal v tujini, .so se do mene 
obnašali zelo korektno. Vse za
hodno evropske države gledajo 
na svoje umetnke, kot na določen 
kapital. Naša država na žalost še 

vedno ne sprejema umetnikov 
tako. Še vedno nas premalo ceni. 
Nekaj pa se je od prešnjega 
sistema vseeno spremenilo. V 
prejšnem režimu je veljalo geslo: 
"Nihče ni nenadomestljiv." Mis
lim, da smo mi še vedno dediči 
tega zasvojenega prepričanja, 
ker ne znamo spoštovati drug 
drugega. Moralna razdvojenost, 
ki nas je krepko oplazila, ni 
slovenska lastnost. Naslednje 
generacije jo boBo zlahka 
prerasle. V tem dogajanju se 
izrisuje podoba naše samosto
jnosti v evropskem prostoru." 

ATELJE NA PROSTEM 

Jože živi v stanovanjskem 
bloku v Jurovskem Dolu. Zraven 
petčlanske družine, skoraj ne 
ostane kotička za Jožetovo 
umetniško ustvarjanje. 

Jože Hudales:"Včasih, ko sli
kam pastele se spremeni v atelje 
domača dnevna soba. Za oblik
ovanje marmorja pa je bil moj 
prvi atelje na hribu ob gozdičku. 
Ko se ti ponudi miselna 
priložnost, seje težko obdržati na 
vajetih, takrat morašustvarjati ne 
glede na vremenske pogoje. 
Zgodilo se mi je, da so mi med de
lom primrznili škornji. Delal sem 
tudi v kletnih prostorih ali v šolski 
delavnici. Bolj pomembno je 
imeti stalen prostor za kiparsko 
ustvarjanje, kajti tu je potrebna 
tudi fizična kondicija." 

Ste zaprosili za pomoč us
trezne institucije v lenarški 
občini? 

Jože Hudales:"Seveda. 
Napisal sem veliko pisem na vse 
ustrezne organe v naši občini. 
Predlagal sem jim tudi, da bi jim 
usluge za prostor lahko vračal s 
svojimi umetniškimi deli. Vedno 
sem naletel na gluha ušesa. Pred 
kratkim pa sem začel graditi 
atelje za unikatno oblikovanje 
marmorja pri meni v Jurovskem 
Dolu. Izpopolnjeval sem se dva
jset let in osvojil sem čisto svojo 
tehniko oblikovanja marmorja. 
Podobne tehnike nisem zasledil 
niti v Italiji. Ker dobivam vedno 
več naročil za sodobne družinske 
grbe, ohišja za kamine, skuipture 
in druge unikatne izdelke mi bo 
odslej pri delu pomagal mlajši sin 
Jadran." 

Vas je kdaj zamikalo, da bi 
prenehali poučevati in bi se pos
vetili samo umetnosti? 

Jože Hudales:"Nikoli. 
Učiteljski poklic je postal že naš 
družinski poklic. Moj oče je bil 
učiteljski nadzornik in tudi mati 
je delala v prosveti. Zdaj komaj 
razumem očetov odgovor, da bi 
se vedno znova odloči 1 za učitelja. 
Nikoli nisem razmišljal, da bi 
zamenjal svoj poklic. Če čutiš v 
sebi notranji naboj za umetniško 
ustvarjanje, nisi nikoli utrujen. 
Tako je pri meni, vedno počnem 
tisto kar čutim, nič ne delam na 
silo. V šoli se dobro počutim in tu 
bom ostal vse do svoje upoko
jitve." 

Novi atelje ste začeli graditi v 
Jurovskem Dolu, nameravate tu 
ostati - se ne bojite tega, da ste 
preveč odmaknjeni od mesta? 

Jože Hudales:"Če si dovolj 
dober, izvedo zate tudi, če si na 
periferiji. Ostal bom. Občutim, 
da so me ljudje vokoljuzačeli bolj 
spoštovati. Z menoj se želijo po
govarjati o tistih stvareh, ki so bili 
prej tabuji. Sedanje generacije so 
veliko bolj svobodne in dogaja se, 
da si vedno večljudi želi mojih slik 
ali skulptur. To je fantastičen 
občutek. Vedno bolj postajam 
Jurovčan. To opažam«po tem, ko 
so me nedolgo tega prizadele be
sede uglednega prenapeteža, ki 
je grdogovoril o Jurovskem Dolu 
in krajanih. Pri tem ni prav nič 
pomislil, kljub svoji akademski 
izobrazbi,dasobili tukajšnji kraji 
in ljudje izpostavljeni silovitim 
zgodovinskim preizkušnjam, 
hkrati pa so se vedno znova znašli 
na obrobju širšega družbenega 
dogajanja. A je več kot očitno, da 
so tukajšnji krajani bili in so 
izredno delavni, ustvarjalni, z 
vsemi osebnostnimi lastno.stmi, 
ob bok se lahko postavijo vsak
omur in povsod. Omenjeni 
vsevednežje potreben krepkega 
intelektualnega zdravljenja." 

Imate v prihodnosti v načrtu še 
kakšno literarno delo ali se boste 
bolj posvetili kiparstvu? 

Jože Hudales: " Zadnji pre
lomni dogodki doma in v svetu so 
me vzpodbudili k pisanju sodob
nega romana Jutro razpršenih 
kometov. V njem bom literarno 
ovrednotil eksistenčni vakuum 
na začetkunovegatisočletjain in
formativne dobe. Seveda pa bom 
tudi v prihodnosti u.stvarjal kot 
kipar in slikar. Čemu bom dal 
prednost pa je stvar trenutnega 
navdiha." 

Marija Slodnjak 

Jože Hudales, se ne pritožuje nad prostorsko stisko. 
(Foto:MS) 

PREDSTAVUAMO VAM BRANKA CESTNIKA 
Resnica je ljubezen 

Branka Cestnika iz Hajdine, kije 19. septembra lani dopolnil 28 
let, poznajo bralci Tednika bolj kot dopisnika, ki pošilja iz Rima 
zanimive zgodbe o tamkajšnjem družbenem in družabnem 
življenju. Bolj malo, razen njegovih najbližjih, pa ga poznajo kot 
bogoslovca, ki se v Rimu pripravlja na duhovniški poklic. 

Preden je odšel v Rim, je po 
končani osnovni šoli poldrugo leto 
obiskoval v Ljubljani vojaško gim
nazijo, srednje šolanje pa potem 
nadaljeval na jezikovslovni smeri 
pedagoške gimnazije v Ptuju. Za 
misijonski poklic se je odločil šele 
po tem, kose je ukvarjal z različnimi 
deli. Takoje popravljal hladilnike, 
na KK Ptuj je pomagal pri 
skladiščenju sadja, delal pa je tudi 
za tekočim trakom v opekarni Žab-
jak. Tu in tam je bil tudi za kakšnih 
štirinajst dni gost pleterskih meni
hov,kjer jevmiru in tišini razmišljal 
o življenju. Odločil se je in odšel v 
Italijo, kasneje se je vrnil v Maribor, 
kjer je na mariborski Teološki 
fakulteti zaključil gimnazijo in 
ponovno odšel na študije v Rim. 
Študiral je na treh fakultetah treh 
rimskih univerz, na papeški Later-
anski filozofijo, teologijo na jezuit
ski Gregorijani in sedaj na 
Pedagoški fakulteti salezijanske 
univerze vse v zvezi z mladino, od 
prestopništva do verske vzgoje. 

Ker spada Branko v red klaret-
'nccv (ustanovljen je bil 1849. leta v 
Kataloniji), ki je najbolj tipična 
misijonska kongregacija v špansko 

govorečih deželah, je v Španiji, v 
Madridu delal noviciat. Poudarilje, 
da je to čas razmišljanja, kar po
maga mlademu redovniku pri nje
govih odločitvah. 

Ker pri nas gledamo na 
duhovniški poklic še vedno kot na 
neko izolirano življenje, me je zani
malo, zakaj se je Branko za njega 
odločil. Povedal je, da ga o tem 
vedno kdo vpraša in z odgovorom je 
vedno enako v zadregi. "V življcnu 
so trenutki, kijih ne moreš povsem 
racionalno opredeliti, takoje tudi s 
tem poklicem."odgovori. 

Daneso tem poklicu ljudje večne 
razmišljajo kot o nekem getu, 
temveč je postal povsem normalen, 
kot vsi ostali poklici, ki jih 
opravljamo. Tudi cerkev ni več 
zaprta in ne čaka več samo na 
udarce, kot se je to dogajalo v 
preteklosti. Vse bolj je to dialoška 
odprtost in to je brez dvoma velik 
korak k vsesplošnemu boljšemu 
razumevanju, kar pa po eni strani 
zahteva ne samo od cerkve, temveč 
tudi od družbe in tistih, ki se za 
takšen poklic odločijo, več zrelosti. 
Duhovniški poklic je zadnje čase 
vse bolj povezan z življenjem in ni 

Njegov portret. 
nekaj nad njim. 

Vprašala sem ga, kako gleda na 
to življensko odločitev njegova 
mama. Odgovoril je, da muje vedno 
razlagala, da je vsako delo častno, 
če ga pošteno opravljaš, pa naj bo to 
pometač na cesti ali duhovnik. 

"Preden sem prišel v Italijo, so mi 
mnogi rekli, češ Italija je izrazito ka
toliška dežela. Res sem videl no
gometaše, ko so prišli na igrišče, so 
se pokrižali, podobno tudi 
smučarji. Potem sem opazil verske 
knjižnice, kar denimo pri nas ni bilo 
mogoče, pa maše na televiziji in še 
vrsto drugih reči. Ko pa potem po
gledaš malo pobliže. ugotoviš, da 
vsa ta verska svoboda ni pripeljala v 
cerkve več ljudi, kot pri nas. Če po
gledamo Rim, kot center krščan
stva, obiskuje verske obrede le 25 

odstotkov ljudi, še huje pa je, ko te 
in drugačne vernike pogledaš pod 
njihovo moralno lupino. Nehote pa 
opaziš, da vera pri njih leni takoglo-
boka, kot bi od take katoliške 
države človek lahko pričakoval. 
Vse to skupaj je velik izziv za itali
jansko katolištvo. 

Z razrušitvijo berlinskega zidu se 
je videlo, koliko notranje močnejša 
in prečiščena je bila vzhodna cerkev 
in kako globoko je bila vsidrana v 
ljudeh. Zahodna cerkev bi se od 
vzhodne lahko veliko naučila, 
vzhodna pa mogoče potrebuje od 
zahodne izdatnejšo materijalno 
pomoč. Slovenija je po tem 
vprašanju nekoliko izvzeta, ker pri 
nas zadnja leta le ni bilo takšnega 
preganjanja," razmišlja Branko o 
cerkvenih razmerah v zadnjem 
času. 

Navprašanje, kakšni sopogojibi-
vanja v Rimu, Branko pove, da je 
vse odvisno, h kateremu redu 
spadaš in kdo te v Rim pošlje. "Kot 
redovnik sem vedno živel v majhnih 
redovnih skupnostih. V Rimu so 
tisti ogromni semeni.ščni internati, 
kjer imajo do 150inševečljudi,toso 
nemška in ameriška semenišča. 
Med mano, ki sem vedno živel bolj 
med ljudmi in tistimi v teh velikih 
skupnostih,je bila velika prednost v 
mojo korist, ker sem lahko živel 
povsem normalno življenje. Tudi 
opcija življenja v našem redu je 
takšna, da živiš s svetom," dodaja 
sogovornik. 

Branko ima pred sabo še dve leti 
študija na Pedagoškifakultetisalez-

ijanske univerze in kot sam pravi, se 
jeodločil in stopil v ta cerkveni redz 
željo, da bi po končanih študijih po
magal tam, kjer je to najbolj potre
bno. "Vcekrvi natankovedokakšen 
je Branko Cestnik in kakšne so nje
gove sposobnosti in kje potrebujejo 
duhovnika njegovega tipa. Sedaj ni 
več tako kot je to bilo še pred časom, 
ko so naši starejši patri prišli h 
kosilu, dvignili krožnik in pod njem 
je bilo sporočilo kam boš šel, bodisi 
v Bolivijo, Argentino in kam dru
gam. Potem se je moral v 
najkrajšem času spakirati in oditi, 
pa če muje bilo prav ali ne. Sedaj se 
pri nas veliko pogovarjamo o teh 
rečeh. Mirne duše lahko izraziš 
željo, kam bi želel iti. Meneje vedno 
privlačevala Rusija, celo ruščine 
sem se začel učiti. V našem redu so 
rekli.potrebapomisionarjih je v Si
biriji, v Krasnojarsku in Novosibir-
sku. To svojo željo sem omenil svo
jim predstojnikom, ki pa so menili, 
da bi naj bila moja misijonska 
dežela kar Slovenija. Mogoče sem 
nekoč sanjalJužno Ameriko, sedaj 
pa izgleda, da bom končal v Mari
boru," pove o teh odločitvah brez 
trohice razočaranja. 

V Rimu ostane še dve leti, pri
hodnje leto bo posvečen v no-
vomašnika in po končanih študijah 
pride domov. Kje bo "pristal" še 
natanko ne ve. Lahko bo kaplano-
val kje na kakšni župniji, ker pa bo 
usposobljen za delo z mladimi, bo 
lahko opravljal tudi razne duhovne 
vaje, ali pa vodenje mladinskih 
skupin, pripravljanje materijala za 

mladinski verouk in podobne reči, 
skratka, njegovo delo bo široko, kot 
je tudi široko življenje mladih. 

"Delo z mladimi zahteva tudi od 
duhovnika veliko kreativnosti in 
nenehno moraš slediti vsem no
vostim na tem področju. Vsemu 
moraš pozorno slediti in biti z vsem 
na tekočem, spreminjanju mladih, 
raznim vplivom in trenutnim mod
nim muham, ki so jim podvržen i. Ne 
smeš reči, sedaj pa grem delat z 
mladimi in pri tem ne poznaš, 
denimo ročka. To bi bilo neke vrste 
nespoštovanje do tistih, ki jim ročk 
glasba pomeni vse. Skratka, delo z 
mladimi je izredno občutljivo po
dročje, kjer ne samo, da moraš biti 
seznanjen z vsem, temveč moraš 
biti resnično z dušo in srcem 
pripravljen za to delo," dodaja 
Branko. 

Škoda je, da mladi ljudje, takšen 
kot je Branko Cestnik tega ogrom
nega znanja o mladih ne morejo 
uporabiti izven duhovniškega pok
lica. Da pa to delo ne bo lahko, se 
Branko dobro zaveda, saj pri vzgoji 
mladih cesto obupujejo ne samo 
učitelji, temveč tudi starši. To delo 
zahteva poseben napor in seveda, 
kar je najpomembnejše, veliko 
mero poštenosti. "Mlade moraš v 
tistem kar so, zelo spoštovati. Kaj 
hitro začutijo, če je tvoje obnašanje 
drugačno od tistega, kar jim go
voriš," sklene Branko najih pogovor 
in se ob tem nehote spomni časov, 
ko do mladih niso bili tako 
tenkočutni. 

Vida Topolovec 



TELEVIZIJSKO OMIZJE O "AGRARNI REFORMI" 
Po omizju dne 6.12.1993 na prvem 

programu Televizije Slovenije meje kli
calo presenetljivo veliko znancev in 
neznancev, ki so se v glavnem zgražali 
nad tem, da nisem dobil možnosti odgo
voriti na nekatere neposredne očitke 
stališčem Gospodarske zbornice -
Združenja agroživilstva. Mnogi so 
izražali tudi željo, da se še naprej zavze
mamo za uresničitev naših stališč in da 
moramo še naprej delovati na 
osveščanju slovenskega prebivalstva in 
na te očitke odgovoriti v kakršnikoli 
drugi obliki. Glavni očitki, na katere sem 
vsekakor dolžandatipojasniloso nasled
nji: 

- Združenje agroživilstva zavaja 
slovensko javnost o višini škode, številu 
brezposelnih in drugih posledicah zak
onov, ki posegajo v lastniške odnose, 

- Združenje nezakonito ovira izva
janje sprejetih zakonov, 

- Združenje je proti denacionalizaciji 
in s tem popravi starih krivic, 

- Združenje je prepozno, proces 
lastninskih sprememb je v teku in ga ni 
možno več korigirati. 

Vsi ti očitki so v celoti neresnični in 
zavajajoči, kar utemeljujemo z 
naslednjim: 

1. Oceno ekonomskih posledic izva
janja lastninskih zakonov je izdelalo 
priznano podjetje ZOP - Management 
Consulting. Po ocenah samih prizadetih 
podjetij bo škoda še bistveno večja. Gre 
torej nedvomno za veliko, strokovno v 
naprej dokazljivo, torej zavestno narod
nogospodarsko škodo. Kdorkoli misli, 

*da temu ni tako, mora pripraviti na 
strokovno dovolj nesporen način 
nasprotne argumente. Tega gotovo ni 
možno napraviti, zato zagovorniki 
uničevanja kmetijskih podjetij kot argu
ment podpore tej politiki rajepovdarjajo 
splošne javne koristi, kot so hitrejši raz
voj družinske kmetije ali boljši ekoso-
cialni razvoj kmetijstva. Že večkrat pa 
smo jasno dokazali, da uničenje kmeti
jskih podjetij ne bo imelo skoraj 
nobenega praktičnega učinka na 
povečanje družinskih kmetij. 
Nasprotno, zaradi uničenja kmetijskih 
podjetjij, ki zaposlujejo preko polovico 
aktivnih kmetijskih strokovnjakov v 
kmetijstva bodo prenehali mnogi 

izjemno koristni razvojni impulzi, ki so 
jih doslej dajala ta podjetja tudi 
zasebnemu kmetijstvu. Glede ekosocial-
nih principov pa naslednje. Država naj za 
božjo voljo še enkrat strokovno in konk
retno opredeli ekosocialne zahteve, re
cimo v skladu z normativi Evropske 
unije. Dokler ne bomo imeli glede tega 
jasno opredeljenih normativov tako, da 
si ne bo vsak po svoje predstavljal kaj je 
in kaj ni ekosocialno, je vse to bolj ali 
mai\j prazno besedičenje. 

2. Tudi očitek, da Združenje agroživil
stva nezakonito ovira p r c K e s e 

podržavljanja, je neresničen. V skladu z 
zakonom o lastninskem preoblikovanju 
podjetij so vsa kmetijska zemljišča že s 
5.12.1992 postala last Republike 
Slovenije oziroma občin in so torej že 
podržavljena. Glede na to, da kmeti
jskim podjetjem primanjkuje kadrov za 
izvajanje postopkov prenosa, da je 
dokumentacija zaradi neurejenega 
katastra zelo pomanjkljiva, da ni v celoti 
urejeno pokrivanje stroškov za ta dela, 
predvsem pa zaradi neopredeljene 
usode kmetijskih zemljišč in kmetijskih 
obratov po izvedbi tega prenosa 
večinoma kmetijska podjetja prepuščajo 
samemu skladu, da v skladu z zakonom 
(odi 1.9.1993 dalje)poskrbijoza izvedbo 
prenosa. 

Torej ne gre za nezakonito ravnanje s 
strani podjetij, temveč za kompleksno 
neurejenost navedene lastniške 
zaplembe. Drži nasprotno, podjetja so 
izpostavljena strahovitemu pritisku za 
nezakonita ravnanja v korist novih last
nikov. Gre predvsem za pritiske po 
prenosu posameznih sredstev na državo 
in posameznike tudi v primeru, ko sam 
zakon nudi določeno zaščito sedanjim 
lastnikom in za nezakonita odvzemanja 
sredstev, kljub nedokončanosti sodnih 
postopkov, kar državne institucije 
enostavno tolerirajo. Pritisk za 
uničevanjem družbenega premoženja in 
pritisk na podjetja, da ne bi vedno 
ravnala kot dober gospodar (ohranjala 
gospodarno poslovanje in zaposlenost) 
je tako močan, da se mu vodstva podjetij 
le težko upirajo. Zato razumljivo iščejo 
tudi podporo v Gospodarski zbornici -
Združenju agroživilstva, ki je glede tega 
problema sprejelo naslednje stališče: 

"Kmetijska podjetja bodo uporabila 

vse zakonite možnosti, da čimbolj 
preprečijo odvzemanje zemljišč podjet
jem dokler se dokončno ne ugotovi 
skladnost nekaterih spornih predpisov z 
ustavo in dokler .se jasno in dolgoročno 
ne opredelijo pravice kmetijskih pod-
jetihpri najemanju zemljišč in sprejmejo 
realni programi za izgradnjo nadomest
nih, gospodarsko primerno učinkovitih 
delovnih mest". 

Torej naše stališče je popolnomajasno 
in korektno. Predvsem kmetijska pod
jetja še vedno upajo, da Ustavno sodišče 
Slovenije vendar ne bo hotelo priti v zgo
dovino naše mlade države. 

- niti po presoji, da je nacionalizacija 
(fizični odvzem konkretnih sredstev 
podjetij), ki nima nobene zveze z lastnin
jenjem podjetij, ki ne temelji na definira
nem javnem interesu, ki je .selekcioni
rano glede na vrsto lastništva in ki se iz
vaja brez odškodnine, v skladu z ustavo, 
saj bi bilo to v popolnem nasprotju z 
dokaj jasno formuliranimi določili naše 
ustave in seveda tudi v popolnem 
nasprotju s temeljnimi principi zaščite 
lastništva vseh sodobnih družb, 

- niti po škandalozno dolgem 
reševai\ju zahtev po presoji skladnosti 
nekaterih zakonov z ustavo oziroma po 
popolni neobčutljivosti in neodgovor
nosti za narodnogospodarske posledice 
teh spornih zakonov. 

Kljub temu kmetijska podjetja vendar 
iščejo tudi rešitve v okviru obstoječe zak
onodaje in so vzvezi s temže posredovala 
pristojnim organom vrsto predlogov od 
katerih so najpomembnejši: 

- država naj vsaj popolnoma jasno 
opredeli, da bo podjetjem, dosedanjim 
lastnikom zemljišč zagotovila dol
goročni najem pod zmernimi, v naprej 
znanimi pogoji za vsa tista podržavljena 
zemljišča, ki ne bodo vrnjena bivšim last
nikom na podlagi pravnomočnih odločb 
in za katera bodo podjetja zagotovila 
normalno koriščenje, 

- poleg dosedanjih lastnikov naj imajo 
prvo prioriteto pri najemu zemljišč Re
publiškega sklada delavci iz podjetij, ki 
so zaradi lastninskih zakonov postali 
tehnološki višek, 

- država naj zagotovi ustrezna sred
stva za usposobitev novih delovnih mest 
in za ustrezne prekvalifikacije za vse de

lavce, ki bodo zaradi državnih ukrepov 
(lastninskih zakonov) ob delo. 

Zaenkrat tudi na te predloge ni jas
nega odziva. 

3. Združei\je agroživilstva ni nikoli 
nasprotovalo denacionalizaciji in po
pravljanju storjenih krivic. Takšni 
očitki so navadno podtikanje. Zavze
mamo se le za to, da se kupljena zem
ljišča v postopkih arondacije (če je 
znašala odkupna cena več kot 50% tržne 
cene zemljišč v času arondacijskega od
kupa) neposredno ne vračajo, za even-
tuelno razlikov neplačanosti pase določi 
odškodnina glede na sedanjo vredno.st 
zemljišč, s katero bodo takratni oško
dovanci lahko po želji tudi dokupili ne-
plaaini del zemlji.šča in drugače upo
rabili odškodnino. 

Zavzemamo .se tudi za to, da se v tistih 
primerih, kjer nastajajo v podjetjih 
zaradi obveze vračanja tehnološko-ek-
onomske težave, ne izvede fizično 
vračilo nepremičnin, ampak omogoči 
upravičencem po želji: 

- lastninski deležv podjetju ali 
- odškodninska obveznica z garancijo 

države in z možnostjo, da se ta obveznica 
vnovči pri Skladu Republike Slovenijeza 
razvoj ali Skladu kmetijskih zemljišč in 
gozdov za novo, katerokoli gospodarsko 
naložbo. 

Predlogi so torej ne samo v korist 
zavezancev (saj omejujejo uničevanje 
obstoječih dejavnosti), ampaktudi v kor
ist denacionalizacijskih upravičencev 
(omogočajo jim širšo, bolj sigurno in bolj 
gospodarno uporabo odškodnine). 
Drugi predlog je pomemben tudi za 
ostale gospodarske dejavnosti saj 
omogoča, da denacionalizacija ne bi 
uničevala obstoječega gospodarstva, 
ampak bi bila nasprotno lahko celo 
pomemben faktor za vspodbujanje 
gospodarstva. 

4. Očitek, da je aktivnost za spre
membo predpisov prepozna, je zava
jajoč. Najprej je seveda potrebno opo
zoriti, daje Združenje agroživilstva že v 
času pred sprejemom zakonov 
pripravilo celo vrsto opozoril in predlo
gov. Gospodarska zbornica Slovenije pa 
vložila več amandmajev, vendar so vsi ti 
predlogi bili zavrnjeni. Največkrat so se 
stališča stroke in gos jX)darstva zavračala 

z utemeljitvijo, daje potrebno te zakone 
na hitro sprejeti, neustrezne rešitve pase 
bodo kasneje popravljale. Rezultat so 
izjemno nekvalitetni predpisi, ki so 
glavni zaviralec denacionalizacije, ven
dar pa jih je ob politični razcepljenosti 
izredno težko spremeniti. Kljub temu pa 
za nekatere popravke zakonov še vedno 
ni prepozno. V postopkih denacionali
zacije so deslej v glavnem dogovorno 
rešeni manj sporni (škodljivi) primeri. 
Ostali primeri, kjer se pričakuje večja 
narodnogospodarska škoda in ni prišlo 
do dogovorov pa še niso pravnomočno 
zaključeni. Na osnovi predlaganih zak
onskih izboljšav glede odškodninskih 
možnosti bi se v nmnogih primerih 
upravičenec in ziivezanec lahko dogo
vorno sporazumela tudi za korekcijo ob-
.stoječe rešitve. 

Še manj razlogov je za vstrajanje pri 
nacionalizaciji zemljišč podjetij v korist 
Sklada kmetijskih zemljišč ingozdov Re
publike Slovenije. Ta sklad je šele v us
tanavljanju in zaenkrat še ne posluje z 
odvzetimi zemljišči kmetijskih podjetij. 
Koncept njegovega razvoja še vedno la
hko gradimo na ustavnih tržno ekonom
skih temeljih kot to delajo v vseh normal
nih gospodarstvih. Tudi o tem smo že 
posredovali pristojnim organom več 
predlogov. 

Začetek procesa lastnii\jenja 
vsekakor ni ovira, da se ne bi mogle iz
vesti določene spremembe zlasti pravno 
in ekonomsko najbolj spornih določil. 
Ne reševanje je le dobrodošel izgovor, da 
se izognemo neprijetnim postopkom. 
Glavna ovira v eventuelnem procesu po
pravljanja spornih določil so predvsem 
sebične zahteve nekaterih političnih 
skupin, ki uspevajo realizirati te svojeza-
hteve zaradi širšega interesa strank za 
ohranitvijo koalicijskih dogovorov in s 
tem svoje oblasti. Edino možnost vidimo 
v seznanjanju javnosti in njenem 
povečanem pritisku na politiko, da se bo 
le-ta zavedala svoje odgovornosti do 
državljanov Slovenije in da tega ne bo 
mogla nekaznovano počenjati na škodo 
življenjskega standarda slovenskega 
prebivalstva. 

Tone Mastnak 
Ljubljana ^ 

ZA OHRANITEV IN RAZVOJ DRUŽINSKIH KMETIJ NA HRIBOVSKIH OBMOČJIH HALOZ! 

Beseda družina priha|a ob nastanku prvega človeki 
in pomeni "osnovna celioa človeške družbe". 

m. __ _ _ _ 
Zakaj? Zato, ker že v Svetem pismu 

beremo, da je Bog ustvaril Xdama, prvega 
človeka in rekel:"Ni dobro človeku samemu 
biti". Zato je ustvaril še Evo, kot Adamovo 
enakopravno družico. Iz tega lahko 
sklepamo, daje Bogže ob ustvarjanju položil 
v človeka željo, če ne celo potrebo po druži ni. 
Šele v primerni družini (kmečki ali delavski), 
večji ali manjši, je človeku dobro, se počuti 
zadovoljnega in srečnega. 

Haloške kmetije se danes marsikomu zdijo 
kot neobetavne, zaostale, od Boga poz
abljena "ognjišča". Pri tem se lahko tudi 
vprašam, koliko teh kmetij je na tem območju 
sploh še ostalo? Ko pridemo danes na 
katerikoli hrib,jeprizorpovsem drugačen, od 
tistega izpred 50 - ih let. V mislih imam Ha
loze, ki so bile poprej napolnjene z "morjem" 
družinskih kmetij, danes pa so skoraj prazne. 
Videti so nekam nemirne,... Res je, da 
današnji trenutek ni ravno srečen in uspešen, 
še posebej ne za Haloze. S Halozami in 
Haložani dela pač država, kot z ljudmi druge 
rase. Najbrž še danes ne bi vedel nihče zanje, 
če v letu 1989 ne bi prihrumelo nanje še tisto 
katastrofalno neurje. Kot da smo Haložani 
neumni otroci, kijih nihče ne mara, še manj 
pogreša. Menim, da je naredila država v 
preteklosti veliko napak prav Halozam. Ljudi 
je "potegnila" v bližnja mesta, jim nudila 
stanovanja in zaposlitev, skratka udobje. Ha
loze pa so se prazni le, ostal i so še najbolj vzt ra-
jni ter starejši in bolni ljudje. Vsled temu 
imamo dandanes mnogo neobdelanih zem
ljišč in razpadajočih hiš, ki Haloze še bolj 
ponižujejo, na drugi strani pa v mestu nekoč 
naše ljudi, ki so zaradi viška delovne sile in 
brez poklicev, ostali brez najnujnejšega za 
preživetje in jim država subvencionira 
stanarino, elektriko, vodo, itd... Nerazumno 
mi je tudi dokaj zakoreninjeno geslo naših 
ljudi: 'Ti meni luč, jaz tebi ključ". Menim 
namreč, da v kolikor tisti redki mladi, ki so še 
ostali, ne bodo imeli občutka, da delajo zase 
ali vsaj možnosti soodločanja na zemlji oz. 
kmetiji, ne bodo ostali v Halozah. 

Če pogledamo v zgodovino haloških 
kmetij, lahko rečem le to: "Hribovski ljudje so 
bili že od nekdai zdravi, utrieni in močni. 

Večinoma so dosegli visoko starost. Njihovo 
trdnost in grčavostje gotovo pripisovati temu, 
da so se sploh lahko prebijali skozi življenje. 
Uživali so le doma pridelano domačo in 
zdravo hrano, ki je dandanes skoraj ne znamo 
več niti pripraviti. Kljub silno slabim 
razmeram so si znali narediti veselje, se poz
abavati. Glasbila so si izdelovali kar sami, saj 
za nakup le teh niso imeli sredstev. Družine so 
bile številčne. Prisotne so bile mnoge obrti, ki 
se jih dandanes le še spominjam: oglarstvo, 
sodarstvo, kolarstvo, izdelava slamnate krit
ine, opreme in orodij iz lesa, kovaštvo, itd..." 
Ob tej misli se začudim in se vprašam, zakaj 
družba ni naredila nič za ohranitev teh obrti? 
Kam je šel ves tisti denar, ki bi ga naj bili na
menjali za nerazvita območja? Za komunalni 
razvoj Halozah ohranitev tistih redkih kmetij 
po hribih gotovo ne. Ko stojim danes na pragu 
svoje domačije in se oziram po okoliških 
hribih, se me loteva strah pred prihodnostjo, 
če se nekaj ne bo hitro obrnilo na bolje. Zem
lja, nas, Haložanovje zelo razdrobljena, v lasti 
imamo manjša posestva, obdelujemo pa jih 
lahko le ročno ter tu in tam strojno. Torej 
zavzemati se za poljedelstvo, je nesmiselno. 
Gotovo pa imamo perspK^ktivo v vi
nogradništvu, sadjarstvu, živinoreji, pred
vsem v drobnici, ki je zahtevna. Toda česark
oli bi se želeli lotiti, potrebujemozačetni kapi
tal. Tega mi žal starši niso mogli ustvariti, saj 
so vse življenje trdo delali, pridelali pa več ali 
manj le zase. Zakaj država ne nudi ugodnih 
kreditov tudi nam navadnim in revnim 
občanom in ne le tistim, ki že vse imajo. Zakaj 
nam država pošilja strokovnjake za razisk
ovanje terena za odlagališče odpadkov ne pa 
zato, da bi nam svetovali, kaj je tisto, kaj bi naš 
človek lahko prideloval in potem tudi prodal 
po ceni, ki bi mu pokrivala stroške in mu 
omogočila vsaj normalno življenje. Resje, da 
se je sicer marsikaj izboljšalo, predvsem kar 
zadeva ceste. Vedeti pa moramo, da so le - te v 
večini primerov makadamske in slabo 
vzdrževane. Vzdržujejo se iz sredstev kra
jevnega samoprispevka in sredstev krajanov. 
Glede na to, da občina in država nimata pos
luha za nas Haložane,predvidevam, dabomo 
že to jesen do "kolen v blatu". 

Gramoz, s katerim smo si vsaj za silo uredili 
cesto nam sproti odnaša voda ob nalivih. De
mografski zakon, ki je izšel v lanskem letu 
nam sicer ponuja do 50 % za posamezne pro
jekte, vprašam pa se, kako naj krajani za 
katerokoli krajevno cesto zagotovijo cca 
2.500.000 sit, če jih je le nekaj na tistem hribu, 
ki še vztrajajo, pa še tisti se komaj preživljajo. 
Še večji problem našega območja predstavlja 
voda. Vodovod je le v ravninskem delu, hribi 
pa so odvisni od "dobre volje" Komunalnega 
podjetja in Gasilskega društva. Menim, da bi 
morala biti tako eksistenčna dobrina, kot je 
voda dosegljiva vsakemu prebivalcu 
Slovenije. Žal pa sijo dandanes lahko kupijo 
le še redki, saj je prevoz vode izredno drag za 
naše haloške "žepe". Pa vendarle človek ne 
prosi za to, da bi bil odvisen od socialne poli
tike države. Želimo le, da se nam pomaga pri 
izgradnji naše infrastrukture ter da se nam 
odobrijo nekoliko ugodnejši krediti. Mislim, 
daje od tega pravzaprav vse odvisno. Pri tem 
pa ne mislim take pomoči, ki se nam dandanes 
ponuja - torej če, da 50 % vrednosti projekta 
država, da primakne toliko občina. Haložan 
pa mora za enako dolžino neke ceste pris
pevati še vedno 30 % vrednosti kot pred leti. 
Omeniti želim tudi "prioriteto", ki naj bi jo 
imeli Haložani na račun državne meje z 
Hrvatsko. Imam občutek, da je država poz
abila na obljube, o tisti "zeleni meji". Leto dni 
je na našem območju "raskošni" mejni pre
hod, to paje tudi vse. 

Mar je to tisto, kar smo si želeli? Menim 
tudi, da je mejni prehod preoddaljen od de
janske meje in naš človek je pri moran bodisi 
stati v koloni, ko se vrača utrujen iz dela na 
svoj hrib, bodisi, da gre po stari zapuščeni 
cesti, kije še komajda vredna imenacesta. 

Vse to me prisiljuje, da razmišljam o smislu 
življenja v Halozah. Sele danes, ko nas je tukaj 
vse manj, znam ceniti življenje nas 
Haložanov. Želim si, da bi to kdaj spoznala 
tudi naša oblast. Moje vodilo za današnji čas 
je "Kdor sledi času - ta preživi, kdor je pred 
časom - ta uspe. Morda nam bo uspelo vsaj 
preživeti! 

Danijel Petrovič 

VELIKODUŠNI DESTRNISKl 
FUNKCIONARJI 

V novembrski številki Tednika ie zapisano, kar je 
izjavil destrniški župan Franc PuKŠič, cla so v KS De-
strnik močno znižali javno porabOj ker so se člani 
vodstva KS Destrnik odpovedali sejninam, dnevni
cam, potnim stroškom itd. 

Ali sedaj to vodstvo dela 
res zastonj? 

Skleni l i so , d a b o d o t a d e n a r 
porazredl i l i m e d d ruš t va v 
kra ju za n j i hovo de lovan je . 

D o s e m v s e lepo in prav. 
Vendar je resn ica p rece j 
d r u g a č n a . D o b r o je , d a j o iz
v e d o še k ra jan i : 

Prejšnj i k ra jevn i s a m o p r i s 
pevek je zago tav l ja l de l f i 
nančn ih s reds tev tud i z a 
po t rebe d ruš tev : G D Dest rn ik , 
G D Desenc i , P rosve tno 
d ruš tvo , Tur i s t i čno d ruš t vo in 
Druš tvo u p o k o j e n c e v . T a 
s reds tva so se n a m e n s k o zb i 
rala in s o bi la z a te de javnos t i 
n a m e n j e n a . V letu 1993 p a 
druš tva teh zago tov l j en ih 
s reds tev n iso dob i l a . S m o že v 
januar ju 1994 in s p r a š u j e m o 
se, k a m so ta s reds tva šla, ali v 
kakšne n a m e n e so b i la 
po rab l j ena . 

Mi z a h t e v a m o s a m o ta de 
nar. Č e pa se je v o d s t v o že 
od loč i l o , d a se o d p o v e svo j im 
se j n i nam in ta s reds tva d o 
d a t n o n a m e n i za de lo d ruš tev 
je že ugo tov i l o , d a so d o d a t n a 
s reds tva pač n u j n o p o t r e b n a 
za real izac i jo d ruš t ven ih 
p lanov . Bo l je r e č e n o za bos to j 
d ruš tev ! M i , gas i lc i se l epo za
hva l ju jemo. 

M o r a m o p a poveda t i , d a 
tudi gasi lc i i m a m o ses tanke , 
seje, teča je , gas i l skeva je , p re-

d a v a n j a i n d r u g e a k t j v n o s t i . p a 
si ne i zp l aču jemo n o b e n i h 
d n e v n i c ali se jn in . 

Gas i lc i se z a v e d a m o , da 
svo je d e l o op rav l j amo pros to - i 
vo l j no . Neš te to ur s m o vloži l i v 
de lo z m l a d i m i , j ih pr ipravl jal i 
z a pož r t vova lno in nevarno 
de lo gas i l ca , j ih pr ipravl ja l i za 
gas i l ska t e k m o v a n j a in d r u g e 
ak t i vnos t i , kjer so naše deset 
ine d o s e g l e ze lo d o b r e us
p e h e na o b č i n s k e m in reg i 
j s k e m t e k m o v a n j u v l anskem 
letu. 

Denar p o t r e b u j e m o le za 
r e d n o vzd rževan je d o m a in 
gas i l ske tehn ike , za min i 
m a l n o n a b a v o nove tehn ike in 
o s e b n e zašč i te , za p lačevan je 
e lek t r i čne energ i je , za gor ivo . 

š e n o b e d e n funkc iona r v 
naš ih d ruš tv ih za svoje 
op rav l j eno de lo ni zahteva l 
se jn ine , k i lomet r ine i td . Vsi de 
l a m o za naš, za svoj kraj . 
Zaveda t i p a se m o r a m o , d a za 
p o ž a r n o varnos t kra ja n i smo 
o d g o v o r n i le m i gas i lc i . Ve se, 
k d o je o d g o v o r e n a . Za sebe 
ne z a h t e v a m o nič, le težko 
zb ran dena r že l imo o p l e m e n i 
titi in g a vloži t i v t i s to za kar je bil 
n a m e n j e n . N a m e n j e n p a ni za 
gas i l ce , n a m e n j e n je za 
p o ž a r n o va rnos t n a š e g a kraja. 

Destrniški gasilci 
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TEČAJI TUJIH JEZIKOV TUDI 
V PTUJU 

Pridobite nova znanja v verificiraniii programih 

* NEMŠČINA 
* ANGLEŠČINA 

Začetne in nadaljevalne stopnje za ljudi, ki želijo postati 
uspešni v poslovnih in prijateljskih stikih. 
Smo verificirana šola, naša spričevala imajo javno 
veljavnost. Pridružite se preko 8.000 našim udeležencem. 

TEČAJI BODO POTEKALI 
NA OSNOVNI ŠOLI OLGE MEGLIC, PTUJ. 

Informacije in vpisovanje v Ptuju, od ponedeljka, 17. 
do petka 21. januarja 1994, vsak dan od 15.00 do 
18.00 ure, na O Š Olge Meglic, Prešernova 31 , Ptuj, 
te!.: 772-688 (samo popoldan). 
V dopoldanskem času pa lahko dobite vse informacije 
in se vpišete na DOBI, Razlagova 16, Maribor, 
tel.: 24-273. 

Tričetd^^ tečajev prvi teden v februarju^ 
* V PETEK 21. JAN. 1994, OB 16.00 URI 

BREZPLAČNO TESTIRANJE! * 
(Pridružite se nam! 

K I R G L O V I M NE MOREŠ Z 
O S E B N I M A V T O M J 

Krajani stičišča treh vasi; 
Dolič, Janežovski Vrh in Zg. 
Velovlek v KS Destrnik smo si v 
letu, ki je za nami, načrtovali rek
onstruirati svojo cesto med 
Malčkom in Irglovim v dolžini 
dobrih 1.0(X) metrov. Sprva je 
kazalo dobro. Dogovorili smo se 
z lastniki, ki .so bili pripravljeni 
odstopiti svoja zemljišča v prid 
širše ceste, kar smo po zak-
oličenju tudi izvedli v lastni režiji. 

Včasu zemeljskih del smo našli 
gramozno mešanico, ki namjc us
trezala za dvig vozišč v klancih 
(usekih). 

Nato smo sklicali sestanek, na 
katerega smo povabili tudi ta
jnika in župana KS. Na sestanku 
smo se dogovorili in ustanovili 
gradbeni odbor. Naslednja faza 
je bila zagotovitev sredstev do iz
vajalca, katerih žal še do danes 
nismo uspeli v celoti poravnati,za 
kar se mu opravičujemo. Od kra
jevne skupnosti smo pričakovali 
sofinanciranje dela sredstev, ki 
smo jih združevali s samopris-
p)evkom, da bi na navožen domači 
material navozili preprogo gra
moza, ki hi preprečil prodor zem
lje na vozno površino. 

Danes žal ugotavljamo, da 
omenjena predstavnika dogo
vorjenega nista posredovala pri 
sprejemanju letnega delovnega 
programa KS, ker bi sicer, prav 
gotovo, kakšen denar dobili. 
Znano nam je, da se na svetu KS 

sprejme vse, kar župan predlaga. 
Prav tako smo imeli smolo, saj nas 
člani sveta KS iz naših vasi, ki na 
sre čo n e živi j o ob te j ce sti, v svetu 
niso podprli, niti niso zahtevali 
rešitve težav. Smolo smo imeli 
tudi s komisijo, kije pregledovala 
ceste, da na ta del ceste ni našla 
poti, čeprav je v času njenega 
poslanstva cesta bila prevozna in 
kljub temu, da je eden od članov 
komisije bil iz ene od prizadetih 
vasi. 

Z jesenskim dežjem in snegom 
so se razmere na cesti slabšale iz 
dneva v dan. Danes je promet na 
tem kilometru ceste za osebna 
vozila nemogoč. Tudi tu smo de
lavci, imamo šolarje in znamo 
potrpeti, a kar je preveč, je 
preveč. Gledal sem, kako je 
gospodinja na kolesu peljala 
mleko na zbiralnico in blato ji je 
zaviralo kolesa, da se je komaj 
premikala,, pa vendar, druge 
možnosti ni imela in morala je 
nadaljevati pot. Ob spominu na 
novoletne voščilnice, ki jih je KS 
pošiljala krajanom; namreč na 
voščilnici jc bi! odtisnjen tloris 
mrtvašnice, je bil marsikdo 
mnenja, da to ni bil najbolj 
posrečen motiv za dobre želje v 
novem letu. 

Po toči zvoniti je prepozno, a 
vendar potrebno za premislek... 

Mihael Burina 
Janežovci 10 

!Proti koncu lanskega leta, seje dedek mrazdogovoril sčlaniBalon-
arskega kluba, ki uspešno deluje v sestavu Aero kluba Ptuj in je 
pozdravil otroke in starše iz balona. 

Ivan Preac 

ORMOŠKI VETERINARJI MENIJO, DA BI ORMOŽ LAHKO BIL KDAJ PRVI 
Pogodba o plačevanju veterinarske^ 

higienske siluzbepod^ 
Ker je bilo zadnje čase nekiy zapletov na relaciji Veterinar

ska postaja Ormož, inšpekcijske službe in izvršni svet, smo se 
napotili k dr. Borutu Žemljic u, predstojniku Vetrinarske 
postaje Ormož, da nam pove, zakaj je do tega prišlo. Nekaj naše 
radovednosti paje vzbudilo tudi časopisno dopisovanje med 
veterinarskim inšpektorjem občine Ormož, Alojzem Sokom in 
predstojnikom ormoške veterinarske postaje. 

•Gospod Zx^mljič,zaposleni na članih organizacije, ki so na taken 
Veterinarski postaji Ormož ste 
konec minulega leta tiho 
stavkali. 

* Dr. Borut Žemljic: V mesecu 
decembru smo objavili državljan
sko neposlušnost zaradi pre
prostega razloga, ker delo, ki smo 
ga opravljali na področju veteri
narsko higienske službe, ni bilo 
plačano tako, kot smo se ustno 
dogovorili s predsednikom 
skupščine občine. Veterinarski 
inšpektor, ki je skrbnik nad 
računom zaplačevanjeveterinar-
sko higienske službe namreč ni 
želel izplačati vi.šjih računov od 
dogovorjenega pavšala za leto 
1992, ker je menil, da za izplačilo 
višjih računov ni imel pisne pod
lage. Čeprav smo v letu 1993 po 
ustnem dogovoru s predstavniki 
izvršnega sveta začeli opravljati 
veterinarsko - higiensko službo 
na drugačen način, s povečanim 
obsegom dela, smo se spo
razumeli, da bodo tako nastali 
višji stroški. 

* V tem času seje na območju 
ormoške občine pojavila tudi 
steklina. 

* Dr. Borut Žemljic: Resnično 
- pojavi stekline so bili, vendar 
moram povedati, da smo ves čas 
tihe stavke ali državljanske ne
poslušnosti svoje delo vestno 
opravljali, skratka, vse primere 
stekline oziroma sumov stekline, 
ki so se v tem času pojavili, smo 
evidentirali in kadavre poslali v 
Ptuj, oziroma glave v Ljubljano. 
Zaradi tega veterinarsko -
epidemiološka služba ni trpela, 
čeprav so bila mnenja nekaterih 
lovcev, ne bom rekel celotne 
lovske organizacije, drugačna in 
je zaradi tega prišlo do nespo
razumov in celo prijav od strani 
Lovske zveze Slovenije. Vse te 
reči smo kasneje razčistili in ugo
tovili, daje prišlo do nekontroli
ranih izpadov pri posameznih 

način hoteli poravnavati 
nekatere osebne račune in ni
majo z organizacijo veterinarsko 
higienske službe nobene 
povezave. 

* Koliko kadavrov odpelje vaš 
higienikv enem letu iz Ormoža? 

* Dr. Borut Žemljic: V lan
skem letu smo odpeljali na mesec 
povprečno okoli 65(X) kilogra
mov malih in srednjih kadavrov,s 
tem, da je bilo na mesec 
povprečno osem srednjih, to so 
bila teleta, ostali so bili majhni -
od perutnine, mačk, do psov. 
Povprečno prevozimo za veteri
narsko higiensko službo na me
sec okoli 1500 kilometrov. To 
delo v glavnem opravlja veteri
narski higienik, ob tem, da je 
potreben predvsem v primerih 
pojave stekline, izvajanja kontu-
maca, ob sumljivih primerih po
java bolezni, ki kažejo čudne 
znake, poseg veterinarja, kar 
imenujemo veterinarsko 
epidemiološko posredovanje in 
takšnega je bilo potrebno za vsak 
mesec v lanskem letu okoli osem 
do deset ur. 

* Nekaj seje zapletalo tudi ok
oli pogodbe. 

Dr. Borut Žemljic je za marsi
koga trmast sogovornik, ven
dar natanko ve, kaj hoče. 

* Dr. Borut Žemljic: Pogodbo 
za veterinarsko higiensko službo 
smo podpisovali vso lansko leto. 
Prve tri mesece v 1993. letu smo 
po ustnem dogovoru s predsed
nikom izvršnega sveta spremenili 
način obračunavanja. Po treh 
mesecih smo ugotovili, da je 
takšen način primernejši za nas in 
izvršni svet, kerso ugotovili, da so 
računi čisti. Nadalje smo se dogo
vorili, da bomo takšen način tudi 
pogodbeno pisno opredelili. 
Pravzaprav smo se o tem do
govarjali od lanskega aprila do 5. 
januarja letos, ko je bila pogodba 
v končni obliki le podpisana. Na 
podlagi nove pogodbe smo 
opravili poračun, v vseh teh dogo
vorih, ki niso bili enostavni, sern si 
želel, da bi ta pogodba za letošnjo 

leto in tudi za naprej veljala, da ne 
bi ponovno prihajalo do takšnih 
zapletov, kot je prihajalo v lan
skem letu, ker menim, da niso 
smiselni, še manj pa produktivni, 
ker vzamejo preveč časa in ener
gije. 

* To pa menda na vaši veteri
narski postaji niso edini 
problemi? 

* Dr. Borut Žemljic: Problemi • 
.so takšni, kot jih poznamo že leta 
nazaj, največji paje pomanjkanje 
denarja, kar pa ni nič novega. 
Mogoče nas pesti tudi to, da 
poskašamo uvajati v naše delo 
nove programe in pristope k živi
noreji, ki so že uveljavljeni v r<izvi-
tih evropskih državah. Karveliko 
teh programov smo v preteklem ; 
letu predlagali, zanje pa smo pri
dobili bolj malo denarja, kljub 
temu, da smo jih začeli izvajati. 
Bili smo mnenja, da je to potre- \ 
bno, ne glede na sredstva, ki jih 1 
pridobivamo iz takšnih institucij,' 
kot je proračun skupščine občine, 
raziskovalna dejavnosti in drugo. 
Drug problem pa je, da smo te 
programe v lanskem letu ponujali 
republiki, letos pa jih ti ponujajo 
kot neke vrste veliko novost. 
Žalostno je, da bi lahko ravno 
Ormožbil kdaj prvi, pa mu zaradi 
finančnih zadreg to spolzi iz rok. 
To so projekti o sistematskem 
nadzoru črede, označevanju 
živali, reprodukciji domačih 
živali, tako goveda kot prašičev in 
programi, ki obdelujejo kvaliteto 
mleka. 

* Prej ste omenili, da bi Ormož 
lahko bil kdaj prvi. 

*Dr.BorutZemljič:Mislim,da 
je prvi, ker smo določene pro
grame, kot je program sistemat
skega nadzora zdravja črede, v 
lanskem letu, kljub vsem zadre
gam z denarjem, le pričeli izva
jati, vendar je bil ta obseg pičel, 
ker je to vse šlo na račun naših 
lastnih sredstev in pa iz pre
pričanja lastnikov, ki so sami 
prišli do spoznanja, daje toza njih 
dobro. Da neka novost v veterini 
prodre, je potrebno ne samo leto, 
včasih kar več let. 

Vida Topolovec Veterinarska postaja Ormož, kjer živinorejci vedno najdejo 
prijazno pomoč. 

P T U I S K A , G L A S B E N A H I S A 

Do pred nedavnim smo bili ptujski 
(jtfi.sheniki primorani latporati svoje 
glasbene instrumente v M(iril)oni, 
L(j7ibljani, Zagretnt ali Gradcu, na 
Ptnjii pajili skoraj ni bilo močdofnti. 
Spominjam se, da sem pred desetletji 
kupil svoj klarinet v Zagrebu, saj ga 
takrat ni l)ito moč dof)iti niti v Mari-
t)oni. Nakup tega gta.stjita se mi je 
dozdevat takrat pravi slavnostni 
obred. Spominjam .se tudi. s kolikšnim 
zanosom sem r mtadili letih vstopat v 
prodajalne z gliust/ili, v katerih sem 
doživljat neka/i.šno jmebno gta.st)eno 
vzdušje. V prodajalnah smo se zbirati 
glasl)eniki in ljul)itelji glasl)e ter kaj 
skupaj zaifp-ali na (jtasbila, ki suujjih 
preizkušal i. Oliol i nas seje hit razbral o 
mnogo fjndi ,ki so nas z zanimanjem 
poslušati. Ptujrani smo se na takšna 
glasfjena srečanja največkrat voziti v 
Marifjor, saj na Ptuju za to takrat ni 
t/i to priložnosti. 

Prijetno sem t/it zr/to presenečen, ko 
sem pred nedavnim po naključju 
odkril, da imam tudi v imem mestu 
pravo pravcato spedatizirano 

trgovino z gla^sf/imi, ki jo najdemo v 
Cankaijeviulici, podna.stovom "Glas
i/ena hiša Sax". V prodajalni je moč 
kupiti godala (violine, viole, čela, kon-
tral/ase), pihata (flavte, klarinete, sak
sofone), t m l/i I a (trol/ente, pozavne, 
baritone,...), klaviature (klavirje, 
planina, elektronske orgle, liar-
monlke), tolkala (l/obne in činele), 
l^oleg namdemgaprodajajo tudi elek
tronske ojačevatne naprave, mikro
fone, laserslic plošče in kasete s 
klasično in drugoglasl/o. 

Izbira glasfrit v glanlmd hiši je tako 
raznovrstna liot v p(jdobnih pmdajal-
nah v drugih, večjih mestih. Mogoče je 
naročiti tudi instrumenta, kijih tre
nutno ne hranijo v prodajalni, mi 
primer oboo, fagot, vibvafon itd. Z in-
stnmenti, ki jih dobimo v gla.sl/eni 
hiši, lahko opremimo godalni krartet, 
klavirski trio, <insamtx't donaiče 
zabavne gla.sl)e, god t/o na pihala, ročk 
skupino, jazz ansamt/et, simfonični 
orkester itd. Menim, da je za Ptuj, kot 
enega od slovenskih glaslmiih središč. 
pr(/dajatna, kot je Sax, velika pri/lo-
bitev. 

Morda se motim, vendar menim, da 
bi glasbe ni ki, kigra vitirajo k Ptuju, za 
svoje igranje potrebovali tudi note, ki 
jih pa žal v prodajalni ni moč, kupiti. 
Za gta.sbenike in Ijvl/itetje glasbe s po
dročja, na katerem živimo, bi bilo 
morda zanimivo, če bi trgovi)ta Sax 
vzpodbujala v sami prodajalni 
ol)časna gla.sl/ena srečanja glasl/e-
nikov. To bi bila brezplačna reklama, 
ko bi se o tem razvedlo medglasl/eniki 
in ljubitelji glasbe, prispevalo pa bi 
tudi k druzabmmu življenju na Ptuju. 
Podobne reklamne prijeme 
uporabljajo nekatere trgovske liiše v 
večjih mestih. 

V ptujski glast/eni hiši je že danes 
moč pogosto najti g t asi/eni ke, lii se v 
tem gla.sl/enem tira mu radi zadržujejo. 
Moja iskrenaželjaje, da bi t/Uo nadgra
jeno in da l/i glasi/ena hiša Saj- pre
segla okvire navadne trgovine: z 
fiekaterimi prijemi, ki bi jih t/it o treba 
šele najti, t/i naj na svoj način aktivno 
posegla vglasljeno življenje lui Ptuju. 

•AdolfZižek 





Lok kot kulturna prvina človeštva 
mm: 

Lok je splošno razširjena prvina (poznali ga niso 
edino v Avstraliji in na Tasmanij i ) , zato njegovo 
iznajdbo primerjajo z odkritjem ognja in začetki go
vora. Iznajdba loka do danes ni pojasnjena in bo ver
jetno tako tudi ostalo. 

Asirski lokostrelec 
Lok sc zdi preprosto orožje, 

vendar samo na prvi pogled. Ne 
smemo pozabiti, da smo se vsi 
učili od starejše generacije in ga 
nihče ni iznašel na novo. Poleg 
loka iz ene same palice (pre
prostega loka) poznamo še 
drugo vrsto - sestavljen lok. 
Domnevajo, daje preprosti lok 
človeštvo iznašlo večkrat, 
sestavljenega pa ne zaradi nje
gove kompliciranosti. Poreklo 
sestavljenega loka izvajajo iz 
loka, ki so ga Eskimi sestavili iz 
koščkov lesa, roga in svežih kit. 
Po drugi verziji pa je kot 

Faraon iz Egipta 

izhodi.šče služil pralok južnejših 
pokrajin, ki je bil sestavljen iz 
dvojice rogov. 

Kot material za sestavo loka 
so uporabljali les (tiso, jesen, 
brest, javor, brezo, glog, lesko), 
drugi material so bili rogovi 
(goveji, bivolji, kozji, antilopji) 
in tudi kovina (baker, bron, 
železo). 

Dolžina lokov je bila v zgo
dovini različna: pri norman-
skem in francoskem loku je 
znašala 1 m, pri italijanskem 1,5 
m, angleškem 1,8 do 2 m. V Aziji 
seje dolžina loka povečevala od 
zahoda proti vzhodu: najkrajši 

Frigijski lokostrelec 
je bil turški lok, naj daljši pa kita
jski. Najkrajši lok, 0,8 m, so 
uporabljali nekateri narodi v 
Afriki, najdaljšega pa Indijanci 
Južne Amerike - 3 m. Tetive za 
napenjanje loka so izdelovali iz 
živalske kože, žil, čreva, konjske 
žime ali iz različnih rastlinskih 
vlaken in tudi iz svile. 

Poleg loka so izjemnega 
pomena tudi puščice. Njihova 
dolžina je bila približno 
polovico dolžine loka, premer 

pa 7 - K) mm. Po namenu so se 
delile v: navadne, prebojne, 
strupene in zažigalne. Strelci so 
nosili do 50 puščic, njihova pre
bojnost je rasla z dolžino loka. 
Največjo si imele izstreljene z 
angleškim lokom iz XIV. 
stoletja: prebile so oklep ali 
desko, debeline 2,5 - 5 cm. Prav 
tako so bili najspretnejši an
gleški strelci iz istega obdobja, 
saj je veljal kot slab strelec tisti, 

Mongolski bojevnik z lokom 

ki ni v minuti izstrelil 10 - 12 
puščic in ni zadel človekana220 
m. 

Lok je bil najboljše orožje za 
boj na daljavo. Narodom z 
Vzhoda (Skitom, Sarmatom, 
Hunom, Monogolom) in Indi
jancem je bil lok glavno orožje, 
enako pa tudi Slovanom zaradi 
pomanjkanja železa in razkro
pljenega načina bojevanja. Pri 
Grkih in Rimljanih je bil lok 
Domožno orožje, s katerim so 
Dili oboroženi vojaki iz nižjih 
družbenih razredov. Orožje 
pomožnih enot je bil lok tudi v 
srednjem veku na Zahodu. An
gleški kralj Edvard I. je v XIII. 
stoletju uvedel dolgi lok, ki se je 
pokazal za izjemno uspešnega v 
stoletni vojni (1337 - 1453), saj 
je v bitki pri Crecyju 1346 
omogočil prvo veliko angleško 
zmago in je povsem zasenčil 
samostrel, ki so ga uporabljali 

Normanski lokostrelec 
Francozi. 

Krona vseh lokov je bil ver
jetno turški lok: lahko ga jc bilo 
napeti, bilje izredno prožen in 
je imel tudi izjemno prebojnost. 
Turki soformiralijaničarje-pe
hoto, oboroženo z lokom. Ti so 
kmalu postali najboljši strelci 
Vzhoda in Zahoda. Tisoč 
turških lokostrelcev je začelo 
leta 1389 bitko na Kosovem 
polju in razkropilo srbsko kon
jenico. 

V skladu z razvojem in te
hničnim napredkom drugih vrst 
strelnega orožja se je lok pos
topoma umikal iz oborožitve, 
vendar se ni povsem umaknil 
nikoH, svoje mestoje našel tudi 
v sobodno oboroženih ar
madah. Pri nekaterih ljudstvih 
se je ohranil kot najprimernejše 
orožje za lov vse do danes. 

Angleški lokostrelec 

Z D O B O V PTUJU D O NOVEGA ZNANJA 
Vsi želimo v Evropo. Tudi vi? S slovenščino boste prišli le do Šentilja. 

Znati je torej pofrebno tuje jezike. V OOBl se je v štirih letih našega de
lovanja vključilo v naše jezikovne programe preko 8.000 udeležencev • 
otrok in odraslih, zato smo se odločili, da jih približamo tudi vam, prebi
valcem Ptuja in okolice. 

Kaj vam ponujamo? NEMŠČINOinANGLEŠČINOza odrasle, študente 
in dijake. Tečaji, ZAČETNI in NADALJEVALNI, bodo potekali v centru 
Ptuja, na Osnovni šoli Olge Meglic v popoldanskem aH večernem času. 

In v čem je naša prednost Ker smo VERlFiClRANA ŠOLA - NAŠA 
POTRDILA IMAJO JAVNO VEUAVNOST, vas po štirih stopnjah 
pripeljemo do aktivnega znanja. Vsaka stopnja obsega 100 Šolskih ur. 
Pri delu uporabljamo najnovejše učbenike tujih založb, ki jih dopolnju
jemo z lastnimi material!. 

Metode dela so komunikativne, preproste, kombiniramo jih z najso
dobnejšimi pristopi, uporabljamo tudi audto kasete. 

Naše udeležence pripravljamo tudi za mednarodne izpite, tako smo.z 
našo kvaliteto zadostili mednarodnim standardom in kriterijem. 

Da bi se nauči S bjjega jezika, vam ni potrebno obiskovati dragih 
tečajev v tujini. Naši predavatelji vam ponujajo preprostejši in cenejši 
način. 

S tečaji bomo začeli v začetku februarja, V ČASU OD 17. DO 21. 
JANUARJA SE LAHKO VPIŠETE V PTUJU na osnovni šoli Olga Meglic, v 
popoldanskem času pa lahko dobite vse informacije na DOBI v Mari
boru, Razlagova 16. o24-273. 

Obiščite ali pokličite nas, veseli vas bomo! 

trgovina Sikole 
ORGANIZIRA POPRAVILA KARDANSKIH GREDI ] 

v j)onedeljek in torek, 17. in 18, januarja 1994 ] 
od 7. do 19. ure! 

- DELO BO BREZPLAČNO 
- PRI v:;ra]enih rezervnih deuh 

PRIZNAMO 10% POPUSTA 

od 23.12.1993 do 15. 01.1994 
POSEBNO UGODNA PONUDBA 

ZA: 
• sredstva za varstvo rastlin (popust do 12%) 
• semenski krompir iz uvoza 

ijaerla, desiree, kennehec idr.), 
• semenska kuruza idr. 
• mineralna gnojila in mineralno vitaminski dodatki 
• vse vrste drobnega orodja in ostali repromaterial 
• rezervni deli za traktorje TORPEDO-DEUTZ, 

ZETOR-MASSEY, FERGUSON-IMT 
• traktorske gume (popust 10%) 
• viličarji in drugi stroji firme AGROMEC 

(popust 10%) 
• ostala kmetijska mehanizacija razen traktorjev 

(popust 5%o) 

INFORMACIJE: 
AGROOSKRBA MARIBOR Ibslovalnka Šikole 
Vodovodna ul.7 Šikole 5 
Telefon: 062/301-781 Telefon: 0621792-406 

URESNIČEN DRUŽINSKI PROJEKT DRUŽINE ZUPANIČ 
C v e t l i č a r n a i n t r g o v i n a A g r o c v e t 
Živimo v času. Roje že ohranitev delovnega mesta prava sreča. 

Medtem, ko mnoga podjetja še odpuščajo delavce, so edina 
možnostza zaposlovanje mIadihzasebnapodjetja.Tolikoboyeje,' 
če najdejo mladi po končani šoli delo doma, v družinskih podjet
jih. Taka priložnost se je ponudila Nataliji in Dragu Zu-I 
paničevima iz Gubčeve ulice 7, (ob Mariborski cesti) v Ptuju. \ 

Tik pred koncem starega leta so 
Zupaničevi ob Mariborski cesti od
prli lep, sodoben in prijazen objekt 
in v njem zaenkrat dve delovni 
mesti. Družinskemu podjetju so 
dali ime Agrocvet. Staršema -
Kristini in Dragu se je tako 
uresničila velika želja in od srca od
valil velik kamen skrbi za prihod-
nost svojih otrok. Drago mlajši in 

Natalija pa sta stopila na pot 
samostojnega dela in ustvarjanja 
prihodnosti. Natalija, po poklicu 
ekonomistka, je pravkar končala 
pripravništvo. Njen del nove de
javnosti je v cvetličarni. Nudi vse 
vrste cvetja: lončnice in rezano 
cvetje, cvetlične aranžmaje , vence, 
skratka prav vse, kar sodi v 
cvetličarno. Za Zupaničeve 
cvetličarstvo ni povsem nova de
javnost. Že leta so namreč znani in 
uspešni gojitelji visečih pelargonij, 
ki so okras mnogih oken blizu in 
daleč. Gre torej za razširitev de
javnosti na področju, na katerem se 
lahko že od nekdaj pohvalijo z 
bogatimi izkušnjami in dobrimi 
rezultati. Pomembno je, da je nov 
objekt tik ob stanovanjski hiši. 

strankam bodo torej izpolnili želje v 
vsakem času. 

Tudi sin Drago, ki je končal 
kmetijsko šolo , je pravkar opravil 
pripravništvo. V domačem pod
jetju je sedaj prevzel trgovino. Pa ne 
še e n o trgovino s splošno pKjnudbo. 
Gre za specializirano trgovino z 
molzno in hlevsko opremo, ter ser-
vLsom molznih naprav. Drago Zu-

panič starejši, zaposlen kot tehnični 
vodja mlekarske zadruge in vodja 
odkupa mleka,je ugotovil, da je na 
tem področju na našem trgu še pre
cejšnja vrzel. Odslej lahko kme
tovalci dobijo na enem mestu vse, 
kar potrebujejo za kakovostno 
molžo in higiensko prirejo mleka, 
kot zahtevajo vse strožji pravilniki. 
Poleg molzne in hlevske opreme 
nudi Agrocvet še čistila molznih 
naprav, mlečne nadomestke, 
rudninske mešanice, čistila za 
gospodinjstvo. Njihova dejavnost 
pa je tudi svetovanje in servis 
molznih napravnadomu. Pokličete 
jih lahko na telefon.775 - 789. 

Že po kratkem času dela novega 
družinskega podjetja ugotavljajo, 
da so se odločili prav. Njihov os-

Natalija Zupanič: ekono
mistka • cvetličarka 
novni cilj je dobra in poceni 
ponudba ter zadovoljne stranke. 
Glede na to, da so Zupaničevi v 
Agrocvetu združili strokovnost in 
tradicijo z bogatimi izkušnjami, pa 
tudi polno mero družinske sloge, je 
bil uspeh zagotovljen že ob 
odločitvi za ta, sicer finančno in or-
ganizacijsko^zelo zahteven družin
ski projekt. Ž e l i m o jim srečo v tem 
in vseh naslednjih letih, ter obilo 
poslovnih uspehov. 

Drago Zupanič mlajši: vse za 
sodobno prirejo in molžo 

PR 

Družina Zupaničevih ob otvoritvi objekta Agrocvet 
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RAZPIS 
ZA 25. FESTIVAL DOMAČE 

ZABAVNE GLASBE SLOVENIJE 
"PTUJ 94" 

Zavod R A D I O - T E D N I K PTUJ in Zveza kul
turnih organizacij Slovenije 

razpisujeta 

X X V . festival domače zabavne glasbe Slovenije, 
ki bo od 2. do 4. septembra 1994 v Ptuju. 

Festival bo razdeljen v tri d e l e , in sicer na: 

-večer ansamblov 

-večer melodij 

- festivalske uspešnice 

I. Večer ansamblov 
1. Na večeru ansamblov lahko sodelujejo vsi an

sambli iz Slovenije in zamejstva, ki gojijo to glas
beno zvrst. 

2. Vsak ansambel nastopi z dvema skladbama, ki 
še na festivalu nista bili izvajani. Besedila morajo 
biti v slovenščini ali v e n e m od slovenskih nareči. 

3. Izvedbo bo ocenjevala strokovna komisija, ki 
jo imenuje Zveza kulturnih organizacij Slovenije. 
Strokovnih komisija bo preizkusila kakovost an
samblov na področnih revijah. 

4. Strokovna komisija bo na festivalu razdelila 
ansamble v kakovostne skupine za podelitev zlate, 
srebrne in bronaste Ortejeve značke ter pisnega 
priznanja.ž 

Posebno pozornost bo komisija posvetila be
sedilom in pevskim izvedbam. 

5. Na večeru ansamblov so predvidene nagrade 
za ansamble, ki bodo najbolj všeč občinstvu. 

6. Ansambli se morajo prijaviti do 1. aprila 1994 
na naslov: Radio - Tednik Ptuj, Raičeva 6. Prijavi 
priložijo naslov in avtorje melodij in besedil ter be
sedila, napisana v petih izvodih. 

II. Večer melodij 

1. Na večeru melodij bo izvajanih predvidoma 20 
melodij. 

2. Melodije lahko izvajajo ansambli, ki so doslej 
prejeli na festivalu zlato Orfejevo značko. 

3. Avtorji pošljejo do 15. aprila note in besedila 
ter po možnosti ime ansambla, ki bo izvajalec. 
Avtorji lahko prijavijo večskladb, izbor boopravila 
strokovna komisija. 

4. Na festivalu bodo ix)deljene nagrade za na
jboljše melodije po mnenju strokovne komisije in 
občinstva ter za besedila po mnenju strokovne 
komisije. 

III. 

Na festivalu bo podeljena še Korenova plaketa 
za najboljšega pevca in pevsko skupino ter nagrada 
za najboljšega debitanta. 

IV. 

Z v.semi,kibodo nastopili nafestivalu,boorgani-
zator sklenil pogodbo, ki bo natančneje določila 
medsebojne obveznosti in pravice. 

Ptuj. 10. januarja 1994 
Zavod Radio-Tednik Ptuj 

PTUJSKI REJCI NA RAZSTAVI 
V LJUBLJANI 
Društvo gojiteljev malih živali iz Ptuja se 

vneto pripravlja na državno razstavo malih 
živali, ki bo od 14. do 16. januarja na gospo
darskem razstavišču v Ljubljani. Kot je 
povedal predsednik društva, Ivan Brlek, 
bodo ptujski rejci na razstavi zelo dobro zas
topani, saj bodo razstavljali prek 120 najbolje 
ocenjenih živali, s katerimi so sodelovali že 
na tovrstni regijski razstavi v Ptuju. Svoje 
delo in aktivnosti pa bodo ocenili na občnem 
zboru, v soboto, 29. januarja, ko se bodo do
govorili tudi o pro gramu aktivnosti v 
letošnjem letu. 

-OM 

MLADINSKA SOBA ZA IGORJA 
Kot smo poročali že v silvestr-

ski številki Tednika, je bilo med 
tretjo Orfejčkovo parado v 
dvorani Center tudi javno žre
banje kuponov kupcev našega 
pokrovitelja Conexio iz Domave. 
Najprej smo dolžni popravek, saj 
je tretjo nagrado - otroško sobo 
zadel kupon številka 593 (13) in 
ne 539, kot nam jo je zagodel 
škrat, kije očitno zamenjal zadnji 
številki. Zmota je dokazljiva, saj 
obstaja tonski posnetek nepos
rednega prenosa, za napako pa se 
vljudno opravičujemo. 

Vtorek,4.januarjapajelastnik 
firme Conexio Ivan Matjašič s 
svojo ženo Slavico in voznikom 
dostavnega avtomobila poskrbel, 
da je do nagrajenca prispela 
druga nagrada - mladinska soba. 
Kupon številka 772 (13) je prine

sel srečo nagrajencu Petru Cafuti 
izHreničeve ulice 1 v Ptuju. Da so 
bili vsi Cafutovi nove sobe zelo 

veseli, tega verjetno ni treba 
posebej poudarjati. Čestitamo. 

•OM 

Peter Cafuta (v svetli trenirki), je elemente mladinske sobe nosil 
v hišo z velikim navdušenjem. (foto: M. Ozmec) 

ČRNA KRONIKA 
Z AVTOMOBILSKIM 

OGLEDALOM V PEŠKO 
Po regionalni cesti od Ptujske 

Gore proti Lovrencu na 
Dravskem polju je v sredo, 5. 
januarja ob 17,40 vozil osebni 
avtomobil Janez Skledar iz Gra
jene. Med vožnjo skozi naselje 
Lovrenc na Dr. polju je s stran
skim ogledalom na avtomobilu 
zadel peško, 88-letno Marijo 
Pišek, kije prav tedaj prečkala 
cestišče. Zenica je padla, se hudo 
ranila in prepeljali so jo v ptujsko 
bolnišnico. 

NEZGODA VIDEMČANKEV 
MARIBORU 

Sabina Hasanovič iz Vidma pri 
Ptujuje v sredo, 5. januarja ob 19. 
uri vozila osebni avto po ulici Pod 
vinogradi v Mariboru. V desnem 
ovinku je zapeljala na nasprotni 
vozni pas, po katerem ji je prav 
tedaj nasproti pripeljal z osebnim 
avtomobilom Branko Kokol iz 
Maribora. Avtomobila sta trčila, 
pri tem sta se voznica 
Hasanovičeva in njena sopotnica 
Terezija Skrbinšek hudo ranili. 

GORELO V STATENBERGU 
v torek, 4. januarja ob 4,15 je 

izbruhnil požar v podjetju Iskra 
releji Makole v Štatenbergu. 
Požar je nastal zaradi kratkega 
stika na električni napjeljavi pri 
vklopu grelcev komore za gal
vanizacijo. Vnela seje izolacija in 
pastični deli komore, ki je tudi v 
celoti zgorela. Požar seje razširil 

še na drugo opremo, vendar so ga 
gasilci obvladali. Ocenili so, daje 
škode za okoli tri milijone tolar
jev. 

OGENJ V PRODAJALNI 
v prodajalni birbec v Tinju, 

občina Slovenska Bistrica je v 
sredo, 5. januarja ob 16,20 nastal 
požar. Preden so ga pogasili je 
ogenj uničil nekaj oblačil in 
zgorel je star parket. Vzroke 
požara in nastalo .škodo še ugo
tavljajo. 

VLOMILCA ZALOTILI PRI 
DELU 

Ptujske policiste je prejšnji 
torek, 4. januarja okoli 1. ure zju
traj buden občan obvestil, da 
nekdo vlamljav kiosk "Drobižek" 
na Rimski ploščadi v Ptuju. Kiosk 
je last podjetja Vitica iz Ormoža. 
Policisti so takoj prihiteli na kraj 
vloma in v kiosku obvladali 
vlomilca, ki je poskušal pobeg
niti. Ko so se pozneje z njim po
drobneje pogovorili, so ugotovili, 
da gre za 24-letnega Darka G. iz 
Prvencev, in daje isto noč vlomil 
tudi v osebni avtomobil. "Plačilo 
za nočno delo" mu bo odmerilo 
sodišče. 

VLOMILEC ODNESEL 
VELIKO DENARJA 

Konec minulega tedna je bilo 
vlomljeno v stanovanjsko hišo 
Marjana Z. v Ormožu. Z vlomil
cem je izginilo okoli 1,9 milijona 
tolarjev, večinoma v devizah 
(markah in šilingih). Neprijetno 

presenečen lastnik je bil oško 
dovanzaokoli2milijonatolarje\ 
Za vlomilcem policija poî  
veduje. 

CEZMEJNIPREHODZ 
VLOMILSKIM ORODJEM 
Slovenski policisti so niei 

pregledom vozila na mejnen 
prehodu v Gruškovju našli vej 
ponarejenih dokumentov i, 
vlomilskega orodja, kar je če; 
mejo pripeljala trojica hrvaški! 
državljanov. Med orodji je bi!( 
tudi tako, ki se uporablja za pre 
delavo številk na posameznih de 
lih. Mariborski kriminalisti so vs( 
tri hrvaške državljane Ivana M, 
Maria B. in Borisa T. privedli 1 
preiskovalnemu sodniku, ki jihj( 
zaslišal in ugotovil, da ni raz!ogo\ 
za pripor. Ovadili pa jih bode 
javnemu tožilstvu. 

RAZGRAJAL V GOSTIŠČU 
v gostišču Jeruzalem v enako 

imenskem kraju se je v soboto, 8 
januarja zvečer 26-letni Janko R, 
od Miklavža pri Ormožu preveč 
opil in začel razgrajati. Razbil je 
nekaj inventarja, potem pa se jes 
pestmi lotil še lastnika lokala, 
Prišli so policisti iz Ljutomera in 
razboriteža odpeljali na nepros
tovoljno treznenje. 

FF 

CENTER ZASOCLy.NO 
DELO PTUJ 
išče družino, ki bi bila za plačilo 

pripravljenavzetivoskrbo moškega 
srednjih let. o 771-621, int. .11. 

OSFBNA K R O N I K \ 

RODILE SO - ČESTITAMO: Andreja Gaiser, Dravinjski Vrh 6, Videm - dečka; Vilma Kolarič, 
Jastrebci 34, Kog - Polono; Otilija Pušnik, Leskovec 32, Pragersko - dečka; Vesna Pšajd, Dolič 9, 
Destrnik - Denisa; Karolina Dorič, Sestrže 98, Majšperk - Majo; Milena Hvaleč, Mali Okič 60, 
Cirkulane - Aleksandra; Ivanka Žemljic, Bodkovci 24, Mala Nedelja - dečka; Bernarda Sladnjak, 
Senčak21,Juršinci - dečka; RenataTomanič,Sp.Hajdina 108, Ptuj - Denisa; Simona Kokol, Štuki 
28, Ptuj - deklico, Mateja Metličar, Zg. Hajdina 13, Ptuj - dečka; Darja Tušak, Gorišnica 106, 
Gorišnica - deklico; Evelin Tušek, Miklavž 66, Miklavž - Damira; 

POROKE - PTUJ: Jožef Beranič, Brunšvik 62 in Zdenka Žunkovič, Hajdoše 2/a; Dragutin 
Hudin, Zalužje 55 in Marija Cafuta, Belavšek 1. 

UMRLI SO: Alojzija Duh, Volkmerjeva c. 10, Ptuj ^ 1917-t 2. januarja; Štefan Zver, Domava 
56/a ^ 1938-t 31. decembra; Genovefa Herman, Tovarniška c. 20, Kidričevo * 1926-t 2. januarja; 
Ivan Kramberger, Krčevinapri Vurbergu 91 ^ 1933-t 1. januarja; Martin Travnikar, Apače 168 ^ 
1937-t 2. januarja; Milan Vičar, Sodnice 11, Ptuj * 1932-t 30. decembra; Viktor Rajh, Gornji 
Ključarovci 25 f̂: 1936-t 2. januarja; Marija Bezjak, Formin 39 * 1943-t 3. januarja; Ivan Čeh, 
Grlinci 23 1914-t 5. januarja. 

PRITOPLAKOVIHVROTMANU 
PLAZ OGROŽA VINOGRAD 

IN SADOVNJAK 

Stanko Toplak s hčerko Vlasto ob plazu, ki se naglo širi v dolino. 

Poleg radosti je letošnja zima prinesla tudi številne tegobe. 
Mednje sodi tudi več plazov, ki so se po nedavni hitri topitvi 
snega sprožili na območju Haloz jn Slovenskih goric. Zlasti v 
slovenskogoriškem Rotmanu, kjer imajo Toplakoviiz Mostov 
mlada nasada sadnega drevja in vinograda, zemeljski plaz 
povzroča veliko škode v obeh trajnih nasadih na površini več kot 
hektar in pol plazeče zemlje. 

Stanko Toplak, inž. agronomije, je v vlogi gospodarja 
|X)vedal, da je nasad sadovnjaka star štiri leta, trsje v vinogradu 
pa tri leta. Na pomoč so že poklicali geologa in druge strokovn
jake, da bi se dogovoril i za sanacijo plazu, če bo to sploh mogoče 
storiti. 

Pritemjezanimivo, daje lani vsoseščini sedanjega plazu vzela 
suša skoraj 50 tisoč trsnih cepljenk. Tako je pač v kmetijstvu -
tovarni brez strehe, kjerje enkrat premalo, drugič pa preveč ze
meljske vlage. 

(JOS) 

JUDO 
Novoletni turnir v Celju -- prva Gorišnicg 

# N a novoletnem turnirju judoistov v Ceyu v konkurenci mlajših in starejših pionirjev.# 
Gorišnica ekipno prva, Dravi v skupni razvrstitvi odlično drugo mesto. 

Na turnirju je sodelovalo 16 klubov s 180 nas
topajočimi tekmovalci. Tako ptujski judoisti kot 
judoisti iz Gorišnice so dosegli nekaj odličnih rezul
tatov. 

Uvrstitve posameznih judoistoc Drave: 
1. mesto so osvojili: Toplak, Seničič in 

Vogrinec;2. mesto: Iljevec in Rajkoviča; 3. mesto: 
Zagoršek; 

5. mesto: Predikaka. 
Ekipo Gorišnice je zastopalo 7 mlajših pionirjev 

in vsi so dosegli lepe rezultate. To je bilo ze ekipo 

Gorišnice zadnje tekmovanje za mlajše pionirje, saj 
po novem letu skoraj vsi preidejo k starejšim pionir
jem. Ekipno so mlajši pionirji Gorišnice tudi na tem 
zadnjem tekmovanju dosegli 1. mesto in s tem zak
ljučili sijajno leto 1993. 

Po posameznih kategorijah pa so bili uvrščeni 
tako: 

do 30 kg Jože Kokol 1. mesto; do 38 kg Denis Rus 
1. mesto, Boštjan Vinkovič 2. mesto; do 42 kg 
Damjan Ivančič 1. mesto, Donald Rus 5. mestoj do 
46 kg Marko Lapornik 5. mesto; do 55 kg Filip Žni-
darič3. mesto. J.F.,I.R. 

I m polu pokal Pohorskega bataljona 
Na tekmovanju v Slovenski 

Bistrici je v soboto in nedeljo tek
movalo 295 tekmovalcev iz 26 
slovenskih klubov in Avstrije ter 
Slovaške. Največ uspeha je požel 
bistriški Impol,saj jeekipnozma-
gal v kategoriji mlajših pionirjev, 
kjer si je Gorišnica delila odlično 
drugo mesto, starejših pionirjev 

in članov, pri kadetih pa je bil 
drugi. Pravtakojelmpolzmagalv 
skupni uvrstitvi z 61 točkami, 
Judo klub Gorišnica pa je bil z 22 
točkami četrti. 

Pri mlajših pionirjih je 
Gorišničan Dani Rus osvojil 1. 
mesto, prav tako prvi je bil Denis 
Rus, Jože Kokol, tudi Gorišnica, 

pa tretji. Pri starejših pionirjih je 
Boštjan Vinkovič osvojil prvo 
mesto, Ivančič, Žnidarič in Don
ald Riis, tudi vsi Gorišnica, pa so 
bili tretji in peti. Med člani .se je 
izkazal Kostevc z drugim in Petek 
(oba Gorišnica) s tretjim 
mestom. 

McZ 

Š P O R T V A B I 
PD Ptuj organizira v soboto 15. januarja 1994 
spust v jamo Belojačo pri Makolah. Za spust 
je potrebna primerna oprema (svetilka, škornji) 
in fizična pripravljenost. Natančnejše informa

cije 
in prijave v pisarni PD Ptuj. 
Vodil bo Aleksander Kelnerič. 

PD Ptuj vabi v soboto 22. januarja 1994 
na tradicionalni pohod Zdravju naproti, na 
goro Oljko. Zbor udeležencev bo ob 6.25 na 
železniški postaji F*tuj. Prijave s plačilom 
200 sit najkasneje do 14.1.1994 (skupinska 
karta). 
Vod i I bo Uroš Vidovič. 

http://ZASOCLy.NO

